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1919-cu ildən çıxır xalqqazeti.azTəsisçi: Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti

Fransa siyasi qızdırma ağuşunda
Paris İrəvanın da dəstəklədiyi COP29-a qarşı çıxmaqla özünü biabır edir   

Afrikadan, Şərqdən, Orta Asiyadan 
və Qafqazdan qovulan Fransa, 
görünür, hirsini tökməyə ünvan, 
acığını çıxmağa hədəf axtarır. Cənubi 
Qafqaz coğrafiyasında da diplomatik 
uğursuzluğa düçar olan Yelisey 
sarayının müvəqqəti kirayənişini indi 
də Azərbaycanın BMT-nin ən nüfuzlu 
tədbirlərindən birinə – COP29-a 
evsahibliyi etməsinə qarşı çıxır. 

XXI əsrdə neokolonealizm siyasə-
tindən, səlibçi zehniyyətindən qurtula 
bilməyən “qoca qitə”nin “ağsaqqal” Fran-
sası, işini–gücünü buraxıb, yeri gəldi–
gəlmədi Azərbaycanın bostanına daş at-
maqla məşğuldur. İndi də paytaxt Parisin 
“hay heyranı” olan meri Ann İdalqo başda 
olmaqla, “ictimai–siyasi xadim” qiyafə-
sinə bürünən bir dəstə fransız 2024-cü 
ildə BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə Çər-
çivə Konvensiyasının Tərəflər Konfran-
sının 29-cu sessiyasının (COP29) Azər-
baycanda keçirilməsi qarşı çıxıb. Onlar 
Ermənistanın da dəstəklədiyi bu qərara 
etiraz əlaməti olaraq beynəlxalq təşki-

latlara gülüş doğuracaq qədər mənasız 
müraciət qəbul ediblər. Bu ermənipərəst 
dəstə ortaya heç bir hüququ və mənəvi 
əsasları olmadan, sadəcə, iddia edirlər 
ki, Azərbaycan belə mötəbər tədbiri ke-
çirə bilməz. Bu məqamda siyasi mən-

tiqini itirmiş həmin avantürist heyətin, 
Prezident İlham Əliyevin ifadə etdiyi kimi, 
“ermənidən artıq erməni olmağa iddialı” 
olduqlarını deməliyik.  

(ardı 9-cu səhifədə)

Almatı görüşü – Bakının 
qətiyyəti və İrəvan üçün şans
Azərbaycan və Ermənistan XİN rəhbərlərinin 

təması üçün hansı məsələlər aktualdır?

Azərbaycan və Ermənistan xarici işlər nazirləri Ceyhun Bayramov və Ararat 
Mirzoyanın növbəti görüş məkanı məlum idi. Artıq dəqiq tarix də açıqlandı. 
Beləliklə, iki Cənubi Qafqaz ölkəsinin baş diplomatları Qazaxıstanda – Almatı 
səfərində mayın 10-da görüşəcəklər. Yazımızda görüşü xarakterik edən 
cəhətlərə diqqət yetirəcəyik. 

Birincisi, nəzərəçarpacaq fasilədən sonra XİN rəhbərlərinin bir araya gəlmələri 
əlamətdar haldır. Deməli, tərəflər müzakirə aparmaq üçün mövzu müəyyənləşdiriblər. 
Bu isə bütövlükdə sülh prosesinə töhfədir. Nəzərə alaq ki, indiyədək bu prosesdə müs-
bət dinamika birbaşa danışıqlar müstəvisində əldə olunub. Ona görə də XİN rəhbərlə-
rini Qazaxıstanda bir araya gəlmələri mövcud pozitivlik tendensiyasının dərinləşməsi 
baxımından vacibdir.

(ardı 9-cu səhifədə)

Prezident İlham Əliyev və Baş nazir 
Robert Fitsonun təkbətək görüşü

Mayın 7-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin 
ölkəmizdə rəsmi səfərdə olan Slovakiya Respublikasının Baş naziri Robert 
Fitso ilə təkbətək görüşü olub.

Prezident İlham Əliyev Baş nazir Robert Fitsonu qarşıladı. 
Sonra birgə foto çəkdirildi. 

Slovakiya Baş nazirinin Azərbaycana rəsmi səfəri 
Liderlərin geniş tərkibdə görüşü 

Mayın 7-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin Slovakiya 
Respublikasının Baş naziri Robert Fitso ilə geniş tərkibdə görüşü keçirilib.

Görüşdə çıxış edən Prezident 
 İlham Əliyev dedi:

– Hörmətli cənab Baş nazir!
Hörmətli qonaqlar! 
Sizi Azərbaycanda səmimiyyətlə 

 salamlayıram. Azərbaycana xoş gəlmi-
siniz. 

Bu, Sizin birinci səfərinizdir, əminəm 
ki, səfər çox uğurlu keçəcək. 

Biz indi təkbətək görüşdə bir çox 

önəmli məsələləri müzakirə etdik. 
 Slovakiya–Azərbaycan əlaqələrinin 
perspektivləri haqqında fikir mübadiləsi 
apardıq və biz bir fikirdə həmrəyik ki, bu 
əlaqələrin çox gözəl gələcəyi var. Həm 
siyasi, həm iqtisadi, enerji, sənaye isteh-
salı sahələrində əməkdaşlığın perspek-
tivləri çox müsbətdir.

(ardı 2-ci səhifədə)

Qarabağda sahibkarlara 
dövlət dəstəyi

Azərbaycan dövləti işğaldan azad olunan ərazilərdə öz 
vəsaiti hesabına, heç bir beynəlxalq maliyyə institutundan 
borclanmadan genişmiqyaslı bərpa-tikinti layihələri həyata 
keçirir. Bu məqsədlə Qarabağ və Şərqi Zəngəzur iqtisadi 
rayonlarına dövlət büdcəsindən transfertlər ilbəil artır. 

Qeyd edək ki, düşməndən təmizlənən yaşayış sahələ-
rində yenidənqurma işləri üçün 2021-ci ildə 2,2 milyard, 
 2022-ci ildə 2,7 milyard manat, keçən il isə 3 milyard manat 
vəsait ayrılıb. 

(ardı 12-ci səhifədə)

Ulu öndər və uğursuzluğu 
zəfərə çevirən siyasət

Azərbaycan–Slovakiya:  
strateji tərəfdaşlığa start verildi

Səhifə  11

Səhifə  8

Ədalətsiz vasitəçilikdən ədalətli sülhə
Vasitəçilərin bölgədə şəxsi maraqlarını güddüklərini, 

deyəsən, İrəvan da anlamağa başlayıb
Azərbaycanla Ermənistan arasında sülh müqaviləsinin 

imzalanması və dövlətlərarası münasibətlərin qurulması is-
tiqamətində son vaxtlar müəyyən nəticələr əldə olunub. Bu 
istiqamətdə ilk addım 2023-cü il dekabrın 7-də atıldı. Həmin 
gün Azərbaycan Prezidentinin Administrasiyası və Ermənis-
tan baş nazirinin aparatı arasında aparılmış birbaşa danı-
şıqlar nəticəsində saxlanılan şəxslərin azad edilməsinə dair 
razılıq əldə olundu. Azərbaycan humanizm dəyərlərini rəh-
bər tutaraq və xoşməramlı addım olaraq 32 erməni hərbçini, 
Ermənistan isə 2 azərbaycanlı hərbçini azad etdi.

Bundan əlavə, Azərbaycan və Ermənistan tarixdə ilk dəfə bir-biri-
nin namizədliklərini müxtəlif təmsilçilik üzrə dəstəklədilər. Xoş niy-
yətin təzahürü olaraq, Ermənistan BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə 
Çərçivə Konvensiyasına Tərəf Dövlətlərin 29-cu Konfransına (COP29) 
evsahibliyinə öz namizədliyini geri götürdü və Azərbaycan Respubli-
kasının namizədliyini dəstəklədi. Yenə də xoş niyyətin təzahürü olaraq, 
Azərbaycan da Ermənistanın Şərqi Avropa Qrupundan COP-un büro 
üzvlüyünə namizədliyinə səs verdi. Yayılan bəyanatda Bakı və İrəvanın 
regionda çoxdan gözlənilən sülhün əldə olunması üçün tarixi fürsətin 
yarandığı fikrini bölüşdüyü bildirilirdi. İki ölkə münasibətləri normal-
laşdırmaq, suverenlik və ərazi bütövlüyü prinsiplərinə hörmət əsasında 
sülh sazişinə nail olmaq niyyətini bir daha təsdiq etdi. Azərbaycan və 
Ermənistan qarşılıqlı etimad yaratmaq öhdəliyi götürdüklərini, yaxın 
gələcəkdə əlavə etimad quruculuğu tədbirlərinin həyata keçirilməsi 
üçün müzakirələri davam etdirəcəklərini də bildirdilər.

(ardı 6-cı səhifədə)

Slovakiya Qarabağda “ağıllı” quruculuğa qoşulur
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Liderlərin geniş tərkibdə görüşü 
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Mən hesab edirəm ki, Sizin səfəriniz əlaqələ-
rimizin yeni səhifəsini açacaq. Çünki bu gün mü-
zakirə edilən məsələlərin əhatə dairəsi o qədər 
genişdir ki, bu məsələlərin həlli bizim münasibət-
lərimizi çox yüksək səviyyəyə qaldıracaqdır. 

Eyni zamanda, bu gün bundan bir qədər 
sonra biz Strateji tərəfdaşlıq haqqında Birgə 
Bəyannamə imzalayacağıq. Bu da çox ciddi si-
yasi sənəddir, faktiki olaraq münasibətlərimizi ən 
yüksək səviyyəyə qaldıran bir sənəddir. Sənədin 
özü və onun məzmunu təbii ki, bizim niyyətimi-
zi göstərir, bir-birimizə olan hörməti, qarşılıqlı 
dəstəyi göstərir. 

İndi biz nümayəndə heyətlərinin iştirakı ilə 
müzakirələrimizi davam etdirəcəyik. Əminəm ki, 
əldə ediləcək razılaşmalar vaxtlı-vaxtında icra 
olunacaq və beləliklə, bizim əməkdaşlığımız 
daha sürətlə inkişaf edəcək.

Bir daha xoş gəlmisiniz!
***

lovakiyanın Baş naziri obert  itso dedi:
– Hörmətli Prezident!
Hörmətli qonaqlar və dostlar!
Bizi qəbul etdiyiniz üçün və ölkənizə xas 

ənənəvi qonaqpərvərliyinizə görə bütün Slovaki-
ya nümayəndə heyəti adından Sizə minnətdarlı-
ğımı bildirirəm.

Hörmətli cənab Prezident, bu yaxşı haldır ki, 
biz artıq konkret layihələr barədə danışmağa ha-

zırıq və indi bu mövzuları müzakirə edirik.
Hörmətli cənab Prezident, çox təfərrüata var-

madan deyə bilərəm ki, bizi birləşdirən məfhum-
lar, birgə məqamlar çoxdur. Avropa İttifaqına üzv 
ölkə olmağımıza baxmayaraq, bizi birləşdirən 
praqmatik yanaşmadır. Bizi birləşdirən suve-
ren xarici siyasətdir, o siyasət ki, Siz də həya-
ta keçirirsiniz və biz də buna çalışırıq. Eyni za-
manda, bizi o fakt birləşdirir ki, biz dünyaya hər 
dörd istiqamətdə baxırıq, yalnız Qərb və ya bir 
istiqamətdə köklənmirik. Biz beynəlxalq hüquqa 
hörmətlə yanaşırıq. Əlbəttə ki, başqalarının işlə-
rinə müdaxilə olunmaması, ərazi bütövlüyünün 
aliliyi bizim üçün ən başlıca amillərdir. 

Cənab Prezident, Sizi yenidən seçilməyiniz 
münasibətilə təbrik edirəm. Bu, Sizin beşinci pre-
zidentliyinizdir. Bu, çox mühüm bir nailiyyət və 
uğurdur. Eyni zamanda, Sizi ölkənizdə aydın gö-
rünən tərəqqi münasibətilə təbrik edirəm. 

Ərazi bütövlüyünün bərpası məsələsinə gəl-
dikdə, Siz dünyanın digər bölgələri üçün nü-
munəsiniz. Məncə, bu, ən yüksək səviyyədə qiy-
mətləndirilməlidir.

Cənab Prezident, Sizi Slovakiyada görməyi-
mizə çox şad olardıq. Siz sadəcə tarixi seçin və 
özünüzlə ən böyük nümayəndə heyəti gətirin, iş-
güzar dairələri cəlb edin. İnanıram ki, müzakirə 
etməyə mövzularımız çox olacaq. Çünki bir az 
bundan öncə müzakirə etdiyimiz məsələlər onu 
nümayiş etdirir ki, perspektivlər çox böyükdür. 

Azərbaycan–Slovakiya sənədləri imzalanıb 

Mayın 7-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin və Slovakiya 
Respublikasının Baş naziri Robert Fitsonun iştirakı ilə Azərbaycan–Slovakiya sənədlərinin 
imzalanması mərasimi olub.

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyev və Slovakiya Respublikasının Baş naziri Ro-
bert Fitso “Azərbaycan Respublikası ilə Slovakiya 
Respublikası arasında strateji tərəfdaşlığın yaradıl-
ması haqqında Birgə Bəyannamə”ni imzaladılar. 

Azərbaycan Respublikasının müdafiə sənayesi 
naziri üqar Mustafayev və Slovakiya Respublikası-
nın Baş nazirinin müavini, müdafiə naziri Robert Kali-
nak “Azərbaycan Respublikasının Müdafiə Sənayesi 

Nazirliyi ilə Slovakiya Respublikasının Müdafiə Na-
zirliyi arasında hərbi-texniki əməkdaşlıq sahəsində 
Anlaşma Memorandumu”nu imzaladılar. 

Azərbaycan Respublikasının müdafiə naziri akir 
Həsənov və Slovakiya Respublikasının Baş nazirinin 
müavini, müdafiə naziri Robert Kalinak “Azərbay-
can Respublikasının Müdafiə Nazirliyi ilə Slovakiya 
Respublikasının Müdafiə Nazirliyi arasında müdafiə 
sahəsində əməkdaşlıq haqqında Saziş”i imzaladılar.

Prezident İlham Əliyev və Baş nazir Robert Fitso mətbuata bəyanatlarla çıxış ediblər 
Mayın 7-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev və Slovakiya 

Respublikasının Baş naziri Robert Fitso mətbuata bəyanatlarla çıxış ediblər. 
Əvvəlcə dövlətimizin başçısı mətbuata bəyanatla çıxış etdi.

Prezident İlham  
liyevin bəyanatı

– Hörmətli cənab Baş nazir! 
Hörmətli qonaqlar, xanımlar və cənab-

lar!
Bu gün Slovakiya–Azərbaycan 

əlaqələrinin tarixində çox əlamətdar bir 
gündür. Hörmətli cənab Baş nazir Azər-
baycana səfər edir və səfər çərçivəsində 
strateji tərəfdaşlıq haqqında Birgə Bəyan-
namə imzalanmışdır. Bu, çox ciddi siyasi 

sənəddir və bizim əlaqələrimizi ən yük-
sək səviyyəyə qaldıran sənəddir. Strateji 
tərəfdaşlıq Bəyannaməsində əks olunan 
maddələr bizim niyyətimizi əks etdirir, 
eyni zamanda, gələcək əməkdaşlığın 
perspektivlərini də müəyyən edir. 

Hesab edirəm ki, bu gün Slovakiya–
Azərbaycan əlaqələrində yeni səhifə açı-
lır və ümid edirəm, bizim müştərək yolu-
muz çox uğurlu olacaq.  

Biz bu gün cənab Baş nazirlə həm 
təkbətək görüş əsnasında, eyni zaman-
da, nümayəndə heyətlərinin iştirakı ilə 
keçirilmiş danışıqlarda bir çox məsələlə-
ri müzakirə etdik. Bizim siyasi əlaqələ-
rimizin yüksək səviyyədə olmasını bir 
daha təsdiqlədik. Eyni zamanda, bir çox 
sahələr üzrə aparılacaq işlərə də öz mü-
nasibətimizi bildirdik.

Bildiyiniz kimi, bu gün imzalanan 
sənədlər arasında, müdafiə və müdafiə 
sənayesi sahələrinə aid sənədlər var. Bu 
iki istiqamət üzrə geniş fikir mübadiləsi 
aparılmışdır və müdafiə sənayesi sahə-
sində birgə istehsal sahələrinin yaradıl-
ması haqqında da artıq konkret danışıq-
lara da start verilmişdir. 

Təbii ki, bu gün energetika sekto-
rundakı əməkdaşlıq çox geniş müzakirə 
edilmişdir. Azərbaycan hazırda  ölkəyə 
öz təbii qazını ixrac edir və ümidvaram 
ki, 9-cu ölkə Slovakiya olacaq. Keçən ilin 
aprel ayında “Həmrəylik halqası” adlanan 
sənəd imzalanmışdır və beləliklə, Azər-
baycan qazını Slovakiya bazarına da nəql 
etmək üçün yaxşı imkanlar yaradılmışdır. 

Avropa İttifaqı ilə Azərbaycan arasın-
da qaz və enerji sahəsində imzalanmış 
strateji tərəfdaşlıq Bəyannaməsi icra 
edilir. Azərbaycan öz təbii qazını Avropa 
məkanına etibarlı yollarla nəql edir. Av-
ropaya təchizat 2021-ci ildəki  milyard 
kubmetrdən bu il 12 milyard kubmetrə qə-
dər qalxacaq. Bu da Azərbaycanın ümumi 
qaz ixracının 0 faizini təşkil edir. Bizim 
planlarımızda 2027-ci ilin sonuna qədər 
təkcə Avropa İttifaqı məkanına 20 milyard 
kubmetr qazın nəql edilməsi məsələsi da-
yanmışdır və mən hesab edirəm ki, biz 
buna nail olacağıq. 

Azərbaycanda qaz hasilatı artır, yeni 
yataqlar kəşf olunur və o yataqlarda is-

tismar artıq başlamışdır. Eyni zamanda, 
bizim genişmiqyaslı yaşıl gündəliyimiz də 
icra edilir və bir çox bərpaolunan külək 
və günəş enerjisi stansiyalarının inşa 
olunması bizə qaza qənaət etmək imkanı 
yaradacaqdır və təbii ki, bu qazın əsas is-
tiqaməti və əsas ünvanı Avropa olacaqdır. 

Bu gün, eyni zamanda, ticarət döv-
riyyəsinin artırılması istiqamətində aparı-
lacaq işlərə də diqqət yetirildi. Bildiyiniz 
kimi, bu gün Slovakiya–Azərbaycan biz-
nes forumu keçirildi, onlarla slovakiyalı iş 
adamı Azərbaycanda səfərdədir. Bir çox 

sərmayə layihələri də müzakirə edilir. Bu 
gün bu məsələlər də müzakirə edildi və 
hər iki tərəfdən buna, necə deyərlər, yaşıl 
işıq yandırılmışdır. 

Əməkdaşlığımızın bir əlamətdar is-
tiqaməti də azad edilmiş torpaqlarda Slo-
vakiya şirkətinin fəaliyyətidir. Ağdamın 
Qərvənd kəndinin yenidən qurulması 
Slovakiya şirkəti tərəfindən icra ediləcək. 
Bu da, təbii ki, həm böyük rəmzi məna 
daşıyır, çünki əlaqələrimizin səmimiliyinin 
dərəcəsini göstərir. Eyni zamanda, işğal-
dan azad edilmiş torpaqlarda ən müasir 

standartlara cavab verən “Ağıllı şəhər”, 
“Ağıllı kənd” konsepsiyası əsasında slo-
vakiyalı mütəxəssislər tərəfindən görülə-
cək işlər, əlbəttə ki, oraya qayıdacaq in-
sanları sevindirəcək.

Bir sözlə, bu gün müzakirə edilmiş 
gündəlik kifayət qədər geniş olub. Bu, 
cənab Baş nazirlə mənim birinci şəxsi ta-
nışlığımdır və eyni zamanda, biz bir çox 
beynəlxalq məsələlərlə əlaqədar fikir mü-
badiləsi apardıq və burada da fikir ayrılığı 
yoxdur. Slovakiya və Azərbaycan bu gün 
suverenlik və ləyaqət əsasında qurulmuş 
siyasətlə idarə olunurlar. Mən cənab Baş 
naziri yenidən Baş nazir vəzifəsinə seçil-
məsi münasibətilə təbrik etdim və bildir-
dim ki, bu, onun fəaliyyətinə Slovakiya 

xalqı tərəfindən verilən böyük qiymətdir. 
Cənab Fitso birinci dəfə deyil ki, Baş na-
zir seçilib və onun yenidən seçilməsi Slo-
vakiya xalqının müstəqilliyə, suverenliyə, 
milli ləyaqətə göstərdiyi münasibətin, hör-
mətin əlamətidir və bu seçim Slovakiya 
xalqının dostları kimi bizi də həddindən 
artıq sevindirir. Deyə bilərəm ki, cənab 
Fitso Baş nazir vəzifəsində yenidən fəa-
liyyətə başlamasından dərhal sonra konk-
ret addımlar da atılmışdır, yüksəkvəzifəli 
şəxslər Slovakiyadan Azərbaycana və 
Azərbaycandan Slovakiyaya səfərlər et-
mişlər və bu gün biz hörmətli qonağımızı 
qəbul edirik. 

Bir daha, hörmətli cənab Baş nazir, 
xoş gəlmisiniz. Əminəm ki, səfəriniz xoş 
keçəcək və əməkdaşlığımız üçün yeni im-
kanlar açacaqdır. 

***
onra lovakiyanın Baş naziri 

 bəyanatla çıxış etdi.

aş nazir R bert  
its nun bəyanatı

– Cənab Prezident! 
Xanımlar və cənablar! 
Bizə göstərilən qonaqpərvərliyə görə 

Slovakiya nümayəndə heyəti adından 
Sizə təşəkkür edirəm. Sizin ölkəniz qo-
naqpərvərliyi ilə məşhurdur.  

Cənab Prezident, ümid edirəm, Sizin 
də münasib bildiyiniz bir vaxtda nümayən-
də heyətinizlə Slovakiyaya səfər edəcək-
siniz ki, biz bu gün başladığımız konst-
ruktiv və faydalı müzakirələrimizi davam 
etdirək. Hesab edirəm ki, bu günün nəti-
cələri gözlədiyimdən də artıq oldu.   

Cənab Prezident, Siz beşinci dəfə 
prezident seçilmisiniz. Bu, həqiqətən 
onun göstəricisidir ki, Siz bu ölkə üçün 
çox önəmli bir şəxsiyyətsiniz və Sizi ye-
nidən seçilməyiniz münasibətilə təbrik 
edirəm. Sizə açıq şəkildə deyə bilərəm 
ki, təkbətək görüşümüzdə müzakirələri-
miz ölkəniz və Sizin haqqınızda düşün-
düyümün təsdiqi oldu. Siz suveren xarici 
siyasətin tərəfdarısınız. Siz beynəlxalq 
hüququ müdafiə edən şəxsiyyətsiniz. Siz 
praqmatik şəxsiyyətsiniz və Sizin xarici si-
yasətiniz təkcə bir istiqamətdə köklənmə-
yib. Siz ərazi bütövlüyünün nə dərəcədə 
vacib olduğunu çox gözəl bilirsiniz. Bu-
nunla yanaşı, Avropa İttifaqının üzvü olan 
ölkənin nümayəndəsi kimi deyə bilərəm 

ki, Avropa İttifaqı ara-sıra digərlərinə təli-
mat verməyi xoşlayır. Mən isə siyasi təc-
rübəmdə heç vaxt heç bir ölkənin daxili 
işlərinə qarışmamağa üstünlük verirəm.  

Cənab Prezident, bəzi beynəlxalq tə-
sisatlarda kiçik ölkələrə qarşı ayrı-seçki-
lik, ədalətsizlik və qeyri-obyektivlik məni 
məyus edir. Çünki əhali sayına baxdıq-
da biz kiçik ölkə hesab edilirik. Sizi çox 
diqqətlə dinləyirdim və bunu dünən məni 
hava limanında qarşılayan nümayəndə 
heyətinə də bildirdim. Biz Azərbaycan ilə 
Avropa İttifaqı arasında körpü olmağa ha-
zırıq və Azərbaycandakı obyektiv vəziy-
yəti Avropa İttifaqında təqdim etmək istə-
yirik. Biz haqq-ədalət uğrunda mübarizə 

aparmalıyıq. Slovakiya 2020–2023-cü 
illərdə Avropa İttifaqı tərəfindən nə dərə-
cədə biganə yanaşmanın nümunəsidir. O 
vaxt ölkənin cinayət məcəlləsindən müxa-
lifətlə mübarizə üçün istifadə edilirdi. O 
zaman biz müxalifətdə idik, bu gün isə 
həmin dövrdə – 2020–2023-cü illərdə baş 
verənlərə görə parlamentimizdə çox mü-
hüm qanunlar qəbul etdik. Ancaq Avropa 
İttifaqının diqqəti də məhz bunun üçün 
bizim üzərimizdədir. əni, bizim bu təsi-
satlarla bağlı belə bir təcrübəmiz var. Mən 
həm buradan bizim Xarici İşlər Nazirliyinə 
və parlamentimizə deyə bilərəm ki, biz 
Azərbaycandakı vəziyyəti maksimum şə-
kildə obyektiv işıqlandırmalıyıq. 

Cənab Prezident, biz böyük tərəqqiyə 
nail olmuşuq. Əlbəttə ki, ticarət dövriyyə-

miz olduqca aşağıdır, ancaq burada hər 
hansı maneə yoxdur, bizim heç bir sahə-
də fikir ayrılığımız yoxdur.

Mən cənab Prezidentin krayna ilə 
bağlı mövqeyini eşidəndə, sanki, Slova-
kiya hökumətinin mövqeyinin səsləndi-
rildiyini düşündüm. Biz qlobal səviyyədə 
baş verənlər haqqında danışdıq, kray-
nada münaqişə bitəndən sonra işlər necə 
olacaq, Çinin dünyadakı rolu. əni, bizim 
çox oxşar mövqeyimiz var. Təəssüf ki, ti-
carət dövriyyəmiz 70 milyon avrodan bir 
az çoxdur və əlbəttə, burada üstünlük də 

bizim tərəfimizdədir, çünki biz Azərbayca-
na avtomobillər ixrac edirik. Slovakiyada 
bu sahədə çoxsaylı müəssisələr var. Biz 
əməkdaşlığımızı genişləndirməliyik. Əgər 
güclü Prezident və siyasi baxımdan güc-
lü Baş nazir varsa, biz bir neçə layihəni 
öz üzərimizə götürüb onu uğurla həyata 
keçirə bilərik. 

Cənab Prezident, bu əməkdaşlığa, 
xüsusilə hərbi sahədə əməkdaşlığa bö-
yük önəm verirəm, bunu yüksək qiymət-
ləndirirəm. Azərbaycanda birgə istehsal 
sahələrinin yaradılması fikri hər kəs üçün 
cəlbedici olmalıdır. Biz bunun müəyyən 
detallarını artıq müzakirə etdik və bizim 
Baş nazirin müavini, müdafiə naziri cənab 
Kalinak bu sahədə də çox böyük fəallıq 

göstərir. O da əlindən gələni edəcək ki, 
bu layihələr uğurlu olsun. Söhbət Slova-
kiyanın xaricindəki istehsal sahələrindən 
gedir.  

Cənab Prezident, Qarabağda-
kı  təşəbbüsümüzü dəstəklədiyinizə 
görə Sizə təşəkkür edirəm. Bu, “Ağıllı 
kənd”  layihəsidir. Bu, çox maraqlı bir la-
yihədir. Mən imkan düşən kimi böyük 
 məmnuniyyətlə oraya səfər etmək istər-
dim və ümid edirəm ki, Siz də tez bir 
zamanda bizə – Slovakiyaya səfər edə-
cəksiniz. Orada biz bu irəliləyişlə bağlı 
müzakirələr apara bilərik. Eyni zamanda, 
biz kiçik hava limanının inşası ilə də ma-
raqlanırıq və enerji sahəsində əməkdaş-
lıq da bizə maraqlıdır. 

Əlbəttə ki, kraynada baş verən mü-

haribə səbəbindən Slovakiyanın nəqliyyat 
infrastrukturunun istifadəsi mürəkkəblə-
şib. Azərbaycan qazının Rusiya– krayna 
sərhədindəki məntəqə vasitəsilə krayna 
ərazisindən idxal edilməsi layihəsi var. 
Söhbət 20 milyard kubmetrlik həcmdən 
gedirsə, bu, hamı üçün maraqlı olmalıdır. 
Əlbəttə, mən hesab etmirəm ki, Azərbay-
can xeyriyyəçiliklə məşğuldur. Biz, sadəcə 
olaraq, ədalətli qiymətlərə ümid edirik və 
sizin maraqlarınıza hörmətlə yanaşırıq.  

Cənab Prezident, əminəm ki, biz Av-
ropa səviyyəsində də müsbət ab-hava 
yaradacağıq. Bilirsiniz ki, Avropada hamı 
spekulyasiyanı xoşlayır, ən pis niyyət 
görməyə çalışır. Biz təkcə Azərbaycan-
dan qaz almaq istəmirik, biz qazı kray-
na ərazisindən Slovakiyaya idxal etmək 
istəyirik və bu məsələdə Sizin konstruk-
tiv yanaşmanızı çox yüksək qiymətləndi-
rirəm. 

kraynanın Baş nazirinin dediyi kimi, 
Azərbaycan qazı olduğu yerdə Rusiya ilə 

krayna arasında müəyyən razılığa gəl-
mək olar. Bu, hər kəs üçün faydalı olar, 
həm Slovakiya üçün, həm Sizin üçün, 
həm də krayna üçün. Çünki onlar bunun 
tranzitini həyata keçirəcək. Bu, nümunəvi 
bir layihə ola bilər və cənab Prezident, bu-
nunla bağlı da verdiyiniz məlumata görə 
Sizə təşəkkür edirəm.

Cənab Prezident, şəxsən Sizə uğurlar 
arzulamaq istəyirəm, Sizin ölkənizə və 
xalqınıza ən xoş arzularımı çatdırıram. 

Siz suveren bir ölkəsiniz və suveren-
liyə gəldikdə nümunəvi ölkəsiniz. Suve-
ren mövqe və fikirlərə gəldikdə, mən hər 
zaman belə ölkələri yüksək qiymətləndir-
mişəm. Siz ədalətsizliyə sinə gərirsiniz. 
Eyni yanaşmanı mən Slovakiyada tətbiq 
etməyə çalışacağam ki, Slovakiya da su-
veren xarici siyasət apara bilsin və bizim 
kimi suveren ölkələr bir araya gəldikdə 
nəticələr çox gözəl ola bilər. 

Cənab Prezident, Sizə, Azərbayca-
na və Azərbaycan xalqına ən xoş hiss-
lərimi çatdırıram və işlərinizdə uğurlar 
arzu edirəm. Əməkdaşlığa görə təşəkkür 
edirəm və bu işdə Sizin çox böyük şəx-
si töhfəniz var. Slovakiya-Azərbaycan 
əməkdaşlığına töhfənizə görə təşəkkürü-
mü bildirirəm.



8 may 2024-cü il, çərşənbə 3Xalq qəzeti

Slovakiya Baş nazirinin şərəfinə rəsmi nahar

Mayın 7-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin adından Slovakiya Respublikasının Baş naziri Robert 
Fitsonun şərəfinə rəsmi nahar verilib.

AZƏRTAC

“Fövqəladə vəziyyət haqqında” Azərbaycan Respublikasının Qanununda 
dəyişiklik edilməsi barədə” Azərbaycan Respublikasının 2023-cü il 24 

fevral tarixli 824-VIQD nömrəli Qanununun icrası ilə əlaqədar Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin bəzi fərmanlarında dəyişiklik edilməsi haqqında

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Fərmanı
Azərbaycan Respublikası Konstitu-

siyasının 109-cu maddəsinin 32-ci bən-
dini rəhbər tutaraq, “Fövqəladə vəziyyət 
haqqında” Azərbaycan Respublikasının 
Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə” 
Azərbaycan Respublikasının 2023-cü il            
24 fevral tarixli 24- IQD nömrəli Qanu-
nunun icrası ilə əlaqədar qərara alıram:

1. “Xidməti və mülki silah haqqında” 
Azərbaycan Respublikası Qanununun 
tətbiq edilməsi barədə” Azərbaycan Res-
publikası Prezidentinin 199 -ci il 21 fevral 
tarixli, 79 nömrəli Fərmanının icrasının 
təmin edilməsi haqqında” Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin 2002-ci il 24 
avqust tarixli 7 9 nömrəli Fərmanında 
(Azərbaycan Respublikasının Qanunve-
ricilik Toplusu, 2002,  , maddə 4 9  
(Cild I) aşağıdakı dəyişikliklər edilsin

1.1. həmin Fərmanla təsdiq edilmiş 
“Azərbaycan Respublikasının ərazisində 
xidməti və mülki silahın satış Qaydaları”-
nın 1 -cı hissəsinə “Fövqəladə vəziyyət” 
sözlərindən sonra “və sosial xarakterli 
fövqəladə mühit” sözləri əlavə edilsin

1.2. həmin Fərmanla təsdiq edil-
miş “Silahın geri alınması Qaydaları”nın            
13-cü hissəsinə “Fövqəladə vəziyyət” 
sözlərindən sonra “və sosial xarakterli 
fövqəladə mühit” sözləri əlavə edilsin.

2. Azərbaycan Respublikası Pre-
zidentinin 2009-cu il 3 aprel tarixli 74 

nömrəli Fərmanı (Azərbaycan Respub-
likasının Qanunvericilik Toplusu, 2009, 

 4, maddə 219 (Cild I) ilə təsdiq edil-
miş “Azərbaycan Respublikası Fövqəla-
də Hallar Nazirliyinin Nüvə və Radioloji 
Fəaliyyətin Tənzimlənməsi üzrə Dövlət 
Agentliyi haqqında Əsasnamə”nin .12-
ci bəndinə “vəziyyət” sözündən sonra “və 
sosial xarakterli fövqəladə mühit” sözləri 
əlavə edilsin.

3. “Fövqəladə vəziyyətin tətbiq edil-
diyi ərazinin komendantlığının fəaliyyəti 
Qaydası”nın təsdiq edilməsi haqqında” 
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin     
2022-ci il 3 noyabr tarixli 1 72 nömrəli 
Fərmanında (Azərbaycan Respublikası-
nın Qanunvericilik Toplusu, 2022,  11, 
maddə 1249 (Cild I) aşağıdakı dəyişiklik-
lər edilsin

3.1. preambulaya “vəziyyət” sözün-
dən sonra “və sosial xarakterli fövqəladə 
mühit” sözləri əlavə edilsin

3.2. həmin Fərmanla təsdiq edilmiş 
“Fövqəladə vəziyyətin tətbiq edildiyi əra-
zinin komendantlığının fəaliyyəti Qayda-
sı”nın 1.1-ci və 1.3-cü bəndlərinə “vəziy-
yət” sözündən sonra “və sosial xarakterli 
fövqəladə mühit” sözləri əlavə edilsin.

. “Fövqəladə vəziyyətin tətbiq edil-
diyi ərazidə yaradılan müvəqqəti xüsusi 
idarəetmə orqanı haqqında Əsasnamə”-
nin və “Fövqəladə vəziyyətin tətbiq edil-

diyi ərazidə yaradılan mərkəzi idarəetmə 
orqanı haqqında Əsasnamə”nin təsdiq 
edilməsi barədə” Azərbaycan Respub-
likası Prezidentinin 2022-ci il 3 noyabr 
tarixli 1 73 nömrəli Fərmanında (Azər-
baycan Respublikasının Qanunvericilik 
Toplusu, 2022,  11, maddə 12 0 (Cild 
I) aşağıdakı dəyişikliklər edilsin

4.1. preambulaya “vəziyyət” sözün-
dən sonra “və sosial xarakterli fövqəladə 
mühit” sözləri əlavə edilsin

4.2. həmin Fərmanla təsdiq edilmiş 
“Fövqəladə vəziyyətin tətbiq edildiyi əra-
zidə yaradılan müvəqqəti xüsusi idarəet-
mə orqanı haqqında Əsasnamə”nin 1.1-ci 
və 1.3-cü bəndlərinə “vəziyyət” sözündən 
sonra “və sosial xarakterli fövqəladə mü-
hit” sözləri əlavə edilsin

4.3. həmin Fərmanla təsdiq edilmiş 
“Fövqəladə vəziyyətin tətbiq edildiyi əra-
zidə yaradılan mərkəzi idarəetmə orqanı 
haqqında Əsasnamə”nin 1.1-ci və 1.3-cü 
bəndlərinə “vəziyyət” sözündən sonra “və 
sosial xarakterli fövqəladə mühit” sözləri 
əlavə edilsin.

İlham ƏLİYEV, 
 Azərbaycan Respublikasının 

Prezidenti
Bakı şəhəri, 7 may 202 -cü il

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 2018-ci il 7 fevral 
tarixli 1819 nömrəli Fərmanı ilə təsdiq edilmiş “Azərbaycan 

Respublikasının Mənzil İnşaatı Dövlət Agentliyinin 
Nizamnaməsi”ndə dəyişiklik edilməsi haqqında 

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Fərmanı
Azərbaycan Respublikası Konstitusi-

yasının 109-cu maddəsinin 32-ci bəndini 
rəhbər tutaraq qərara alıram:    

Azərbaycan Respublikası Prezidenti-
nin 201 -ci il 7 fevral tarixli 1 19 nömrəli 
Fərmanı (Azərbaycan Respublikasının 
Qanunvericilik Toplusu, 201 ,  2, mad-
də  1 3 (Cild I) ilə təsdiq edilmiş “Azər-
baycan Respublikasının Mənzil İnşaatı 
Dövlət Agentliyinin Nizamnaməsi”nin 
 1. -cı bəndində “üzərində öz adı həkk 
olunmuş möhürü, müvafiq ştampları və 
blankları, loqotipi (emblemi)” sözləri “öz 

adı və “Azərbaycan Respublikasının Döv-
lət erbindən istifadə qaydaları haqqın-
da” Azərbaycan Respublikasının Qanu-
nuna uyğun olaraq, həmçinin Azərbaycan 
Respublikası Dövlət erbinin təsviri həkk 
olunmuş möhürü, müvafiq ştampları və 
blankları” sözləri ilə əvəz edilsin.    

İlham ƏLİYEV, 
 Azərbaycan Respublikasının 

Prezidenti
Bakı şəhəri, 7 may 202 -cü il

“Dövlət satınalmaları haqqında” Azərbaycan Respublikasının 
Qanununda dəyişikliklər edilməsi barədə” Azərbaycan 

Respublikasının 2016-cı il 4 mart tarixli 158-VQD nömrəli 
Qanununun tətbiqi və “Dövlət müəssisə və təşkilatları 

(idarələri) tərəfindən  ərzaq məhsullarının mərkəzləşdirilmiş 
qaydada dövlət büdcəsinin vəsaitləri hesabına satın alınması 

Qaydası”nın təsdiq edilməsi haqqında”  Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin 2016-cı il 11 aprel tarixli  
859 nömrəli Fərmanında dəyişiklik edilməsi barədə

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Fərmanı
Azərbaycan Respublikası Konstitusi-

yasının 109-cu maddəsinin 32-ci bəndini 
rəhbər tutaraq qərara alıram:

“Dövlət satınalmaları haqqında” Azər-
baycan Respublikasının Qanununda 
dəyişikliklər edilməsi barədə” Azərbay-
can Respublikasının 201 -cı il 4 mart 
tarixli 1 - QD nömrəli Qanununun tət-
biqi və “Dövlət müəssisə və təşkilatları 
(idarələri) tərəfindən ərzaq məhsullarının 
mərkəzləşdirilmiş qaydada dövlət büdcə-
sinin vəsaitləri hesabına satın alınması 
Qaydası”nın təsdiq edilməsi haqqında” 

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 
201 -cı il 11 aprel tarixli 9 nömrəli Fər-
manının (Azərbaycan Respublikasının 
Qanunvericilik Toplusu, 201 ,  4, mad-
də 4 (Cild I)  Azərbaycan Respublika-
sı Prezidentinin 2024-cü il 2 fevral tarixli 
24 4 nömrəli Fərmanı) 2-ci hissəsi ləğv 
edilsin.

İlham ƏLİYEV, 
 Azərbaycan Respublikasının 

Prezidenti
Bakı şəhəri, 7 may 202 -cü il

“Azərbaycan Respublikasının İnzibati Xətalar 
Məcəlləsində dəyişiklik edilməsi haqqında” 

Azərbaycan Respublikasının 2024-cü il 29 mart tarixli 
1116-VIQD nömrəli Qanununun tətbiqi barədə

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Sərəncamı
Azərbaycan Respublikası Konstitusi-

yasının 109-cu maddəsinin 19-cu bəndini 
rəhbər tutaraq, “Azərbaycan Respublika-
sının İnzibati Xətalar Məcəlləsində də-
yişiklik edilməsi haqqında” Azərbaycan 
Respublikasının 2024-cü il 29 mart tarixli  
111 - IQD nömrəli Qanununun qüvvəyə 
minməsi ilə əlaqədar həmin Qanunun 
tətbiqini təmin etmək məqsədilə qərara 
alıram:

1 .  Azərbaycan Respublikasının Nazir-
lər Kabineti

1.1. Azərbaycan Respublikası İnzi-
bati Xətalar Məcəlləsinin 17-3-cü mad-
dəsində nəzərdə tutulmuş inzibati xətalar 
haqqında işlər üzrə protokol tərtib etmək 

səlahiyyəti olan vəzifəli şəxslər barədə 
təkliflərini iki ay müddətində hazırlayıb 
Azərbaycan Respublikasının Preziden-
tinə təqdim etsin

1.2. “Azərbaycan Respublikası-
nın İnzibati Xətalar Məcəlləsində dəyi-
şiklik edilməsi haqqında” Azərbaycan 
 Respublikasının 2024-cü il 29 mart  tarixli   
 111 - IQD nömrəli Qanunundan irəli 
gələn digər məsələləri həll etsin.

İlham ƏLİYEV, 
 Azərbaycan Respublikasının 

Prezidenti
Bakı şəhəri, 7 may 202 -cü il

Bolqarıstan Prezidenti Rumen Radev 
Azərbaycana rəsmi səfərə gəlib

Bolqarıstan Respublikasının Prezidenti Rumen Radev mayın 7-də 
Azərbaycan Respublikasına rəsmi səfərə gəlib.

Hər iki ölkənin dövlət bayraqlarının 
dalğalandığı Heydər Əliyev Beynəlxalq 
Aeroportunda ali qonağın şərəfinə fəxri 
qarovul dəstəsi düzülmüşdü.

Bolqarıstan Respublikasının Prezi-

denti Rumen Radevi hava limanında 
Azərbaycan Respublikası Baş nazirinin 
birinci müavini aqub Eyyubov, xarici 
işlər nazirinin müavini alçın Rəfiyev və 
digər rəsmi şəxslər qarşıladılar.

RƏSMİ

Səfər başa çatıb
Slovakiya Respublikasının Baş 

naziri Robert Fitsonun Azərbaycan 
Respublikasına rəsmi səfəri mayın 
7-də başa çatıb.

Hər iki ölkənin dövlət bayraqlarının 
dalğalandığı Heydər Əliyev Beynəlxalq 
Aeroportunda Baş nazirin şərəfinə fəxri 
qarovul dəstəsi düzülmüşdü.

Slovakiyanın Baş naziri Robert 
Fitsonu hava limanında Azərbaycan 
Respublikası Baş nazirinin müavini Əli 
Əhmədov, xarici işlər nazirinin müavi-
ni Fariz Rzayev və digər rəsmi şəxslər 
yola saldılar.

AZƏRTAC

Slovakiyanın Baş naziri  
Şəhidlər xiyabanını ziyarət edib

Azərbaycanda rəsmi 
səfərdə olan lovakiyanın 
Baş naziri obert itso 
mayın 7-də əhidlər xiya-
banını ziyarət edib. 

Baş nazir Robert Fitso Azər-
baycanın müstəqilliyi və ərazi 
bütövlüyü uğrunda mübarizədə 
canlarından keçmiş qəhrəman 

ətən övladlarının xatirəsini eh-
tiramla yad edib, “Əbədi məşəl” 
abidəsinin önünə əklil qoyub. 

Sonda Bakının ən hün-
dür nöqtəsindən paytaxtımızın 
mənzərəsini seyr edən qonağa 

əhidlər xiyabanının tarixi və 
şəhərdə görülən abadlıq-quru-
culuq işləri barədə məlumat ve-
rilib. 
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Slovakiyanın Baş naziri AZƏRTAC-a və AzTV-yə müsahibə verib 
Mayın 7-də Slovakiya 

Respublikasının Baş naziri Robert 
Fitso AZƏRTAC-a və AzTV-yə 
müsahibə verib. 

A ƏRTAC müsahibəni təqdim edir.  
Az -nin əməkdaşı: Bizim televizi-

yaya və A ƏRTAC-a bu mühüm müsa-
hibəni verdiyiniz üçün təşəkkür edirəm. 
Sizin səfərinizlə bağlı təəssüratlarınızı 
bilmək istərdik. Biz bilirik ki, bu gün Siz 
bizim Prezidentimiz İlham Əliyevlə gö-
rüşmüsünüz və demək olar ki, artıq Sizin 
səfərinizlə bağlı ilk nəticələr əldə edilib. 
Siz, eyni zamanda, bizim ikitərəfli əmək-
daşlığımızın gələcəyi ilə bağlı da da-
nışdınız. Bu səfərinizin nəticələri nədən 
ibarətdir  

Baş nazir obert itso: Bu səfər-
lə bağlı təəssüratlarımı bölüşmək üçün 
mənə yaratdığınız fürsətə görə təşəkkür 
edirəm. Həqiqətən də bu, Azərbayca-
na Baş nazir olaraq etdiyim çox mühüm 
və ilk səfərdir. Qonaqpərvərliyiniz məni 
məmnun etdi. Sizin Prezidentlə görüş-
düm və çox praqmatikdir, konstruktivdir, 
həm daxili, həm də xarici siyasətdə praq-
matik şəxsiyyətdir. Düşünürəm ki, biz bu 
sahədə eyni keyfiyyətləri bölüşürük. Eyni 
zamanda, bu, mənim də yanaşmamdır. 
Deməliyəm ki, mən başqa ölkələrin daxili 
işlərinə qarışmayan siyasətçiyəm və hər 
bir ölkə öz yolunu seçmək haqqına ma-
likdir. enə də deyirəm, əgər bir-birimizə 
bu şəkildə hörmətlə yanaşsaq, əminəm 
ki, əməkdaşlığımız fərqli keyfiyyətə ma-
lik olacaq. Prezidentinizi beşinci manda-
tı münasibətilə təbrik etmək istəyirəm. 
Proqramı imkan verdiyi zaman Slova-
kiyaya səfərə dəvət etdim və Onu eyni 
səviyyədə qonaqpərvərliklə, dostluqla 
qarşılayacağıq. 

Azərbaycanla problemimiz yoxdur. 
Həm təkbətək, həm də geniş tərkibdə 
görüşlərdə xarici siyasətdə fərqli fikirlərə 
sahib olmadığımızı gördük. Qarşılıqlı ti-
carət dövriyyəmizin həcmi çox aşağıdır. 
Bu, təxminən 70 milyon avrodan bir az 
çox təşkil edir. Aktiv balans Slovakiya 
tərəfindədir. Bu, maşınqayırma sənaye-
sinə aiddir və bunun da təxminən 7 - 0 
faizi Slovakiya avtomobil sənayesinin 
payına düşür. Səfərin hazırlanması za-
manı təbii ki, bu, nəzərə alındı. Slovaki-
yada belə bir məsəl var  10 işi eyni anda 
görə bilməzsiniz. Ona görə də cənab 
Prezidentlə bizim üçün vacib olan 3 əsas 
sahəyə diqqət ayırmağı razılaşdırdıq. 

Azərbaycan Prezidentini və xalqını 
ərazi bütövlüyünü bərpa etdiyi üçün təb-
rik etmək istərdim. Slovakiya olaraq Qa-
rabağdakı yenidənqurma işləri ilə maraq-
lanırıq və “Ağıllı kənd” layihəsində slovak 
şirkətləri iştirak edir. Bildiyimə görə işlər 
ilkin mərhələdədir. Cənab Prezident bu 
layihənin davam etdirilməsində maraqlı 
olduğunu bildirdi. Slovakiya şirkətləri ki-
çik hava limanının inşasında da iştirak 
edə bilər. 

Hərbi sənaye sahəsində də iştirak 
etmək mümkündür. Slovakiyada müdafiə 
sənayesinin inkişafını dəstəkləmişəm. 
Cənab Prezidentlə bəzi layihələri müza-
kirə etdik. Texnologiya Slovakiyadan və 
maliyyə Azərbaycandan olacaq. İstehsal 
ediləcək silahlar ya ixrac olunacaq, ya da 
Azərbaycanda qalacaq. Bildiyimiz kimi, 

kraynadakı müharibə parametrləri ta-
mamilə dəyişib. Hazırda silahlarla bağlı 
ciddi çatışmazlıq var. Bunu edə bilsək, 
hər iki ölkə üçün faydalı olacağını düşü-
nürəm. 

Azərbaycan təbii qazının Slovakiya-
ya idxalını da həyata keçirə bilərik. De-
tallara varmaq istəməzdim. Rusiya və 

krayna bəlli səbəblərə görə Avropaya 
artıq qaz ixrac edə bilmir. Slovakiya-
ya böyük həcmdə qazın gətirilməsində 
təbii ki, maraqlıyıq. İldə təxminən 20 
milyard kubmetr qazdan  söhbət gedir. 
Bu, Avropaya gələn qazın böyük ölçüdə 
şaxələndirilməsinə töhfə verəcək. Bu 
müqavilənin imzalanmasına çox yaxınıq. 
Cənab Prezidentin çox praqmatik və dost 
yanaşmasını gördüm. Eyni zamanda, O, 
təcrübəli siyasi xadimdir, bir çox məsələ-
də həmfikirik. lkənizlə bağlı məlumat al-
maq istədim və Prezidentiniz çox səmimi 
idi. Qarabağdakı əməkdaşlıqdan, enerji 
və müdafiə sahəsindəki əməkdaşlıqdan 
bəhs etdik. Bu üç sahədə Prezidentinizlə 
əməkdaşlıq etməyə hazırıq. Çox gözəl 
qonaqpərvərliyinizə görə bir daha təşək-
kür etmək istəyirəm.

Azərbaycan tərəfi səfər zamanı Slo-
vakiya nümayəndə heyəti üçün gözəl 
şərait yaratdı. Əvvəllər səfərlər az olma-
yıb, sadəcə, səfər xatirinə səfər etməyin 
tərəfdarı deyiləm.  

A Ə A -ın əməkdaşı: Maraqlı 
cavabınız üçün sizə təşəkkür edirik, cə-
nab Baş nazir. Aydın şəkildə görünür ki, 
Azərbaycan–Slovakiya əlaqələri əmək-
daşlıq əlaqələridir və son illərdə inkişaf 
edir. Bratislavada Azərbaycan səfirliyi 
açılıb, eyni zamanda, artıq yüksək səviy-
yəli səfərlərin sayı artıb. Bizim ikitərəfli 
əməkdaşlığımız müsbət dinamika ilə art-
maqdadır. 

Baş nazir obert itso: Avropa İt-
tifaqı ilə bağlı bir fikir söyləyəcəyəm, 
amma bunu bəyənməyəcəklər. Əvvəlcə 
onu demək istəyirəm ki, Bratislavada 
ticarət nümayəndəliyinizin açılması ilə 
bağlı Prezidentinizlə danışdım. Məncə, 
Mərkəzi Avropanı əhatə etmək üçün Bra-
tislava uyğun yerdir. Bu şəhərin coğrafi 
mövqeyinə baxdığımız zaman görərik 
ki, Avstriyanın paytaxtı cəmi 70 kilometr 
məsafədədir. Macarıstanın paytaxtı Bu-
dapeştlə məsafə isə 100, ya da 120 ki-
lometrdir. Beləliklə, xəritəyə baxsanız 
görərsiniz ki, bir üçbucaq yaranır. 

Bizim iş adamları da hökumət üzvləri 
ilə birlikdə nümayəndə heyətimizin tərki-
bindədir. Burada da, Slovakiyada da hər-
bi sərgilərdə iştirak edə bilərlər. Bu barə-
də razılaşdıq. Altı aydan sonra yenidən 
Bakıya gələcəyəm. Çünki bildiyiniz kimi, 
COP29-a evsahibliyi edəcəksiniz. Cənab 
Prezident də il ərzində Slovakiyaya səfər 
etsə, çox gözəl olar. 

Avropa İttifaqı ilə bağlı bir fikir söy-
ləyəcəyəm, məncə orada bunu bəyən-
məyəcəklər. Avropa İttifaqı özünə aşiqdir. 

zünü dünyada ən yaxşı yer olduğuna və 
başqalarına dərs vermək haqqına sahib 
olduğuna inandırıb. Amma digər ölkələr 
bizdən daha yaxşı ola bilər. Bəzən mənə 
elə gəlir ki, Avropa İttifaqında imkanlar 
getdikcə azalır. Avropa İttifaqında nəyin 
normal, nəyin anormal olmasını öyrən-
mək üçün mübarizə aparırıq. Bu yaxın-
larda Strasburqda Avropa Parlamentinə 
seçkilər olacaq. Ancaq seçki kampaniya-
sında kimin ən yaxşı sosial və iqtisadi şə-
rait yaradacağı haqqında söhbət getmir. 
Məni bağışlayın, bu kampaniyada bəzi 
yerlərdə 2 və ya 3 ayaqyolu olması mü-
zakirə edilir, transgenderlərdən bəhs olu-
nur. Bu mövzular indi orada – Avropada 
dəbdədir. Amma cəmiyyətə heç bir irəlilə-
yiş gətirmir. Avropa İttifaqı çox ambisiya-
lı olmağa başlayıb və bu da bizim üçün 
zərərlidir. əlin, yaşıl enerji məsələsinə 
baxaq. Bu, Avropa İttifaqı sənayesinə 
açıq şəkildə ziyan vuracaq. Biz 203 -ci 
ildə artıq yanacaqla işləyən avtomobillər 
istehsal etməyəcəyimizə söz verdik. Mü-
haribə və krayna üçün çox pul xərcləyi-
rik. Biz bunu Avropa İttifaqı üçün xərcləyə 
bilərik. Əsəblər tarıma çəkilir, çünki suve-
ren və müstəqil fikirlərə hörmət itməkdə-
dir. Boyun əysəniz sizi rahat buraxacaq-
lar, heç bir problem olmayacaq. Amma 
suveren fikrinizi bildirsəniz, problemlər 
yaşayacaqsınız. 

Bu gün sizin Prezidentlə danışarkən 
mən qarşımda dünyanın gedişatını 
tam anlayan bir şəxsi gördüm. ələcək 
əməkdaşlığımızın daha da inkişafı üçün 
bazanın olması məni həqiqətən sevin-
dirir. Bu səfər hər iki tərəf üçün yaxşı 
başlanğıc nöqtəsini təşkil edir. Əksi çox 
üzücü olardı. Bu gün çox maraqlı mövzu-
lardan bəhs etdik və bunu davam etdir-
mək yaxşı olardı. Daha tez-tez görüşlər 
keçirməyə çalışacağıq. Bir az əvvəl de-
diyim kimi, görüşlər gərək öz bəhrəsini 
versin. Bütün bu səfərlər, sadəcə, səfər 
xətrinə olmasın. Ona görə də bu səfər-
lərin sayı artırılmalıdır, amma bu səfərlər 
öz töhfəsini verməlidir. 

Az -nin əməkdaşı: Bəli, cənab Baş 
nazir, Siz Avropa İttifaqının daxilindəki 
bəzi problemlərdən danışdınız. Biz də 
ölkəmizə süni müdaxilələri, Avropa İtti-
faqından olan siyasətçilərin müdaxilələri-
ni hiss etmişik. Məsələn, 30 il müddətində 
Avropa İttifaqından olan bəzi siyasətçilər 
ağızlarına su alıb susmuşdular, Azərbay-
can ərazilərinin Ermənistan tərəfindən 
işğalını sanki görmürdülər. İndi isə on-
lar süni şəkildə problemlər yaradırlar və 
Azərbaycana həmlə edirlər. Deyirlər ki, 
Azərbaycan Ermənistana hücum edərsə, 
biz Azərbaycana qarşı sanksiyalar tətbiq 
edəcəyik. Amma bizim xalqımız Avropa 
İttifaqının bu siyasətçilərindən açıq şə-
kildə soruşmaq istəyir – niyə sizin bu 30 
ildə bizim ərazilərimizin Ermənistanın iş-
ğalı altında olduğu zaman səsiniz çıxmır-
dı. Ona görə də biz çox yaxşı başa düşü-
rük, Sizin problemləri də yaxşı anlayırıq 
ki, Avropa İttifaqında daxili problemləriniz 
var. Məhz bunu qeyd etmək istərdim, cə-
nab Baş nazir. 

Baş nazir obert itso: Bu cür mü-
nasibət Avropa İttifaqının imicini aşağı 
salır. Bu, ikili standartlardır, çünki Avro-
pa İttifaqında bunlar var. kraynadakı 
müharibəyə gəlincə, Avropa İttifaqının 
çərçivəsində tez bir zamanda bəzi sank-
siyalar tətbiq etmək üçün razılığa gələ 
bilirik. Amma Qəzzaya gəlincə, razılığa 
gələ bilmirik. Çünki Avropa İttifaqının öz 
xarici siyasəti mövcud deyil və Atlantik 
okeanın o biri sahilinə üz tutur, oraya 
baxır və AB -ın nə edəcəyini gözləyirik. 
Sizi Slovakiyanın daxili işləri ilə yormaq 
istəmirəm. Məni düzgün başa düşün, 
cənab jurnalist. Bütün Avropa bilir ki, 
2000-ci illərdə Slovakiyada müxalifətə 
qarşı cinayət hüququndan sui-istifadə 
edilib. O zaman mən də müxalifətdə 
idim. Məni də cinayət törətməkdə ittiham 
ediblər və az qala həbs edəcəkdilər. Bu 
ittihamlar iqtisadi məsələlərə görə deyil, 
siyasi xarakter daşıyırdı. Avropa İttifaqı 
və Avropa Komissiyası Slovakiyada olan 
hadisələr barədə heç nə demədi. Çün-
ki o vaxt Slovakiyada Avropa İttifaqının 
hər bir dediyini icra edən hökumət var 
idi. kraynadakı müharibə ilə bağlı isə 
Avropa İttifaqında fərqli düşünürlər. ə-
ziyyət dəyişir. Təkrar edirəm, bu müha-
ribənin həlli hərb yolu ilə deyil. Sadəcə, 
Avropada yox, bütün dünyada məsələyə 
obyektiv baxan qüvvələr var. A PA-da 
nümayəndə heyətiniz olmadan siz hansı 
dialoqdan söhbət edə bilərsiniz  Cənab 
Prezidentlə görüşdə mən dedim ki, Av-
ropa İttifaqının tamhüquqlu üzvü olaraq 

engen və avronun bir hissəsiyik. Kiçik 
ölkəyik, odur ki, hər zaman bizim fikirlə-
rimizi nəzərə almırlar. Təəssüflər olsun 
ki, Avropa İttifaqında böyük və balaca 
ölkələrə bölünmüş bir vəziyyət hökm sür-
məkdədir. Bunu obyektiv şəkildə etiraf 
etmək lazımdır. Deməliyəm ki, sizin ölkə-
nizlə bağlı Avropa İttifaqında məsələlər 
müzakirə olunarkən biz öz mövqeyimizi 
obyektiv şəkildə bildiririk. Mən bunu cə-
nab Prezidentə də açıq şəkildə dedim ki, 
biz özümüz də Azərbaycan kimi böyük 
ədalətsizlik yaşamışıq. Çünki Azərbay-
canın Avropa İttifaqına iddia etməmə-
sini başa düşürəm. Bu cür hissləri mən 
dəfələrlə yaşamışam. Biz əməkdaşlığa 
davam etmək istəyirik. 

Az -nin əməkdaşı: zr istəyirəm, 
başqa bir sualımız olacaq. Cənab Baş na-
zir, Avropanın dəyərlərindən danışarkən 
Fransa Prezidenti bu məsələ ilə bağlı 
bilirsiniz nə dedi  O dedi ki, bütün hal-
larda biz Ermənistanı müdafiə edəcəyik. 
Ona görə də bilmək istəyirik, “bütün hal-
larda” ifadəsi nə deməkdir, əgər bir ölkə 
bizim ərazilərimizi 30 il müddətində işğal 
altında saxlayıbsa  Bu da bizim Fransa 
Prezidenti cənab Makrona cavabımızdır. 

əni, 2-3 gün bundan əvvəl Fransanın 
daxili işlər naziri cənab erar Darmanən 
Azərbaycanı ittiham etdi, günahlandırdı. 
Dedi ki, guya biz Fransada separatizmi 
dəstəkləyirik. Amma biz nə dedik  De-
dik ki, biz insan hüquqlarını, eni Kale-
doniyada və ya Korsikadakı insanların 
fundamental hüquqlarını dəstəkləyirik ki, 
Fransa da bu hüquqları tanımalıdır. əni, 
o insanlar bunu tələb edirlər. Onlar sadə 
xalqlardır. Məsələn, görə bilərsiniz ki, 
Korsikada etiraz hərəkatları var, mitinqlər 
keçirilir. Fransanın daxili işlər naziri Azər-
baycanı ittiham etdi və dedi ki, guya biz 
ermənilərə qarşı soyqırımı törətmişik. Bu, 
ədalətsiz mövqedir, süni xarakter daşıyır 
və Avropa İttifaqı liderləri tərəfindən irəli 
sürülmüş bəhanələrdir, cənab Baş na-
zir. Əlbəttə, bu, bizim insanlara mənəvi 
cəhətdən çox toxunur. Siz cavablarınızda 
Avropa İttifaqında daxili məsələlərinizdən 
danışdınız, ona görə bu sualı Sizə ver-
mək istədim. 

Baş nazir obert itso: Cənab jur-
nalist, ikitərəfli əlaqələrdən bəhs etmə-
yin mənim üçün çətin olduğunu yəqin 
ki, anlayarsınız. Amma narahat olmayın, 
sualdan qaçmayacağam. İndi isə təsvir 
etdiyiniz vəziyyətə tətbiq ediləcək ifadə 
var  böyük və güclü olan ölkələr çox vaxt 
ədalətli olmurlar. Amma ədalətli olmaq 
istəyəndə də böyük və güclü olmursunuz. 
Bu, beynəlxalq siyasətdə tez-tez görünür. 
Fransa ilə əlaqələrinizdəki bu gərginliyi 

görürəm. Sizin ölkənin - Azərbaycanın 
daxili işlərinə qarışmadığım kimi, Fran-
sanın da daxili işlərinə qarışmıram. əni, 
bu, ölkələrin daxili işləridir. Amma Slo-
vakiyanın da daxili işlərinə qarışılarsa, o 
zaman danışa bilərəm. Məsələn, cənab 
Makron ölkəmizdə populyar siyasətçi 
sayılmır və bu prinsipdir ki, mən niyə on-
dan danışım  Amma Fransa Prezidenti 
Avropa əsgərlərinin müharibədə iştirakı 
barədə fikirlərini açıq şəkildə söylədi və 
mən bunu dərhal, tamamilə rədd etdim. 
Çünki bu, üçüncü dünya müharibəsinin 
başlaması olardı. Qaldırdığınız məsələ-
də bəlkə də bir az səbir lazımdır. Avropa 
İttifaqında Azərbaycanla baş verənlərlə 
bağlı çox ölkənin obyektiv yanaşması 
lazımdır. krayna ilə bağlı da dedim, əra-
zi bütövlüyü qorunmalıdır. Sizin də əra-
zi bütövlüyünüzün qorunması lazımdır. 
Bu, sizin torpaqlarınızdır. Əgər Avropa 
İttifaqında 3-4 ölkə eyni mövqedən çıxış 
etsəydi, gərginlik bəlkə də bu səviyyədə 
olmazdı. Onlar ərazicə balaca ölkənin 
özünə güvənərək hərəkət etməsini sev-
mirlər. Bu cür ölkə olmağınızla fəxr etmə-
lisiniz.

Az -nin əməkdaşı: Bu cür çıxışla-
rınız və səmimi şəkildə dediyiniz sözlə-
riniz üçün Sizə təşəkkür edirəm, cənab 
Baş nazir. 

A Ə A -ın əməkdaşı: Mən də 
Sizə təşəkkür edirəm. Enerji təhlükəsiz-
liyi də Slovakiya və Azərbaycanın priori-
tetlərindən biridir. Xüsusilə də Azərbay-
canın Avropanın enerji təhlükəsizliyi ilə 
bağlı roluna gəlincə, artıq layihələrdən 
bəhs edilir. Bu layihələrlə bağlı danışmaq 
istərdinizmi  Hər hansı təşəbbüslər var-
mı  

Baş nazir obert itso: Bu layihə ilə 
bağlı həmrəyliyə gəlincə, böyük həcmdə 
yatırım lazımdır. Bu, qısamüddətli yox, 
ortamüddətli həll yoludur. əni, mən 
ölkəm Slovakiya üçün “Həmrəylik Halqa-
sı”ndan bəhs edirəm. Bu layihələr Avro-
pa İttifaqı fondları və Avropa Komissiyası 
tərəfindən də maliyyələşdirilməlidir. Ma-
carıstan ilə Bolqarıstan arasında mürək-
kəb əlaqələr mövcuddur, axının həcmi 
aşağıdır. Avropa Komissiyası tərəfindən 
biz hələ də cavab gözləməkdəyik. Dü-
şünürəm ki, bu layihə orta müddət üçün 
nəzərdə tutulmalıdır. Buna görə də Avro-
pa istiqamətində krayna və Slovakiya 
infrastrukturundan istifadə etmək fikri 
ortaya çıxdı. əni, bu, oradan gəlməlidir. 
Biz burada milyardlarla kubmetr tutum 
həcmi olan borulardan danışırıq. Slova-
kiyanın istifadəsi üçün 4 və ya  milyard 
kubmetr qaza ehtiyac duyulur. Qalan 
həcm isə Slovakiyadan tranzit keçərək 
təbii ki, digər ölkələrə gedə bilər. 

Rus qazına gəlincə, “Qazprom” və 
krayna şirkəti arasında müqavilə 2024-

cü ildə bitir. əni, bildiyiniz kimi, müqavilə 
siyasi və hərbi səbəblərə görə uzadıla 
bilməz. Ona görə də qazın Azərbaycan-
dan alınmasına qərar verdik. krayna–
Rusiya sərhədindən Azərbaycan qazını 
nəql etmək olar. Beləliklə, tranzit həcm 
20 milyard kubmetr təşkil edər. kray-
na–Azərbaycan–Rusiya əməkdaşlığı 
sayəsində bu qaz həmin boru ilə Mərkəzi 
Avropa istiqamətində gedə bilər. Cənab 
Prezident bu layihəyə maraqla yanaşdı, 
çünki sizin qazın tranziti üçün o böyük 
fürsətdir. Prezidentiniz əsl menecerdir, 
bu layihədən fayda götürməkdə təbii ki, 
maraqlıdır. Amma təbii ki, bu sahədə də 
danışıqlara və maliyyəyə ehtiyac var. 

Əminəm ki, bu unikal layihə Azərbay-
can qazının Rusiya, krayna və Slova-
kiya infrastrukturundan istifadə etməklə 
Avropaya daşınması üçün çox yaxşı 
marşrutdur. Bu layihə gözəl nəticələr 
verə bilər. Neft də Slovakiya üçün önəm-
lidir. Çünki biz tamamilə Rusiya neftindən 
asılıyıq. Bildiyiniz kimi, Bratislavada bö-
yük neftayırma zavodu var. Sizin neftin 
keyfiyyəti də hazırda ölkəmizdə araşdırı-
lır. Mən neft üzrə ekspert deyiləm. Amma 
sizin neft də seçimlərdən biridir və ola 
bilər. Buna görə də bu layihə üzrə irə-
liləmək lazımdır. 

Hərbi sahədə olduğu kimi, enerji 
sahəsində də əməkdaşlıq etmək müm-
kündür. Slovakiya inkişaf edən bir ölkə-

dir. Bəlkə də külək və günəş enerjisi 
sahəsində də nələrsə edə bilərik. əni, 
bizim ölkə inkişaf edir. Bu sahədə əmək-
daşlığa tamamilə hazırıq. Bildiyiniz kimi, 
bu sahədə bizim böyük təcrübəmiz var. 

əni, əlaqələrin inkişafı üçün biz hər 
zaman hazırıq, təcrübəmizi də sizinlə 
bölüşə bilərik. Dediyim kimi, istər külək 
enerjisi olsun, istər günəş enerjisi, istərsə 
də fotovoltaiklər. əni, biz bunlara açığıq.                                                                                                

Az -nin əməkdaşı: Cənab Baş 
nazir, biz sizinlə enerji sektorundakı 
əməkdaşlıqdan, müdafiə sənayesindən 
və başqa maraqlı sahələrdən danışdıq. 
Amma Sizə humanitar sektorla, mədə-
niyyət sektoru ilə, əməkdaşlıqla bağlı 
sual vermək istərdim. Çünki bilirsiniz ki, 
bizim ölkələr və xalqlar arasında tarixi 
bağlarımız vardır və çox gözəl əlaqələri-
miz mövcuddur. Bu sahələrlə bağlı Sizin 
fikrinizi bilmək istərdik. 

Baş nazir obert itso: Bilirsiniz ki, 
silahların səsi gəldiyi zaman, incəsənə-
tin susduğunu görmək olar, çünki bu 
zaman incəsənətin inkişafı üçün heç bir 
imkan olmur. enə də Avropa İttifaqı-
nı tənqid edəcəyəm. Avropa İttifaqında 
Rusiyaya qarşı süni nifrət ab-havası 
yaradılıb. Mən bunu dəfələrlə demişəm, 
dəfələrlə. Bu yaxınlarda buz üzərində 
xokkey çempionatı olacaq və Slovakiya 
komandasının orada iştirak etməyəcəyi 
barədə söz-söhbətlər gəzir. əni, bizim 
oyunçularımız orada ölkəmizi təmsil edə 
bilməyəcək. Bilirsiniz, Bratislava 1944-
cü ildə Qızıl Ordu tərəfindən azad edi-
lib. Mən Belarus və Rusiya səfirlərini bu 
tədbirə dəvət etdim. Çünki bu iki ölkənin 
əsgərləri o vaxt Qızıl Ordunu təşkil edib. 
Sizin ölkənizin nümayəndələri də bu Qı-
zıl Ordunun tərkibində olub. Nə oldu  
Avropa İttifaqının səfirləri gəlməkdən 
imtina etdilər. Rus dilindən və mədəniy-
yətindən heç danışmaq belə istəmirlər. 
Söhbət mədəni əlaqələrdən gedir. Sizin 
hökumətlə Azərbaycanda rus dilinin isti-
fadəsindən danışdıq. Nümayəndə heyə-
tindən mənə belə dedilər ki, krayna ilə 
müharibə gedir, amma rus dili hərbin dili 
deyil. əni, bu dil krayna müharibəsi 
zamanı yaradılmayıb. Bu gözəl dili Puş-
kin, Tolstoy kimi insanlar cilalayıb yara-
dıblar. Siz SSRİ-nin tərkibində olduğunuz 
üçün ölkənizdə rus dilini yaxşı bilir və bu 
dildə yaxşı danışırlar. Bu da yaxın mə-
dəni əməkdaşlığa imkan verir. İnsanlar 
bu dildə ünsiyyət qura bilirlər. Dillər bizi 
ayırmamalıdır, əksinə, birləşdirməlidir, in-
sanları bir araya gətirməlidir. Əminəm ki, 
Prezidentiniz Slovakiyaya səfər edərsə, 
ya da bizim ölkədən kimsə sizin ölkəyə 
gələrsə, ya Slovakiyada, ya da Bakıda-
kı səfirliklərimizdə görüşlər olarsa, bu 
nümayəndə heyətlərinin tərkibində hər 
zaman təhsil və mədəniyyət sahələrini 
təmsil edən şəxslər olmalıdır. Beləliklə, 
mədəni əlaqələri də inkişaf etdirmiş ola-
rıq. Amma indiki səfərin prioriteti iqtisadi 
məsələlərdir. Çünki ticarət dövriyyəmizin 
həcmi 7  milyon avro civarındadır və əl-
bəttə, bu, azdır.

Az -nin əməkdaşı: Cənab Baş 
nazir, müsahibəmizin sonunda belə bir 
məşhur ənənəmiz var. Biz sözü qona-
ğımıza veririk ki, o, birbaşa bizim Azər-
baycan xalqına müraciət etsin. Buyurun, 
cənab Baş nazir.

Baş nazir obert itso: Asan iş de-
yil, çünki jurnalistlər müsahibənin axırın-
da son sözü deməyi hər zaman siyasət-
çilərin öhdəsinə buraxırlar. Azərbaycana 
ilk səfərimdir. Əvvəllər gəlməyə heç vaxt 
fürsətim olmayıb. Səfərim bir gün çəkdi. 
Bu səfərin böyük hissəsi danışıqlara həsr 
olundu. Bakını təyyarə enərkən səmadan 
gördüm. Amma hava buludlu idi. əhidlər 
xiyabanında olduq, ətən uğrunda mü-
barizə apararkən qətlə yetiriliblər.  Təbii 
ki, biz əhidlər xiyabanında onların xa-
tirəsini yad etdik. 

Cənab Prezident və nümayəndə 
heyəti ilə danışıqlar barədə deyə bilərəm 
ki, çox gözəl insanlar gördüm, müdrik in-
sanlardır. Əminəm ki, ölkənizin insanları 
da belədir. Buna görə də ölkənizi təbrik 
etmək istəyirəm. lkənizə gəlməmişdən 
əvvəl onun haqqında çox oxudum. Nail 
olduğunuz uğurlar valehedicidir və suve-
renliyinizi bərpa etmisiniz, öz yolunuzu 
seçmisiniz. Sizin üçün nəyin ən yaxşı ol-
duğunu özünüz yaxşı bilirsiniz. Suveren 
və məğrur xalqınız var. Qonaqpərvərliyə 
görə Slovakiya nümayəndə heyəti adın-
dan sizə bir daha təşəkkür etmək istər-
dim. Çox dostcasına qarşılandım. Təy-
yarədən endiyim andan etibarən bunu 
hiss etdim. Bütün bunlar üçün sizə dərin 
təşəkkürümü bildirirəm. Mənə verdiyiniz 
fürsət üçün də sizə təşəkkür edirəm. 

Az -nin əməkdaşı: Çox maraqlı və 
faydalı müsahibə üçün təşəkkür edirəm, 
cənab Baş nazir. Bu, bizim televiziya 
və eyni zamanda, A ƏRTAC üçün çox 
önəmli müsahibə idi. Sizdən müsahibə 
almaq bizim üçün həm zövq, həm də bö-
yük şərəfdir, cənab Baş nazir, təşəkkür 
edirəm.

Baş nazir obert itso: Mən sizə 
təşəkkür edirəm, sağ olun.

20 milyard kubmetr Azərbaycan qazı  
Avropada şaxələndirməyə töhfə verəcək



Zamanla səsləşən hüquqi islahatların banisi

Əsl siyasət mümkün görünməyəni reallaşdırmaq əzmidir. Müstəqil 
Azərbaycanın son illərdə keçdiyi heyrətamiz inkişaf yolu, 30 illik işğalını aradan 
qaldırması, dövlət suverenliyini bərpa etməsi fonunda bu deyimdə necə böyük 
həqiqət payının mövcudluğunu aydın görmək olur. Respublikamız cəmi bir 
qərinə müddətində əsrə bərabər böyük inkişaf yolu keçərək, iqtisadi, siyasi və 
hüquqi islahatlar sahəsində inanılmaz nailiyyətlərə imza atıb, dünya xəritəsində 
layiqli yerini tutub. 

tən 30 illik zaman kəsiyində qaza-
nılan nailiyyətlər, eyni zamanda, lider və 
şəxsiyyət amilinin hər bir xalqın həyatın-
dakı rolunu qabarıq şəkildə üzə çıxarır. 
Hər bir xalqın vahid məqsədlər uğrunda 
birləşməsi, hədəflərinə doğru inamla irə-
liləməsi üçün zəruri olan milli ideya isə 
onun yetişdirdiyi böyük liderlərin dövlət-
çilik konsepsiyasında real təcəssümünü 
tapır. Bu prizmadan əminliklə deyə bilərik 
ki, Azərbaycan xalqı üçün belə bir dahi li-
der və şəxsiyyət məhz ulu öndər Heydər 
Əliyev olmuşdur. 

Heydər Əliyev respublikaya idarəçi-
liyinin hər iki mərhələsində azərbaycan-
çılığı milli ideyaya çevirib, müstəqilliyin 
möhkəmləndirilməsini, Azərbaycanın da-
vamlı iqtisadi, hüquqi və mədəni inkişaf 
yoluna çıxarılmasını başlıca hədəf kimi 
müəyyənləşdirmişdir. Bu ideya həm də 
respublikanın demokratik, hüquqi, dün-
yəvi dövlətə çevrilməsi, ərazi bütövlüyü-
nün və suverenliyinin bərpası, beynəlxalq 
miqyasda mənafelərinin etibarlı şəkildə 
qorunması kimi ümdə məqsədləri özündə 
ehtiva etmişdir. 

Müstəqillik dövründə qazandığımız 
tarixi uğurların bir mühüm səbəbi də var– 
xalq və lider arasındakı sarsılmaz vəh-
dət! Azərbaycan məhz mummilli liderin 
inkişaf və tərəqqi yönümlü, uzaq hədəf-
lərə hesablanmış islahatlar strategiyası 
ilə dayanıqlı uğurlara imza atıb, qarşıya 
qoyduğu məqsədləri əzmlə gerçəkləş-
dirmişdir. Bu günlərdə anadan olmasının 
101-ci ildönümü respublika miqyasında 
qeyd edilən lu öndər müasir Azərbay-
can dövlətçiliyinin ideoloji-siyasi inkişaf 
təmayüllərini müəyyən edib, xalqı həqiqi 
müstəqilliyə qovuşduraraq ictimai şüarda 
əbədiyaşarlıq hüququ qazanmışdır. 

Azərbaycan Respublikası Prezidenti 
İlham Əliyevin 29 sentyabr 2022-ci il tarix-
li “Azərbaycan Respublikasında  2023-cü 
ilin “Heydər Əliyev İli” elan edilməsi 
haqqında” sərəncamı əsasında anadan 
olmasının 100-cü ildönümünün ötən il bö-
yük təntənə ilə qeyd edilməsi lu öndə-
rin müasir tariximizdəki müstəsna roluna 
verilən yüksək ictimai dəyərin təcəssümü 
olub. Qürur hissi ilə deyə bilərik ki, məhz 
“Heydər Əliyev ili”ndə dövlətimizin başçı-
sı, müzə ər Ali Baş Komandan İlham Əli-

yevin rəhbərliyi ilə şanlı ordumuzun döyüş 
meydanında dövlət suverenliyimizi bərpa 
etməsi, bu il fevralın 7-də Azərbaycanın 
hər yerində ilk dəfə olaraq keçirilmiş pre-
zident seçkiləri mahiyyətcə lu öndərin 
ideyalarının təntənəsi olub. 

tən əsrin nüfuzlu dövlət xadimlərin-
dən olmuş inston Çörçill deyirdi ki, “si-
yasətçi növbəti seçkilər, əsl lider isə gələ-
cək nəsillər barədə düşünür”. tən əsrin 
70- 0-cı illərində Heydər Əliyev Azərbay-
canın nə zamansa müstəqil dövlət olaca-
ğını görür, buna lazımi bünövrə hazırla-
maq üçün əzmkarlıqla fəaliyyət göstərirdi. 
Azərbaycana birinci rəhbərliyi dövründə 
respublikanı nəhəng tikinti meydanına 
çevirən, irimiqyaslı tikinti və sənaye ob-
yektlərinin inşasına xüsusi əhəmiyyət 
verən, yeni təhsil ocaqlarını, o cümlədən, 
Cəmşid Naxçıvanski adına Hərbi liseyi 
yaradan, mədəniyyətin, fundamental və 
tətbiqi elmlərin sıçrayışlı inkişafına nail 
olan, milli irsi, intellektual mülkiyyəti qoru-
yan lu öndər məhz bugünkü və gələcək 
tərəqqinin təməlini qoymuşdur.

Rus dilinin az qala dövlət dili səviyyə-
sində qəbul edilmək üzrə olduğu bir za-
manda – 19 9-cu ildə respublikaya rəh-
bər təyin olunan Heydər Əliyev keçmiş 
Azərbaycan SSR Ali Sovetinin plenumun-
da ana dilində çıxış etməklə, cəmiyyətə 
milliləşmənin zəruriliyi icmarıcını vermiş, 
milli dilə, dinə, dəyərlərə bağlı olmağı, ta-
rixi irsi yaşatmağı ictimai fikrə təlqin etmiş-
di. lu öndərin Azərbaycan dövlətçiliyinin 
varlığını təsdiqləyən rəmz və atributlara 
münasibəti də həssas və birmənalı idi. 
197 -ci ildə qəbul edilən Konstitusiyada 
Azərbaycan dilinin rəsmi dövlət dili kimi 
qəbul edilməsi də məhz mummilli liderin 
əzmkarlığı sayəsində mümkün olmuşdu. 

lu öndər o çətin dövrdə belə fəaliy-
yətində ədalət, insanpərvərlik, humanizm 
kimi ali dəyərlərə sadiqliyini nümayiş et-
dirirdi. Düzgünlük, haqqı nahaqqa qurban 
verməmək, zəifləri, məzlumları müda-
fiə etmək, hər bir fərdin mənafeyini önə 
çəkmək böyük strateq Heydər Əliyevin 
idarəçilik fəlsəfəsinin əsas mahiyyətini 
təşkil edirdi. lu öndərin ötən əsrin 70-
0-cı illərində kasıb və imkansız ailələrin 

övladlarının respublikada və onun hüdud-
larından kənarda yüksək təhsil almasına, 

ixtisaslı kadr kimi yetişməsinə hər cür 
kömək göstərməsi də onun xeyirxahlığı-
nın, yüksək humanizminin bariz ifadəsidir. 

alnız bu faktı xatırlatmaq yerinə düşər 
ki,  Heydər Əliyev respublikaya birinci rəh-
bərliyi dövründə o zamankı Azərbaycan 
Dövlət niversitetinin hüquq fakültəsinə 
kasıb, imkansız ailələrin övladlarının daxil 
olmasına yol açan xüsusi qərar qəbul et-
miş, bu sahədə ədalət və şə aflıq prinsi-
pini qorumuşdu.

mumilikdə, 19 9–19 2-ci illərdə 
həyatımızın bütün sahələrində baş ver-
miş köklü dəyişikliklər miqyasına görə 
Azərbaycanın quruculuq salnaməsinin 
ən dolğun, şərəfli səhifələrini təşkil edir. 
Azərbaycan məhz bu illərdə de-fakto 
müstəqilliyi üçün etibarlı zəmin formalaş-
dırdı. Heydər Əliyev SSRİ Nazirlər Soveti 
Sədrinin birinci müavini vəzifəsinə irəli 
çəkildikdən sonra respublikaya rəhbərlik 
edən naşı rəhbərlər, təəssüf ki, Azərbay-
canı yenidən iqtisadi və mənəvi tənəzzül 
məngənəsinə sürüklədilər. 0-ci illərin so-
nuna yaxın bədnam qonşularımız imperi-
ya rəhbərliyinin himayəsi altında Azərbay-
cana qarşı aşkar ərazi iddiaları ilə çıxış 
etməyə başladılar. Bütün bunlara göz 
yuma bilmədiyi üçün SSRİ rəhbərliyindən 
istefa verən böyük strateq Heydər Əliyev 
hətta təqaüddə olarkən də millətinin haqq 
səsini ucaltmaqdan çəkinmirdi. 1990-cı 
ilin Qanlı anvarından dərhal sonra ailəsi 
ilə Azərbaycanın Moskvadakı Daimi Nü-
mayəndəliyinə gedən bu fenomen şəxsiy-
yət imperiya rəhbərliyini Kremlin bir ad-
dımlığında sərt ittihamlara məruz qoydu, 
xalqının faciəsinə vətənpərvərliklə reaksi-
ya verdi, dərdinə şərik çıxdı.

Böyük filosof Heraklitin sözüdür  Əsl 
lider insanları ideyalar ətrafında toplama-
ğı bacaran şəxsdir. 1990-cı ilin iyununda 

lu öndərin Moskvadan Azərbaycana 
dönüşü ilə ölkəmizdə kortəbii xarakter 
daşıyan xalq hərəkatı tədricən konkret 
məcraya salındı. Məhz Heydər Əliyevin 
təşəbbüsü ilə Naxçıvanda Azərbaycanın 
dövlət müstəqilliyinin bərpasına xidmət 
edən ilk hüquqi addımlar atıldı. Azərbay-
canın başqa bölgələrindən fərqli olaraq, 
Naxçıvan Muxtar Respublikası 90-cı illə-
rin əvvəllərində daha çətin, ağır və acı-
nacaqlı vəziyyətdə yaşayırdı. 1990-cı ildə 
Azərbaycan Ali Sovetinə keçirilən seçkilər 
zamanı naxçıvanlılar güvəndikləri liderə 
etimad göstərərək Heydər Əliyevi deputat 
seçdilər. 

mummilli lider Heydər Əliyevin 
təşəbbüsü ilə 1991-ci il noyabrın 17-də 
Naxçıvan Muxtar Respublikası Ali Məclisi 
müstəqilliyimizin rəmzi olan üçrəngli bay-
rağımızı muxtar respublikanın rəsmi bay-
rağı kimi qəbul etdi. Muxtar Respublika it-
tifaqın qalıb-qalmaması barədə səsvermə 
prosesində iştirakdan imtina etdi, “ eni it-
tifaq müqaviləsi”nə qətiyyətlə “ ox!” dedi. 
Sovet qoşun hissələrinin Muxtar Respub-
lika ərazisindən çıxarılması, 20 anvar fa-
ciəsinə ilk siyasi-hüquqi qiymətin verilmə-
si də məhz Heydər Əliyevin Azərbaycan 
xalqına əvəzsiz töhfəsi idi. 

1993-cü ilin iyununda xalqın təkidi ilə 
Bakıya qayıdan lu öndər Azərbaycanın 
idarəçilik sükanı arxasına keçdi. zləşdi-
yi çətinliklərə, maneələrə, dövlət çevrilişi 
cəhdlərinə mətinliklə sinə gərərək xalqı-
mızı vətəndaş müharibəsi, milli müstəqil-
liyin itirilməsi təhlükəsindən qurtardı. 
Bütün bunlar Azərbaycanda ardıcıl və sis-
temli olaraq hüquqi dövlət quruculuğu və 
vətəndaş cəmiyyətinin formalaşdırılması 
prosesinə başlamaq imkanı yaratdı. 

lu öndərin 1993-cü ildə xalqın tələbi 
ilə hakimiyyətə qayıdışından sonra irəli 
sürdüyü dövlətçilik konsepsiyası mahiy-
yət etibarilə Azərbaycanın tarixi ənənələ-
rini və müasir Avropa dəyərlərini özündə 
birləşdirən yeni inkişaf modeli kimi özünü 

doğrultdu. İctimai-siyasi sabitliyi və sosi-
al-iqtisadi inkişafı bu modelin əsas daya-
ğına çevirən böyük strateq Heydər Əliyev 
cəmiyyətdə dayanıqlı milli birliyə nail ol-
maq üçün hər şeydən öncə, insan hüquq 
və azadlıqlarının maksimum təminatı 
məsələsinə xüsusi diqqət yetirirdi. 

mummilli lider Heydər Əliyevin rəh-
bərliyi ilə hazırlanaraq, 199 -ci il noyab-
rın 12-də ümumxalq səsverməsi yolu ilə 
qəbul edilmiş müstəqil Azərbaycan Res-
publikasının Konstitusiyası dövlətimizin 
tarixində hakimiyyət bölgüsü prinsipini, 
demokratik hüquqi və dünyəvi dövlət 
quruculuğunun hüquqi əsaslarını, insan 
hüquq və azadlıqlarının qeyri-şərtsiz tə-
min olunmasının bünövrəsini qoydu.

Konstitusiyanın müddəalarının hə-
yata keçirilməsi, demokratik təsisatların, 
qanunun aliliyi prinsipinin möhkəmləndi-
rilməsi məqsədi ilə müxtəlif komissiyalar 
yaradıldı. Hüquqi islahatlara müstəsna 
əhəmiyyət verən lu öndər Hüquqi İsla-
hatlar Komissiyasına rəhbərliyi bilavasitə 
üzərinə götürərək prosesin mütəşəkkil və 
sürətli aparılmasını təmin etdi. Qısa müd-
dət ərzində ölkəmizin bu günü və gələcə-
yi naminə son dərəcə vacib, əhəmiyyət-
li, habelə hüquq sisteminin mahiyyətini 
müəyyən edən tam yeni qanunlar, mə-
cəllələr qəbul olundu. Bu qanunvericilik 
aktları beynəlxalq səviyyəli mütəxəssislər 
tərəfindən ekspertizadan keçirilməklə, 
yüksək dəyərləndirildi. 

İnsan haqlarının etibarlı qorunması 
dövlətin prioritet məqsədi kimi müəyyən 
edildi, respublikamız insan hüquq və 
azadlıqlarının təminatı sahəsində əsas 
beynəlxalq konvensiyalara qoşuldu. 
1993-cü ildən ölüm cəzasının icrasına 
veto qoyuldu, 199 -ci ildə isə ərqdə ilk 
dəfə olaraq Azərbaycanda bu cəza növü 
tamamilə ləğv edildi, əfv və amnistiya ins-
titutları tətbiq olunmağa başlandı. lkə-
mizdə insan haqlarının müdafiəsinə dair 
mühüm normativ aktlar qəbul olundu, bu 
sahədə xüsusi Dövlət Proqramı hazırla-
naraq həyata keçirilməyə başlandı, İnsan 
hüquqları üzrə müvəkkil (Ombudsman) 
institutu yaradıldı. 

Aparılan məhkəmə-hüquq islahatları 
nəticəsində Konstitusiya Məhkəməsi təsis 
olundu, 2000-ci ildən əvvəlki məhkəmə 
sistemindən köklü surətdə fərqlənən, in-
san haqlarının müdafiəsinə daha etibarlı 
təminat yaradan üçpilləli müstəqil məh-
kəmə sistemi fəaliyyətə başladı. Həmin 
vaxtdan etibarən keçmiş sovet respub-
likaları arasında ilk dəfə Azərbaycanda 
həbs və insan hüquqlarını məhdudlaş-
dıran digər prosessual məcburiyyət təd-
birlərinin tətbiqi məhkəmələrin müstəsna 
səlahiyyətinə aid edildi. Həmçinin, məh-
kəmələr üzərində hər hansı, o cümlədən, 
prokuror nəzarəti ləğv olundu, demokratik 
məhkəmə nəzarəti institutu formalaşdırıl-
dı.

2000-ci ildə dövlətçilik tariximizdə ilk 
dəfə olaraq hakimlər şə af prosedurlar 
əsasında, o cümlədən, test üsulu ilə im-
tahanla seçildi. Nəticədə hakim korpu-
sunun 0 faizi təzələndi. mummilli lider 
sonrakı mərhələdə də ölkə həyatının bü-
tün sahələrində çevik və işlək mexanizm-
lər üzərində çoxşaxəli islahatları təmin 
etdi. 2002-ci il avqustun 24-də keçirilən 
ümumxalq səsverməsi ilə (referendum) 
Azərbaycan Respublikası Konstitusiya-
sına edilmiş əlavə və dəyişiklikləri bu 
baxımdan xüsusi xatırlatmaq lazımdır. 
Həmin əlavə və dəyişikliklərin bir hissə-
si də məhkəmə hakimiyyətinin fəaliyyəti 
ilə bağlı idi. Konstitusiyanın Apellyasiya 
Məhkəməsinin səlahiyyətlərini, hakimlə-
rin seçilməsi qaydasını müəyyən edən 
maddəsi yeni redaksiyada verildi, pro-
kurorluğun məhkəmə prosesində iştirakı 
əsasən cinayət məhkəmə icraatı ilə məh-

dudlaşdırıldı, Ali Məhkəmənin ümumi və 
ixtisaslaşdırılmış məhkəmələrin işinə nə-
zarət funksiyası ləğv edilərək, onun yalnız 
kassasiya instansiyası olması təsbit edil-
di. Həmçinin, həbs və insan hüquqlarını 
məhdudlaşdıran digər prosessual məcbu-
riyyət tədbirlərinin görülməsi məhkəmələ-
rin müstəsna səlahiyyətinə aid edildi, 
məhkəmələr üzərində prokuror nəzarəti 
ləğv edildi. İstintaqa məhkəmə nəzarəti, 
habelə təhqiqat, istintaq və prokurorluq 
orqanlarının qanunsuz hərəkətlərindən 
məhkəməyə şikayət hüququ müəyyən 
olundu.

Heydər Əliyevin şəxsiyyət kimi bö-
yüklüyü həm də əsasını qoyduğu siyasə-
ti yeni dövrün tələblərinə uyğun davam 
etdirə biləcək qüdrətli lider və etibarlı 
davamçı yetişdirməsindədir. Ədalət mü-
hakiməsinin səmərəsinin və məhkəmə 
hakimiyyətinin müstəqilliyinin artırılma-
sına xüsusi diqqət yetirən dövlət başçısı 
cənab İlham Əliyevin siyasi iradəsi ilə 
məhkəmə sisteminin modernləşməsi pro-
sesi cəmiyyətin inkişafına adekvat olaraq 
uğurla davam etdirilir. 

Son 1  ildə hakim ştatlarının sayı 2 
dəfə, məhkəmə aparatı işçilərinin sayı 
7  faiz artırılıb, 20-dək yeni regional 
məhkəmələr – o cümlədən, apelyasiya, 
ağır cinayətlər, kommersiya, hərbi məh-
kəmələr – yaradılıb, məhkəmə infrastruk-
turunun yaxşılaşdırılması istiqamətində 
mühüm tədbirlər həyata keçirilib. lkədə 
ədalət mühakiməsinin səmərəliliyinin ar-
tırılması üzrə görülən mütərəqqi tədbirlər 
nüfuzlu beynəlxalq qurumların da diqqə-
tini cəlb edib, Avropa urası Ədalət mü-
hakiməsinin səmərəliliyi üzrə Komissiyası 
(CEPE ) Azərbaycanda hakimlərin seçi-
mi prosesini bilavasitə izləməklə ölkəmi-
zin təcrübəsini digər Avropa dövlətlərinə 
örnək göstərib. 

Son illər ərzində ədalət mühakimə-
sinin səmərəliliyinin artırılmasında məh-
kəmə infrastrukturunun müasirləşdiril-
məsinin rolu nəzərə alınaraq, bu sahədə 
irimiqyaslı işlər görülür, məhkəmə haki-
miyyətinin yüksək statusuna uyğun olan 
yeni məhkəmə binaları tikilib istifadəyə 
verilir. Məhkəmə sistemində ən müasir 
yeniliklər, eləcə də elektron xidmətlərin 
genişləndirilməsi də xüsusi diqqət mərkə-
zindədir. 

Azərbaycan Respublikası Preziden-
tinin “Məhkəmə-hüquq sistemində is-
lahatların dərinləşdirilməsi haqqında” 
2019-cu il 3 aprel tarixli Fərmanı ədliyyə 
və məhkəmə sisteminin inkişafında yeni 
mərhələ olmaqla, bu sahədə islahatların 
müasir çağırışlara uyğun davam etdiril-
məsinə rəvac verib, o cümlədən, elek-
tron məhkəmənin tətbiqi ilə bağlı təşkilati 
işlərin yekunlaşdırılmasını, onun funksi-
onallığının artırılmasını, fiziki və hüquqi 
şəxslərin bu sistemdən istifadəsinin təş-
viqini şərtləndirib. Ali Məhkəmənin sədri, 
Məhkəmə-Hüquq urasının rəhbəri İnam 
Kərimovun təşkilatçılığı ilə hazırda həmin 
fərmandan irəli gələn məsələlərin həlli, 
ölkəmizin məhkəmə-hüquq sisteminin 
müasirləşdirilməsi istiqamətində tədbirlər 
uğurla davam etdirilir. 

Əminliklə deyə bilərik ki, əsası ulu ön-
dər Heydər Əliyev tərəfindən qoyulmuş 
məhkəmə-hüquq islahatları son 21 ildə 
Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyev yük-
sək əzmlə, yeni dövrün gerçəkliklərinə 
uyğun davam etdirir. Aparılan islahatlar 
nəticəsində ədalət mühakiməsini həya-
ta keçirən məhkəmələrin insan hüquq 
və azadlıqlarının təminatında rolunun və 
imkanlarının daha da genişlənəcəyi isə 
şübhəsizdir. 

Abbas RZAYEV,  
inə ədi Ray n əhkəməsinin 

sədri əzi əsini icra edən 

Müasir Azərbaycanın xilaskarı və qurucusu

Mingəçevir Dövlət Universiteti (MDU) və şəhər icra hakimiyyətinun birgə təşkilatçılığı 
ilə “Heydər Əliyev müasir Azərbaycanın xilaskarı və qurucusudur” mövzusunda 
respublika elmi konfransı keçirilib. 

mummilli lider eydər liyevin ana-
dan olmasının -ci ildönümünə həsr olunan 
konfransın iştirakçıları əvvəlcə universitetin 
foyesində mummilli lider eydər liyevin 
abidəsi önünə gül dəstələri qoyaraq, unudul-
maz dahi şəxsiyyətin ruhuna ehtiramlarını 
bildiriblər.  

Şəhər ictimaiyyətinin, universitetin pro-
fessor-müəllim heyətinin, tələbələrin, me-
dia nümayəndələrinin iştirak etdiyi tədbiri 
 MD -nun rektoru Şahin Bayramov açıb. O, 

lu öndərin Azərbaycanın tərəqqisi, inkişa-
fı, təhsilimizin yüksəlişi, dünya arenasında 
özünə layiq yer tutması  naminə gördüyü 
işlərdən danışaraq, konfransın işinə uğurlar 
arzulayıb. 

Mingəçevir Şəhər İcra akimiyyətinin 
başçısı İlham İsmayılov eydər liyev  
Azərbaycanın dövlət müstəqilliyini əbədiləş-
dirən dahi  mövzusunda məruzə ilə çıxış 
edib. Bildirilib ki, mummilli lider müasir 
dünya tarixinə parlaq və silinməz iz qoymuş 
müdrik dövlət xadimi, tarix yaradan dahi şəx-

siyyət kimi düşmüşdür. Onun Azərbaycana 
rəhbərliyinin hər iki dönəminə təhlili yanaş-
ma göstərir ki, eydər liyev uğurlu, uzaq-
görən, məqsədyönlü fəaliyyəti ilə ölkəmizi 
müstəqil dövlət kimi formalaşmasın xidmət 
etmiş, zəruri məqamlarda bu müstəqilliyin 
qorunub saxlanılması və əbədiləşdirilməsini 
təmin etmişdir. İkinci Qarabağ müharibəsində 
qazanılmış parlaq qələbə lu öndərin hazır-
ladığı güclü dövlət  güclü ordu konsepsiya-
sının təntənəsidir. Otuz il işğal altında qalan 
torpaqlarımız məhz bu konsepsiyanın nəticə-
sində 2 2 -ci ildə lu öndərin siyasi varisi, 
möhtərəm Prezidentimiz, Ali Baş Komandan 
İlham liyevin rəhbərliyi ilə  günlük ətən 
müharibəsində hərbi-siyasi yolla azad olundu, 
ərazi bütövlüyümüz təmin edildi. 

Bildirilib ki, bu gün azad olunmuş tor-
paqlarımızda genişmiqyaslı bərpa quruculuq 
sürətlə davam etdirilir.  2 2 -cü il sentyabrın 
9-2 -də keçirilən antiterror əməliyyatla-

rının uğurla aparılmasından sonra ölkəmiz 
öz suverenliyini tam təmin etdi. İndi bütün 

ərazilərimizdə Azərbaycan bayrağı dalğala-
nır. Məruzədə lu öndərin Mingəçevirə və 
mingəçevirlilərə böyük diqqət və qayğısı da 
minnətdarlıqla xatırlanıb, konkret misallar 
gətirilib.  

Konfransda Milli Məclisinin ədrinin 
-ci müavini li üseynli eydər liyev  

Azərbaycan xalqının əsl milli azadlıq və 
müstəqillik ideyasının banisi , AMEA-nin 
-ci vitse-prezidenti, akademik Arif əşi-

mov eydər liyev və Azərbaycan elminin 
inkişafı , AMEA olklor İnstitutunun di-
rektoru, akademik Muxtar İmanov eydər 

liyev və milli mənəvi dəyərlər , AzərE-
ner i   A C-nin Azərbaycan Elmi-Tədqiqat 
və ayihə-Axtarış Energetika İnstitutunun 
direktor müavini Aytək Babayeva eydər 

liyev  innovativ  texnologiyaların Azərbay-
can Ener i sistemində tətbiqi bazasının quru-
cusudur , YAP Mingəçevir şəhər təşkilatının 
sədri Bəxtiyar Mustafayev Azərbaycançılıq 
məfkurəsinin inkişafında eydər liyev irsi  
mövzularında məruzələrlə çıxış etmişlər. 

İl ar Ə Ə V,  
nin b l ə m biri

“Sən elə bir zirvəsən”...
Azərbaycan Milli Konservatoriyası nəzdində Musiqi Kollecində ümummilli 

lider Heydər Əliyevin 101 illiyinə həsr olunmuş “Sən elə bir zirvəsən” adlı 
tədbir keçirilib. 
Azərbaycan gənclərinin inkişaf hərəka-

tı  İctimai Birliyinin təşkilatçılığı ilə baş tutan 
tədbirdə kollec rəhbərliyi, professor-müəllim 
heyəti, tələbələr, millət vəkilləri və ictiamiyyət 
nümayəndələri iştirak edirdilər. vvəlcə Dövlət 

imni səsləndirildi. onra ulu öndər eydər 
liyevin və Azərbaycanın müstəqilliyi və suve-

renliyi uğrunda canından keçən şəhidlərimizin 
əziz xatirəsi bir dəqiqəlik sükutla yad edildi.

Kollecin direktoru, məkdar incəsənət 
xadimi, professor azim Kazımov bildirdi ki, 
ulu öndər eydər liyev müstəqilliyimizin 
ilk dövründə Azərbaycanın gələcək uğurlu 
inkişafının ideolo i əsaslarını dəqiq müəy-
yənləşdirib. O, eydər liyevin mənalı ömür 
yolundan, milli musiqi sənətinə qayğısından 
danışdı. 

Milli Məclisin deputatı üqar İsgəndərov 
çıxışında dedi ki, mummilli liderin müdrik 
siyasəti ilə əsrlər boyu formalaşan Azərbay-
canın çoxmədəniyyətlilik ənənəsi bu gün də 
yaşayır və inkişaf etdirilir. 

Deputat Aydın Mirzəzadə dahi liderin 
ətən və xalq qarşısındakı misilsiz tarixi 

xidmətlərindən danışaraq qeyd etdi ki, milli 
dövlətçiliyin inkişafını və qüdrətlənməsini 
təmin edən tarixi şəxsiyyətin həyat fəaliyyə-
ti bu tarixin özü ilə eyniləşir, dövrün başlıca 
mahiyyətini təşkil edir.

Akademik Milli Dram Teatrının aktyoru, 
Xalq artisti, şəhid atası li ur vurğuladı ki, 
ulu öndər eydər liyevin zəngin həyat yolu 
və müstəsna fəaliyyətinin bütün mərhələləri 
bir-birini tamamlayıb, xalqına sıx bağlılığın, 
milli dövlətçilik məfkurəsinə sadiqliyin canlı 
təcəssümü olub. lu ndərin tarixi yaddaşın 
bərpası istiqamətində atdığı qətiyyətli addım-
lar o dövrdə milli ruhun canlanmasına xidmət 
göstərib.

onda Azərbaycan gənclərinin inkişaf 
hərəkatı  İctimai Birliyinin sədri Miri Mirəli-
yev çıxış edənlərə və iştirakçılara təşəkkürü-
nü bildirdi və belə tədbirlərin davamlı olaca-
ğını diqqətə çatdırdı.

Tədbirin bədii hissəsi musiqi nömrələrilə 
davam etdi.
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Heydər Əliyev: dövlətçilik 
şüuru və milli ideya

 A
Mənim həyatımın məqsədi Azərbaycan-

dır, Azərbaycan xalqıdır, Azərbaycan Res-
publikasıdır, Azərbaycan vətəndaşıdır.

Heydər ƏLIYEV,  
Ümummilli lider

Tarix və dahilər
Böyük şəxsiyyətlərin tarixdə yeri və rolu-

nun fəlsəfi, sosiolo i, kulturolo i və elmi araş-
dırılmasının tarixi qədimdir. Yaşadığı cəmiy-
yətə və bütövlükdə, insanlığa onların verdiyi 
töhfələrin sonrakı nəsillərə çatdırılması hə-
mişə aktual sayılmışdır. akin bu təcrübənin 
necə təhlil edilməsi, hansı meyarlara üstünlük 
verilməsi və bütövlükdə, qiymətləndirilməsi 
fərqli olmuşdur. 

XX əsrdə filoso ar, sosioloqlar və psixo-
loqlar dahi şəxsiyyətlərin öyrənilməsinin iki 
üsulunu göstərmişlər. Onlardan biri şəxsiyyə-
tin yaşadığı müddətdə fəaliyyətinin konkret 
cəhətlərinin araşdırılmasıdır (fransız məktə-
bi). Digəri isə şəxsiyyətin fiziki yoxluğu za-
manında belə fəaliyyətinin toplum və insanlıq 
üçün əhəmiyyətinin öyrənilməsi və qiymət-
ləndirilməsi ilə bağlıdır (Amerika məktəbi).

  Bunlarla yanaşı, elə nadir dahilər vardır 
ki, hər iki yanaşmanın birlikdə tətbiqi onların 
fəaliyyətlərinin toplum və insanlıq üçün fay-
dalarını dərk etməyə imkan verir. eydər li-
yev belə yüksək səviyyəli dahi şəxsiyyət və 
bənzərsiz lider idi  Şübhəsiz, müasir Azərbay-
can müstəqil dövlətçiliyini və strate i inkişaf 
kursunu mummilli lidersiz təsəvvür etmək 

mümkün deyil. eydər liyevin fəaliyyətinin 
müxtəlif aspektləri hələ uzun müddət araşdı-
rılacaq. Burada yalnız bir sıra məqamlardan 
bəhs edə bilərik.

eydər liyev indi Azərbaycan dövləti 
üçün çox aktual olan milli ideyanın müasir 
kontekstdə qoyuluşunun banisidir. 99 -cü 
ildə dövlətə başçı seçiləndən sonra eydər 

liyevin müstəqil dövlət quruculuğu is-
tiqamətində fəaliyyəti çoxşaxəli olmuşdur. Bu 
barədə çox yazılmışdır. 

Eyni zamanda, lu öndərin fəaliyyətinin 
milli ideya konteksti araşdırılmalıdır. Çünki 
bu məsələ çox dərin dövləti faktorlarla əlaqə-
lidir. Burada siyasi, ideolo i, mənəvi, mədəni 
və psixolo i məqamların qarşılıqlı əlaqəsi var-
dır. Digər tərəfdən, keçən əsrin 9 -cı illərinin 
Azərbaycan dövlətçiliyi üçün nə qədər çətin 
və mürəkkəb olduğu məlumdur. 

Deməli, milli ideya həmin mərhələdə iki 
aspektin qarşılıqlı təsiri fonunda formalaş-
malı idi  Birincisi, toplumun siyasi, ideolo i, 
mənəvi, mədəni və psixolo i özəlliklərinin 
ənənəsi nəzərə alınmalı idi. İkincisi, mürək-
kəb və ziddiyyətli geosiyasi şərtlər daxilində 
milli ideyanın məzmunu müstəqil dövlətçiliyə 
necə fayda verə biləcəyi kontekstində müəy-
yənləşməli idi. Bu iki mühüm aspektin həya-
ta keçməsi onların mütləq şəkildə problemin 
dövlətçilik şüurunun faktorları kimi funksio-
nallaşmasını təmin etməklə bağlı olmalı idi. 
Bu məqamda iki vacib faktor eydər liyev 
tərəfindən milli ideya məsələsinə gətirildi. 
Onlardan biri milli ideologiyanın müasir döv-
rün tələblərinə uyğun məzmunlaşması, digəri 
isə onun dövlətçilik şüurunun atributlarından 
biri kimi siyasi-nəzəri aspektdən praktiki-tət-
biqi müstəviyə transfer edilməsidir.

Azərbaycançılıq  
və milli ideya

Azərbaycançılıq ideologiyasının müasir 
dövrün tələblərinə uyğun müstəqil dövlət qu-
ruculuğu kontekstində yenidən məzmunlaşdı-
rılması eydər liyevin dahiyanə töhfəsidir. 
Bu gediş ölkəni faktiki olaraq bütün bəlalar-
dan xilas etməyə və onun çətin sınaqlardan 
uğurla çıxmasına imkan yaratdı. 

İdeologiya  termini yunancadan tər-
cümədə ideya haqqında təlim  mənasını ve-
rir. Bu mənada ideologiya ideyaların, baxış-
ların, konseptlərin konseptual (yəni məntiqi 
bağlılıq aspektində baxışlar sistemi olaraq) 
əsasda birləşdirilməsidir. Burada ideolo i 
sistem qarşıya qoyulan başlıca məqsədin fo-
nunda məzmulaşdırılır. eydər liyev müa-
sir mərhələ üçün azərbaycançılığın üç baza 
istiqamətini göstərmişdir  Azərbacyan dili, 
Azərbaycan mədəniyyəti və Azərbaycan 
adət-ənənələri. əmin üç təməl faktor Azər-
baycansevərlikdə birləşir.

Azərbaycançılıq çərçivəsində Azərbay-
cansevərliyin mənəvi, mədəni və əxlaqi 
tərə əri ilə yanaşı, dövlətçiliklə sıx əlaqə-
si mövcuddur. eydər liyev bu əlaqənin 
mərkəzində milli ideyanı görürdü. əm də 
milli ideyanı tariximizdə ilk dəfə olaraq, 

mummilli lider dövlətçilik şüurunun atribut-
larından biri kimi məzmunlaşdırmışdır. Bu, 
fəlsəfi əhəmiyyəti böyük olan bir hadisədir. 
Çünki nəzəri səviyyədə dövlətçilik şüurunun 
dövrün tələblərinə uyğun hansı atributun önə 
çəkilməsi həll edilməli məsələdir. Bununla 
yanaşı, onun praktiki reallaşması mexanizm-
lərinin dəqiq müəyyən edilməsi ayrıca mü-
hüm vəzifədir. 

Məsələ ondan ibarətdir ki, atribut  an-
layışı zəruri , daxili mahiyyətə aid olan , 
obyektin daimi əlaməti  anlamlarını verir. 

Deməli, qısa müddətdə milli ideyanı dövlət-
çilik şüurunu zəruri, dəyişməz, daxili mahiy-
yətinə aid olan faktor kimi məzmunlaşdırmaq 
lazım idi. Onun fonunda isə həmin keyfiyyət-
də milli ideyanı həyata keçirmək gərəkdi. 

Bu iki mühüm dövləti məsələnin bir-biri 
ilə uyğunlaşdırılmış həlli üçün geniş çərçivə-
də mükəmməl ideolo i sistem zərurəti vardır. 
Azərbaycançılıq bu keyfiyyətdə ən uyğun 
ideolo i mövqe idi. Bunu həyat və siyasi təc-
rübə artıq təsdiq ertmişdir

illi ideya dövlətçilik atributu
Azərbaycançılıq ideologiyasının müstəqil 

dövlət quruculuğunun mənəvi, ideya, mədəni 
və etik mayakı  olmasının fəlsəfəsi dərindir. 
Onun daxilində azərbaycanlıların dövlətçilik 
şüurunun (və daha dərin qatlarda dövlətçilik 
mentaliteti nin) araşdırılması arxivacibdir. 
Milli ideyanın birbaşa dövlətçilik şüurunun 
atributu keyfiyyətində dərki bu sırada ön 
plandadır. lbəttə, özlüyündə milli ideya hə-
mişə dövlətçilik şüuru ilə sıx bağlı olmuşdur. 
Burada bizim üçün aktual olanı müasir mər-

hələdə milli ideyanın müstəqil dövlət qurucu-
luğu prosesində şüurun atributu kimi konkret 
məzmun almasıdır. Dövrün ziddiyyətləri bu 
istiqamətdə düzgün qərar qəbul etməyə çox 
maneələr törədir. eydər liyev bu çətinlik-
lərin fövqündə müstəqil dövlət quruculuğun-
da milli ideyanın yeri və rolunu ümumilikdə 
Azərbaycanın müasir dövrdə müstəqilliyi  

fəlsəfəsinin tərkib hissəsi kimi müəyyənləş-
dirdi. 

Burada Azərbaycanın müstəqilliyi müa-
sir mərhələdə necə olmalıdır  sualının təkcə 
fəlsəfi deyil, həm də siyasi, ideolo  və prak-
tiki-diplomatik yükünə diqqət etmək gərək-
dir. əmin sualın qoyuluşu avtomatik olaraq 
indiki mərhələdə dövlətçilik şüuru anlayışını 
meydana çıxarır. Dövlətçilik şüurunda ənənə 
saxlanmaqla elə transformasiya edilməlidir 
ki, hazırkı mürəkkəb tarixi gerçəkliklərin sı-
nağından dövlət və millət uğurla çıxa bilsin. 
Bu məsələnin köklü həlli, hər şeydən öncə, 
fəlsəfi və siyasi-nəzəri miqyasda azərbaycan-
çılıq kontekstində milli ideyanın dövlətçilik 
şüuru kimi yeri və rolunun dəqiq müəyyənləş-
məsini tələb edirdi. Buna görədir ki, eydər 

liyev milli ideyanın dövlətçilik şüurunun at-
ributu kimi yerini və rolunu müəyyən etməklə 
xalqa və dövlətə böyük töhfə vermiş oldu.  

Bəs milli ideyanın dövlətçilik şüurunun 
atributu kimi başlıca parametrləri hansılardır  
Bu suala cavabı azərbaycançılıq ideologiyası-
nın başlıca prinsipləri prizmasında axtarmaq 
olar. İstiqamətverici faktor kimi isə Azərbay-
canda eydər liyev  İlham liyev siyasi 
xətti üzrə əldə edilən dövlət quruculuğu təc-
rübəsi rol oynamalıdır.  

Bu təcrübə göstərir ki, milli ideya azər-
baycançılıq ideologiyasının başlıca müddəa-
ları və prinsiplərinə tam uyğun olmalıdır. 
Konkret olaraq azərbaycançılıqda mövcud 
olan vətənsevərliklə müstəqil dövlətçiliyə 
bağlılıq və sədaqətlilik dil, mədəniyyət və 
adət-ənənə sferalarında harmoniya təşkil 
etməlidir. Burada ya vətənsevərliyin ya da 
müstəqil dövlətə bağlılğın bir-birindən ay-
rılması və ya tək götürülməsi doğru olmaz. 

eydər liyev və İlham liyev fəaliyyət-
lərində bu iki aspektin mükəmməl sintezini, 
bir-biri ilə həmahəngliyini təmin etmişlər. Bu 
istiqamətdə konkret əlamətləri isə güclü döv-
lətlə güclü cəmiyyətin multikultural dəyərlər 
müstəvisində birliyini təmin etməkdən ibarət-
dir. Dövlət quruculuğunda uğurların əldə edil-
məsində bu məqamın çox mühüm  rolu vardır. 

Azərbaycançılıq konktestində milli ide-
yanın dövlətçilik şüurunda yeri və rolunu 
xarakterizə edən digər məqam güclü dövlət 
və güclü vətəndaş cəmiyyəti quruculuğunun 
bir-biri ilə sıx əlaqədə aparılması ilə əlaqə-
lidir. Yəni lu öndər milli ideyanın konkret 
strate i hədəfə fokuslanmasını tövsiyə etmiş-
dir. Bu strate i hədəf hər bir situasiyada milli 
ideyanın güclü dövlətlə güclü cəmiyyətin har-
moniya formasında qurulmasını ehtiva edir. 
Məhz buna görədir ki, yeni tarixi mərhələ 
üçün milli ideyanın strate i hədəfi elə seçil-
məlidir ki, istənilən gözlənilməz situasiyada 

başlıca məqsəddən  güclü dövlət  güclü 
vətəndaş cəmiyyəti quruculuğu prosesindən 
yayınılmasın  Bu seçim bazasını eydər li-
yev yaratmışdır və İlham liyev XX  əsrin 
reallıqları fonunda daim yaradıcı olaraq onu 
inkişaf etdirir  

Milli ideyanın azərbaycançılıq konteks-
tində başqa bir rolu toplumun bütövlüyünü 
saxlamaqla yanaşı, ona yeni məzmun vermək 
və situasiyadan asılı olaraq bu və ya digər fak-
toru ön plana çəkməklə əlaqəlidir. 

Azərbaycançılıqda cəmiyyətin bütövlüyü 
və tamlığı ön plandadır. Bu məsələ ənənədən 
gələn multikulturallığa əsaslanır. Onun başlı-
ca ortaq sahəsi  isə yuxarıda vurğuladığımız 
vətənsevərliklə müstəqil dövlətçiliyə bağlılı-
ğın vəhdətindən ibarətdir. Deməli, milli ideya 
faktiki olaraq daim cəmiyyətin bütövlüyü şər-
tini aktuallaşdırmalı və onun gerçəkləşməsi 
mexanizmi funksiyasını yerinə yetirməlidir. 
Bu, azərbaycançılığın ana xəttidir  

Azərbaycançılıqda bu proses dinamik və 
açıq xarakterə malikdir. əmin müddəa lu 
öndərin azərbaycanlılar milli mədəniyyətə 
sadiq olmaqla yanaşı, dünya mədəniyyətinə 
də açıq olmalıdırlar  fikrində ifadəsini tap-
mışdır. 

Yuxarıda vurğuladığımız kimi, milli 
ənənələrə sadiqlidə multikultural aspekt cid-
di yer tutur. Dünya mədəniyyətlərinə açıqlıq 
isə daim mədəni əlaqələr vasitəsi ilə özünü 
yenidən dərk etmək, özünü anlamaq imkanı-
nın yaranması deməkdir. Bu üsulla həm Azər-
baycan cəmiyyəti özünə empatiya edə bilir, 
həm də dünya miqyasında alternativləri görür. 
Onların qarşılıqlı əlaqəsində dövlət və toplum 
həmişə özünüyarada  və özünütəşkiledə  
bilir (sinergetik anlamda). əmin keyfiyyət 
özlüyündə dövlət və cəmiyyəti özyetərli  
səviyyəsinə yüksəldir ki, dövlətçilik baxı-
mından bu, öz taleyinin sahibi, öz tarixinin 
subyekti olmaq deməkdir. Bu cür dövlətlər və 
cəmiyyətlər azad və güclüdürlər

Beləliklə, eydər liyev milli ideyanı 
dövlətçilik şüurunun atributu kimi məzmun-
laşdırması ilə Azərbaycan dövlətçiliyi üçün 
tarixi dönüş yaratdı. Bu transformasiya lu 
öndərə imkan verdi ki, milli ideyanı ərazi bü-
tövlüyünün bərpası kontekstində dəqiq müəy-
yən etsin. Onun gerçəkləşməsi kompleks pro-
seslərin nəticəsidir. Buna şübhə yoxdur. 

Konseptual miqyasda isə milli ideya iki 
vacib baza istiqamətdən qaynaqlanırdı  azər-
baycançılıq və güclü dövlət konsepti  Təkrar 
etmək istərdik  bu iki baza əsasında milli ide-
yanın reallaşması ancaq və ancaq onun döv-
lətçilik şüurunun atributu kimi anlam alması 
sayəsində ola bilərdi  eydər liyev bunu 
yüksək səviyyədə bacardı, Prezident İlham 

liyev isə mükəmməl şəkildə yeni geosiyasi 
situasiyada yaradıcı inkişaf etdirdi

(ardı var)

Füzuli QURBANOV, 
 XQ-nin analitiki,  

fəlsəfə elmləri doktoru

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Qeyd etdiyimiz kimi, dekabrın -də əldə 
olunan razılaşma iki ölkənin vasitəçilərin iş-
tirakı olmadan razılaşa bilməsinin ilk göstə-
ricisi oldu. Bundan  ay 2 gün sonra Bakı 
və İrəvan daha bir məsələ üzrə razılıq əldə 
etdilər. öhbət aprelin 9-da Qazax rayo-
nunun erməni işğalı altında olan  kəndinin 
(Bağanıs Ayrım, Aşağı skipara, Xeyrımlı 
və Qızılhacılı) qaytarılmasından gedir. Bu 
barədə iki ölkə arasında sərhəddə Azərbay-
can Baş nazirinin müavini Şahin Mustafa-
yevin və Ermənistan baş nazirinin müavini 
Mqer Qriqoryanın sədrliyi ilə dövlət sərhə-
dinin delimitasiyası və sərhəd təhlükəsizliyi 
məsələləri üzrə komissiyanın səkkizinci gö-
rüşündə razılığa gəlindi.

Bu hadisə bir daha sübut etdi ki, kənar 
vasitəçilərin iştirakı olmadan Ermənistanla 
Azərbaycan arasında sülhün əldə olunması 
tamamilə mümkündür. Biz iki ölkə arasında 
atəşkəsin elan olunmasına dair 99 -cü il 
mayın 2-də Bişkekdə protokolun imzalan-
masından sonra AT T-in Minsk qrupu həm-
sədrlərinin və AT T-in fəaliyyətdə olan səd-
rinin şəxsi nümayəndəsi An ey Kasprşikin 
bölgəyə etdikləri səfərləri yaxşı xatırlayırıq. 

əmin səfərlər heç bir praktik nəticə vermir-
di və Azərbaycan cəmiyyətində haqlı narazı-
lıq doğururdu. əmsədr dövlətlər əllərində 
böyük təsir və təzyiq vasitələrinin olmasına 
baxmayaraq, Ermənistana münasibətdə bu 
alətlərdən heç vaxt istifadə etmədilər. 

Adətən, həmsədrlərin səfər marşrutu 
İrəvandan başlayır, sonra onlar Xankəndiyə 
gələrək burada separatçı re imin başçıları ilə 
görüşlər keçirir, ən sonda Bakıya gəlirdilər. 
Onların səfərin yekunu olaraq keçirdikləri 
çoxsaylı mətbuat konfranslarında iştirak edən 
bir şəxs kimi dedikləri sözləri yaxşı xatırlayı-
ram  Tərə ər öz aralarında razılaşsınlar, biz 
istənilən razılaşmanı dəstəkləməyə hazırıq  
Ortaya belə sual çıxardı  gər tərə ər özləri 
razılaşa biləcəkdilərsə, o zaman həmsədrlər, 
siz nəyə lazımsınız  Təbii ki, həmsədrlər 
Azərbaycan dövlətinin və xalqının onlar-
dan ciddi narazı olduğunu başa düşürdülər. 
Xalqımız onların səfərlərinin heç bir nəti-
cə verməyəcəyini getdikcə daha aydın dərk 
edirdi və bu səfərləri düzgün olaraq, turist 
səfərləri  adlandırırdı.

slində, həmsədrlər, onların təmsil et-
dikləri dövlətlər nə etdiklərini çox yaxşı bi-
lirdilər. Qarabağ məsələsinin həll olunmamış 
qalması hər üç ölkənin (ABŞ, ransa və Ru-
siya) maraqlarına uyğun idi. əmsədrlərin 
vaxtilə dedikləri bir söz də çox məşhur idi. 

2 -cü ildə Krımın ilhaqından sonra Ru-
siya ilə Qərb ölkələri arasında münasibətlər 
xeyli pisləşmişdi. Qərb ölkələri Rusiyaya 
çoxlu sanksiya tətbiq etmişdilər. Amerikalı 
və fransız həmsədrlər isə deyirdilər ki, Qara-
bağ məsələsi Qərblə Rusiyanın mövqeyinin 
üst-üstə düşdüyü yeganə ortaq məqamdır. 
Buradan çıxan nəticə ondan ibarət idi ki, hər 
üç həmsədr dövlət Azərbaycan torpaqlarının 
işğal altında qalmasında həmrəydir.

Yaranmış vəziyyət, sözsüz ki, İrəvanı da 
qane edirdi. Onlar keçmiş Dağlıq Qarabağ 
Muxtar ilayətinin bütün ərazisini, üstəlik, 
Azərbaycanın daha  rayonunu (Kəlbəcər, 

açın, Qubadlı, Cəbrayıl, əngilan, Ağdam 
və üzuli) işğal etmişdilər. Ancaq Azərbay-
can xalqı və dövləti bu vəziyyətlə barışmaya-
raq, 2 2 -ci ildə ətən müharibəsi apararaq 
torpaqlarını azad etdi.

İyirmi altı il ərzində vasitəçi olaraq 
göstərdikləri səylər, necə deyərlər, bir qara 
qəpiyə dəyməyən, Azərbaycanın bir qarış 
ərazisinin azad olunmasına töhfə verməyən 
dövlətlərdən yenə də vasitəçilik təşəbbüslə-
ri gəlir. ənnimizcə, Prezident İlham liye-
vin fevralın -də andiçmə mərasimindəki 
nitqində bununla bağlı söylədiyi fikirlər belə 
qüvvələrə ən yaxşı cavab sayıla bilər  Ermə-
nistanın havadarları daim bu məsələni müza-

kirə etmək istəyirlər, öz səylərini göstərmək 
istəyirlər, deməli, yorğanı öz tərə ərinə çək-
mək istəyirlər, vasitəçi olmaq istəyirlər. Bi-
rincisi, vasitəçi olmaq üçün sən gərək, heç ol-
masa, üzdə bitərəf olasan. ənin qəlbində nə 
var, biz bilirik. Amma, heç olmasa, üzdə, dip-
lomatik qaydalara riayət etməlisən. Bizə bu 
məsələdə vasitəçi lazım deyil. Mən bunu de-
mişəm, bu yüksək kürsüdən bir daha demək 
istəyirəm. Biz öz məsələmizi həll etmişik. 
Ermənistanla sülh müqaviləsinin imzalanma-
sının da təşəbbüskarı biz olmuşuq. Beş mə-
lum prinsipin də müəllifi biz olmuşuq. ülh 
müqaviləsinin mətnini də biz yazmışıq, Er-
mənistan tərəfinə göndərmişik. 

İndi Ermənistan beynəlxalq hüququn 
normalarına riayət etmək istəyirsə, bu müqa-
vilə imzalanacaq. İstəmirsə, yenə də bizə qar-
şı əsassız iddialar irəli sürüləcəksə, bu müqa-
vilə imzalanmayacaq, ancaq Azərbaycan 
üçün heç nə dəyişməyəcək. Mən artıq dedim, 
bizim qarşımızda duran çağırışlara, bizə qar-
şı aparılan çirkin siyasətə biz onsuz da hazır 
olmalıyıq. Ona görə hesab edirəm ki, Azər-
baycan Ermənistan münasibətlərinin nor-
mallaşması prosesi beynəlxalq gündəlikdən 
düşməlidir. Çünki yerindən duran bu məsələ 
ilə məşğul olmaq istəyir, gedin, öz işinizlə 
məşğul olun. Ona görə mən bu mövzuya, 

ümumiyyətlə, çox vaxt ayırmaq istəmirəm, 
çünki buna dəyməz. Biz öz məsələmizi həll 
etmişik .

Onu da qeyd edək ki, mayın -də ülh 
və qlobal təhlükəsizlik naminə dialoq  möv-
zusunda  mumdünya Mədəniyyətlərara-
sı Dialoq orumunun açılış mərasimindəki 
çıxışında da Prezident İlham liyev bu barə-
də öz fikirlərini bildirdi. Dövlətimizin başçısı 
dedi ki, ötən ilin sentyabr ayında biz ərazi 
bütövlüyümüzü, suverenliyimizi tam bərpa 
edəndən sonra Ermənistanın qarantorları  
tərəfindən siyasi hücumlara məruz qaldıq. 
Buna baxmayaraq, biz yenə sülh təklif etdik. 
İndi isə biz, əslində, müsbət tendensiyaya və 
sülhə doğru gedirik, sərhədlərin delimitasi-
yası başlanıb. əinki delimitasiyası, hətta 
demarkasiyası başlanıb  Mən burada çıxış 
etdiyim zaman bu iş gedir. Buna iki ölkə 
tərəfindən hər hansı bir vasitəçi olmadan nail 
olunub. Bu, bir daha onu göstərir ki, bizə va-
sitəçi lazım deyil. Xüsusən də o insanlar ki, 
məhz öz məqsədlərini güdürlər və yardım et-
mək istəmirlər. Onlar bizim bölgəyə öz fərdi, 
siyasi və iqtisadi maraqları naminə müdaxilə 
etmək istəyirlər. Onlar həmin alova yenidən 
odun atmaq istəyirlər. Biz Cənubi Qafqazda 
buna icazə verməyəcəyik, imkan verməyəcə-
yik...

övzu üzrə söhbətləşdiyimiz p lit l q 
Aydın uliyev X -yə açıqlamasında 
bildirdi ki, Azərbaycanla Ermənistan ara-

sında sülh danışıqları prosesi çox çətin mər-
hələlərdən keçib. Biz çox vasitəçilər, onların 
açıq və gizli təxribatlarını, uğursuzluqları-
nı, prosesə maneçilik etmələrini görmüşük. 
Onun sözlərinə görə, bu gün Bakı ilə İrəvan 

arasında sülh və dövlətlərarası münasibətlə-
rin qurulması prosesinə ikitərə i danışıq və 
əməkdaşlıq formatının gətirilməsi, əslində, 
ölkəmizin uğurudur  Bu vəziyyətlə barış-
maq lazımdır. İkitərə i danışıq formatının 
özünü doğrultduğunu biz bir neçə mərhələ-
də görmüşük. O cümlədən, ötən il dekabrın 
-də saxlanılan şəxslərin qaytarılması hansı-

sa vasitəçinin iştirakı olmadan gerçəkləşdi. 
Aprelin 9-da  kənd azad edildi. Aprelin 
son günlərindən demarkasiya prosesinə məhz 
ikitərə i razılaşma əsasında başlanıldı. Bun-
lar deməyə əsas verir ki, iki ölkə arasında 
Azərbaycanın ideyası kimi qəbul edilməli 
olan ikitərə i əməkdaşlıq formatı artıq tam 
gücü ilə fəaliyyətə başlayıb .

Müsahibimiz qeyd etdi ki, Ermənistan 
rəhbərliyinin bu prosesin dayandırılmasına 
çalışan müəyyən kənar qüvvələrin müdaxilə-
sinə yox  deyə bilməsi arzuolunandır. Er-
mənistan indiki şəraitdə ikitərə i formatın 
əvəzsiz və alternativsiz olması ilə barışmalı-
dır  Eyni zamanda, ikol Paşinyan hökumə-
ti özünü Ermənistana dost, müttəfiq hesab 
edən ölkələrin ikitərə i əməkdaşlıq formatı-
na maneçilik cəhdlərinə qarşı dayanmağı da 
bacarmalıdır. gər Ermənistan, doğrudan da, 
sülh sazişinin imzalanmasında maraqlıdır-
sa, ikitərə i formatın ideal format olduğu-
nu qəbul etməlidir. Paşinyan iqtidarı onları 
bu format çərçivəsində saziş imzalamaqdan 
çəkindirmək istəyən bütün kənar qüvvələrə, 
necə deyərlər, qapını göstərməyi bacarmalı-
dır. gər Ermənistan kənar müdaxilələrə qar-
şı yetərincə siyasi iradə nümayiş etdirə bilsə, 
ikitərə i format məntiqi sonluğuna qədər öz 
nəticəsini verəcəkdir .

Onu da bildirək ki, qarşıdakı günlərdə 
Azərbaycan və Ermənistan arasında vasitə-
çilərin iştirakı olmadan daha bir görüş baş 
tutacaq. öhbət mayın -da Almatıda iki 
ölkənin xarici işlər nazirlərinin keçirəcəkləri 
görüşdən gedir. Qazaxıstan tərəfi artıq gö-
rüşdə vasitəçi olmadığını, yalnız təşkilatçılıq 
edəcəyini bildirib. örüş, sülh müqaviləsinin 
imzalanmasına və dövlətlərarası münasibət-
lərin qurulmasına doğru atılacaq vacib addım 
sayıla bilər. Azərbaycan tərəfinin prinsipial 
mövqeyi burada da həlledici rol oynadı. Ar-
tıq bütün maraqlı tərə ər Bakı və İrəvanın 
daha vasitəçilərə ehtiyacının olmadığını gö-
rürülər. Odur ki, onların, nəhayət, özlərində 
güc taparaq, mövqelərindən bircə addım geri 
addım atmaları hər zaman bəhs etdikləri böl-
gədə sülhün əldə olunmasına yeganə töhfələ-
ri olardı...

ə a ət Ə İ   
XQ
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İnsan hüquq və azadlıqlarının 
müdafiəsində Ulu öndərin imzası

Məlum olduğu kimi, demokratik və hüquqi dövlətin təməlini insan hüquq 
və azadlıqlarının təmin olunması təşkil edir. Bu baxımdan, dahi lider Heydər 
Əliyev Azərbaycanda hüquqi dövlət quruculuğu istiqamətində ardıcıl siyasət 
yeridərək ölkəmizdə insan hüquq və azadlıqlarının başlıca prinsiplərinin 
bərqərar olması üçün əsaslı zəmin  yaratmışdır. 

Azərbaycan Respublikasında insan 
hüquq və azadlıqlarının müdafiə olun-
duğu hüquqi cəmiyyətin bərqərar olması 
məhz lu öndər Heydər Əliyevin adı ilə 
bağlıdır. Belə ki, 199 –2002-ci illər ər-
zində mummilli liderin təşəbbüsü ilə 
bir sıra mühüm normativ hüquqi aktlar 
qəbul edilmiş, siyasi arenada Azərbay-
canın demokratik, dünyəvi, hüquqi bir 
dövlət kimi tanınması üçün əməli addım-
lar atılmışdır. 

lu öndər Heydər Əliyevin rəhbər-
liyi ilə 199 -ci ildə qəbul edilmiş Azər-
baycan Respublikasının Konstitusiya-
sı ölkəmizdə əsas insan və vətəndaş 
hüquq və azadlıqlarını təsbit edərək 
onların  təmin edilməsini dövlətimizin ali 
məqsədi kimi bəyan edir. Belə ki, Kons-
titusiyanın  24-cü maddəsinin II hissə-
sində hər kəsin doğulduğu andan toxu-
nulmaz, pozulmaz və ayrılmaz hüquq 
və azadlıqlara malik olması göstərilmiş, 
2 -cı maddənin II hissəsində bu hüquq 
və azadlıqların müdafiəsinin təminatçısı 
qismində dövlətin çıxış etdiyi qeyd edil-
mişdir. 

Konstitusiyamızda insan və vətən-
daş hüquq və azadlıqlarının təmin edil-
məsinin dövlətimizin ali məqsədi kimi 
bəyan olunması, habelə Əsas Qanunun 
1  maddəsindən 4 -nin birbaşa insan 
hüquq və azadlıqlarına həsr olunması 
ölkəmizdə insan hüquq və azadlıqları-
nın konstitusiya ilə qorunduğunun bariz 
nümunəsidir. 

Demokratik cəmiyyətdə insan və 
vətəndaş hüquq və azadlıqları içərisində 
fikir və söz, həmçinin, məlumat azadlıq-
ları xüsusi yer tutur. Çünki məhz onların 
vasitəsilə cəmiyyətdə şə aflıq, plüralizm 
və ictimai nəzarət təmin olunur. 

Konstitusiyamızın 47-ci maddəsi  
“hər kəsin fikir və söz azadlığı”nın ol-
masını, 0-ci maddə isə məlumat azad-
lığını təsbit edərək, kütləvi informasiya 
vasitələrində, o cümlədən mətbuatda 
dövlət senzurasını qadağan etmişdir. 
Qeyd edilən konstitusion müddəaların 
təmin edilməsi məqsədilə lu öndər 
tərəfindən imzalanmış “ lkədə söz, fikir 
və məlumat azadlığının təmin edilməsi 
sahəsində əlavə tədbirlər haqqında”  
avqust 199 -ci il tarixli fərmanla mət-
buatda dövlət sirlərini mühafizə edən 
baş idarənin fəaliyyətinə xitam verilmiş, 
mətbuat üzərində mövcud senzura ləğv 
edilmiş, vətəndaşların azad şəkildə özü-
nüifadəsinə, azad mətbuatın formalaş-
masına şərait yaradılmış və demokrati-
yanın ən ali səviyyədə təmin edilməsinə 
nail olunmuşdur.  

İnsanın ən dəyərli neməti onun hə-
yatıdır. Bu müddəa Konstitusiyamızın 
27-ci maddəsində də (yaşamaq hüququ) 
öz əksini tapmışdır.  Sözügedən maddə-
də qeyd edilir ki, müstəsna cəza tədbiri 
kimi ölüm cəzası, tam ləğv edilənədək, 
yalnız dövlətə, insan həyatına və sağ-
lamlığına qarşı xüsusilə ağır cinayətlərə 
görə qanunla müəyyən edilə bilər. 

lüm cəzasına qarşı ilk çıxış edən-
lərdən biri olan X III əsrin tanınmış ital-
yan mütəfəkkiri Çezari Bekkariya özü-
nün “Cinayətlər və cəzalar haqqında” 
məşhur əsərində mövqeyini əsaslandı-
raraq qeyd edirdi ki, bir insanın özünü 
həyatdan məhrum etmək hüququnu 
kiməsə verməsini çətin təsəvvür etmək 
olar. Bununla da, Ç.Bekkariya hətta döv-
lətin belə səlahiyyətlərə malik olmasını 
inkar edirdi.  

Fundamental insan hüquqlarının 
müdafiəçisi olan Heydər Əliyev hakimiy-
yətə gəldiyi 1993-cü ildən etibarən Azər-

baycan Respublikasında ölüm cəzası-
nın icrasına moratorium tətbiq etmişdir. 
Bunun davamı olaraq lu öndər 3 fevral 
199 -ci il tarixində “Azərbaycan Res-
publikasında ölüm cəzasının ləğv olun-
ması ilə əlaqədar Azərbaycan Respubli-
kasının Cinayət, Cinayət-Prosessual və 
İslah-Əmək məcəllələrinə dəyişikliklər 
və əlavələr edilməsi haqqında” qanun 
layihəsini parlamentə göndərmişdir. 
Fevralın 10-da Milli Məclis Heydər Əli-
yevin bu təklifini dəstəkləmiş və beləlik-
lə, ərq ölkələri içərisində ilk dəfə olaraq 
Azərbaycan Respublikasında ölüm cə-
zası ləğv edilmişdir. lu öndər insan hə-
yatının ən ali dəyər olduğunu, yaşamaq 
hüququnun hər bir insanın fundamental 
hüququ olduğunu vurğulamaqla, ölüm 
cəzasının insan ləyaqətinə və ümumən, 
insan hüquqları ideyasına zidd olduğunu 
bildirmiş və onun tətbiqini qeyri-insani 
və qəddar tədbir kimi qiymətləndirmişdir. 
Bu qərarın qəbul edilməsi ilə ümummilli 
lider Azərbaycanda humanizm və ədalət 
prinsiplərinə əsaslanan dövlət siyasəti-
nin aparıldığını, habelə insan və vətən-
daş hüquq və azadlıqlarına hörmət və 
ehtiramın təmin edildiyini bütün dünyaya 
nümayiş etdirdi. 

Məlum olduğu kimi, 2000-ci ildə qə-
bul edilmiş Azərbaycan Respublikasının 
yeni Cinayət Məcəlləsində “ölüm cəza-
sı” nəzərdə tutulmamışdır. mummilli 
liderin qənaətinə görə,  ölüm cəzasının 
ləğvi tarixi əhəmiyyət daşımaqla yanaşı, 
həm də cinayət hüququ siyasətinin hu-
manistləşdirilməsi istiqamətində həlledi-
ci addımdır. 

lu öndərin Azərbaycan vətəndaşla-
rına söz verdiyi hüquqi dövlətin təmə-li-
nin möhkəmləndirilməsi istiqamətində 
atdığı ən qətiyyətli addımlardan biri də 
insan hüquq və azadlıqları problemlə-
rinə dair elmi-tədqiqat işlərinin aparıl-
ması, bu sahədə elmi tövsiyələrin hazır-
lanması məqsədilə 30 noyabr 199 -ci il 
tarixli sərəncamla “İnsan Hüquqları üzrə 
Elmi-Tədqiqat İnstitutu”nu yaratması ol-
muşdur.  

Dahi rəhbərin 1  aprel 199 -ci il ta-
rixində imzaladığı “Birləşmiş Millətlər 
Təşkilatının mumdünya İnsan Hüquq-
ları Bəyannaməsinin 0 illiyinin keçiril-
məsi haqqında” sərəncam dövlət tərə-
findən insan hüquqlarına verilən dəyərin 
sübutu idi. Sözügedən sərəncamda 
Bəyannamənin təsbit etdiyi hüquqlar 
ümumbəşəri dəyərlər kimi qəbul edilmiş, 
hər kəsin insan olduğuna görə bərabər 
hüquqlara malik olduğu və onun ləyaqə-
tinə hörmət edilməsi hüququnun olduğu 
qeyd edilmişdir.

Dahi şəxsiyyət, həmçinin, insan 
hüquq və azadlıqlarının təminatlı mü-
da-fiəsində məhkəmə hakimiyyətinin ro-
lunu artırmaq üçün ciddi islahatlar apar-
mışdır. lu öndərin təşəbbüsü ilə ölkədə 
ilk dəfə üçpilləli məhkəmə sistemi, apel-
lyasiya məhkəmələri, həmçinin, Kons-
titusiya Məhkəməsi yaradılmış, vəkillik 
institutu təsis edilmiş, habelə hakim kor-
pusunun formalaşmasında tamam yeni 
üsul və metodlardan istifadə edilmiş-
dir. Onun rəhbərliyi altında Azərbaycan 
dünyada insan hüquq və azadlıqlarının 
təməl prinsipi kimi qəbul edilən ən mü-
hüm beynəlxalq konvensiyalara da imza 
atmışdır.

Məlum olduğu kimi, Azərbaycanın 
Avropa urasına tamhüquqlu üzv qəbul 
olunması hüquq islahatları baxımından 
ölkəmizin qarşısında mühüm öhdəlik və 
vəzifələr qoymuşdur. Bu vəzifələrin ye-
rinə yetirilməsi sahəsində ölkəmizdə bir 

sıra tədbirlər həyata keçirilmiş, lu ön-
dərin təşəbbüsü ilə Milli Məclisdə dövlət 
qulluğunu tənzimləyən bir sıra qanunve-
ricilik aktları, o cümlədən  İnsan hüquq-
larının və əsas azadlıqlarının müdafiəsi 
haqqında” Konvensiya, İşgəncələrin və 
qeyri-insani və ya insan ləyaqətini al-
çaldan rəftarın və ya cəzanın qarşısının 
alınması haqqında” Avropa Konvensi-
yası, ətəndaşlıq haqqında”, Sərbəst 
toplaşmaq azadlığı haqqında”, Dini 
etiqad azadlığı haqqında” Azərbaycan 
Respublikasının qanunları qəbul edil-
mişdir.

Bildiyimiz kimi, insan hüquqlarının 
müdafiəsi sahəsində həyata keçirilən is-
lahatların səmərəliliyinin artırılmasında, 
bu sahədəki tədbirlərin mütəmadi olaraq 
həyata keçirilməsində dövlət proqramla-
rı, milli fəaliyyət planları və strategiyaları  
böyük rol oynamışdır. Belə ki, demok-
ratiya yolu ilə inkişaf edən müasir Azər-
baycan cəmiyyətində insan və vətəndaş 
hüquq və azadlıqlarının təmin edilməsi 
sahəsində müəyyən olunmuş tədbirlərin 
əsaslı və məqsədyönlü şəkildə həya-
ta keçirilməsi üçün Heydər Əliyevin 22 
fevral 199 -ci il tarixli  İnsan və vətən-
daş hüquqları və azadlıqlarının təmin 
edilməsi sahəsində tədbirlər haqqında  
Fərmanı və 1  iyun 199 -ci il tarix-
li sərəncamı ilə təsdiq edilmiş İnsan 
hüquqlarının müdafiəsinə dair  Dövlət 
Proqramı mühüm rol oynamışdır. İnsan 
hüquq və azadlıqlarının təmin olunma-
sında ən mühüm məsələləri özündə 
ehtiva edən bu iki sənəd məhz insan 
hüquq və azadlıqları üzrə ölkəmizdə 
səlahiyyətli müvəkkil təsisatının yara-
dılmasını nəzərdə tuturdu. Dahi liderin 
ölkəmizdə insan hüquq və azadlıqlarının 
təmini və müdafiəsi istiqamətində gör-
düyü ən mühüm işlərdən biri də  2001-ci 
il  dekabr tarixində İnsan hüquqları 
üzrə müvəkkil (Ombudsman) haqqında  
Azərbaycan Respublikası Qanununun 
qəbul edilməsidir.  Sözügedən qanun 
ölkəmizdə Ombudsman təsisatının ya-
radılması və fəaliyyətə başlaması üçün 
maddi və hüquqi baza hazırlamış, 2 iyul 
2002-ci il tarixində isə Azərbaycan Res-
publikasının ilk Ombudsmanı seçilmiş-
dir. Məhkəmədənkənar hüquq müdafiə 
mexanizmi sayılan Ombudsman institu-
tunun fəaliyyətinin təmin edilməsi dövlət 
və vətəndaş münasibətlərində yeni bir 
başlan-ğıcın əsasını qoymuşdur. 

Heydər Əliyev tərəfindən əsası qo-
yulan Ombudsman təsisatı bu gün də 
ölkəmizdə hüquq düşüncəsinə və mə-
dəniyyətinə, habelə insan hüquq və 
azadlıqlarının müdafiəsi işinə öz töhfə-
sini verməkdədir. 

mummilli liderin  “Əgər hər hansı 
ölkənin xalqları öz hüquqlarını anlayır və 
onları qoruya bilirsə, o zaman ən kiçik 
dövlət belə, ən böyük məmləkət qədər 
güclü olar” müdrik kəlamı onun qarşısı-
na qoyduğu əsas məqsədlərdən birinin 
məhz insan hüquq və azadlıqlarının 
müdafiə edildiyi bir dövlət qurmaq oldu-
ğunun bariz nümunəsidir. lu öndərin 
demokratik və hüquqi dövlət quruculuğu 
üzrə apardığı bütün islahatlar  30 il düş-
mən işğalı altında qalmış torpaqlarımı-
zı böyük şücaətlə azad etməyimizin və 
dünyanın demokratik dövlətləri sırasın-
da qüdrətli bir dövlət olmağımızın əsas 
amilidir. 

mummilli liderin bizə miras qoydu-
ğu demokratik, hüquqi və dünyəvi Azər-
baycan dövlətini daha da gücləndirmək, 
insan hüquq və azadlıqlarını ən yüksək 
səviyyədə təmin etmək yönündə apardı-
ğı siyasət bu gün cənab Prezident İlham 
Əliyev tərəfindən uğurla davam etdiril-
məkdədir.

Ay g ü n  ARİ Lİ, 
u  ə İnsan a ları 

İnstitutunun h u i təd i at 
bəsinin əməkda ı

ADU-da elmi konfrans
Azərbaycan Dillər Universitetində (ADU) ümummilli lider Heydər Əliyevin anadan 

olmasının 101-ci ildönümünə həsr olunmuş “Heydər Əliyev: multikulturalizm və 
tolerantlıq ideologiyası” mövzusunda VII Beynəlxalq elmi konfrans keçirilib. 

Açılış mərasimindən öncə AD  rəh-
bərliyi və kollektivi Fəxri xiyabanda ulu 
öndərin məzarını ziyarət ediblər.

AD -nun tələbələri müxtəlif xarici dil-
lərdə konfrans iştirakçılarını salamlayıb-
lar. iriş nitqi ilə çıxış edən AD -nun rek-
toru,  akademik Kamal Abdulla deyibdir  

“Bu gün biz ulu öndərin əziz xatirəsi-
ni dərin hörmət və ehtiramla yad edirik. 
O, dahi bir lider, müdrik bir siyasətçi kimi, 
xalqını, torpağını bütün varlığı ilə sevən, 
qoruyan bir şəxsiyyət olaraq qəlbimizdə 
əbədi yaşayır və yaşayacaqdır. Bu gün 
Azərbaycan gəncliyi qalib bir xalqın nü-
mayəndələri kimi daha məsliyyətli, daha 
inamlı və daha bacarıqlı olmalıdırlar. Bu 
məsiliyyəti, bu inamı və bu bacarığı hər 
birimiz öz işimizdə  ləyaqətlə yerinə ye-
tirməli, ölkəmizin tərəqqisinə töhfəmizi 
verməliyik”.

Türkiyənin Ege niversitetinin pro-
fessoru Fikrət Türkmən dahi siyasətçi 
Heydər Əliyevin Azərbaycan–Türkiyə 
əbədi dostluğu və qardaşlığının güclən-
məsi istiqamətində danılmaz xidmətlərin-
dən bəhs edib. 

Qafqaz Müsəlmanları İdarəsinin Qa-
zılar urasının üzvü,  QMİ sədrinin müa-
vini Hacı Fuad Nurullayev qeyd edib ki, 
ulu öndər Azərbaycan tarixinə öz adını 
qızıl hərflərlə yazdıran dahi bir lider ol-
maqla yanaşı, həm də xalqının ağır gü-

nündə onu xilas edən müdrik bir rəhbər 
kimi yaddaşlarda yaşayır və yaşayacaq-
dır.

Pakistanın Milli Müasir Dillər niver-
sitetinin rektoru general Mahmud Kyani 
elmi əməkdaşlıq baxımından konfransın 
əhəmiyyətini diqqətə çatdıraraq deyib  
“Pakistan hər zaman dost Azərbaycanın 
yanında olub və bundan sonra da yanın-
da olacaqdır”. 

Digər natiqlər – Bakı Multikulturalizm 
Mərkəzinin icraçı direktoru Rəvan Həsə-
nov, Belqrad niversitetinin şərqşünaslıq 
kafedrasının müdiri Kseniya Aykurt, Alek-
sandr İoan Kuza adına asse niversite-
tinin professoru yudmila Bejenaru, ral 
(Rusiya) Federal niversitetinin professo-
ru Aleksandr Nesterov, Mərakeş niversi-
tetinin professoru Adil El Madhi, Auqsburq 

niversitetinin professoru Klaus ulf, Bakı 
şəhəri Dağ yəhudiləri dini icmasının sədri 
Milix evdayev, onlayn şəkildə tədbirə qa-
tılan Buxara Dövlət niversitetinin prorek-
toru Abror urayev, Braziliyanın Paraibe 
Federal niversitetinin professoru Ana 
Berenise çıxışları zamanı Peres Marto-
relli Heydər Əliyevin qurucusu olduğu 
müstəqil  Azərbaycanın dünya birliyində 
artan nüfuzundan bəhs edərək, xalqımıza 
yeni uğurlar arzulayıblar. 

Anar ƏLİ 
XQ

Naxçıvanda İpəkyolu 
Beynəlxalq Gənclər Forumu 

Azərbaycan Respublikasının Gənclər Fondu, Naxçıvan Dövlət Universiteti, 
Naxçıvan Müəllimlər İnstitutunun dəstəyi və Azərbaycan Tələbə Gənclər 
Təşkilatları İttifaqının təşkilatçılığı ilə ümummilli lider Heydər Əliyevin anadan 
olmasının 101-ci ildönümünə həsr olunmuş “İpəkyolu Beynəlxalq Gənclər 
Forumu 2024” adlı  toplantı  keçirilib.

Forumun  məqsədi Naxçıvanda təh-
sil alan yerli və xarici tələbələri bir araya 
toplayaraq lu öndərin formalaşdırdığı 
dövlət gənclər siyasətində əksini tapan 
prioritet mövzular üzrə fikir mübadiləsini 
təmin etmək, yeni perspektivlər və çağı-
rışlar haqqında onları məlumatlandırmaq 
idi.

400  tələbə və fəal gəncin iştirakı ilə 
ənclik Mərkəzində keçirilən məclisdə 
ənclər Fondunun icraçı direktor vəzifə-

sini icra edən Qədir Xəlilov, Azərbaycan 
Respublikası Xarici İşlər Nazirliyinin Nax-
çıvan Muxtar Respublikasındakı İdarəsi-
nin rəisi üsal Ələkbərli, Naxçıvan Dövlət 

niversitetinin prorektoru Aidə Cəlilzadə, 

Naxçıvan Müəllimlər İnstitutunun pro-
rektoru Elşən Məmmədov və AT Tİ-nin 
sədri Pərviz Mirələmli çıxış edərək lu 
öndərin gənclərə göstərdiyi diqqətdən, 
tövsiyələrindən bəhs edib, forumun pers-
pektivlərindən söz açaraq tələbələrə 
uğurlar arzulayıblar.

Rəsmi hissəsindən sonra Naxçıvan 
Dövlət niversitetinin nəzdində Musiqi 
Kollecinin tələbələrinin ifası dinlənilib.

Sonra “ mummilli lider Heydər Əliyev 
irsi – ənclərin inkişafı və liderliyi”, “İpək 
yolu perspektivləri  Sabahın çağırışları 
üçün gənclərin maarifləndirilməsi” möv-
zularında panel müzakirələr aparılıb.

XQ

Azərbaycan–Slovakiya biznes forumu 

İxracın və İnvestisiyaların Təşviqi Agentliyi – AZPROMO və Slovakiyanın 
İnvestisiyalar və Ticarətin İnkişafı Agentliyinin (SAIRO) birgə təşkilatçılığı ilə Bakıda 
Azərbaycan–Slovakiya biznes forumu keçirilib. Toplantıda hər iki ölkədən rəsmilərlə 
yanaşı, müdafiə sənayesi, İKT, maliyyə və logistika sahələrini təmsil edən 90-dan çox 
şirkət nümayəndələri iştirak edib.

Azərbaycanın iqtisadiyyat naziri Mi-
kayıl Cabbarov və Slovakiyanın Baş na-
zirinin müavini, iqtisadiyyat naziri Denisa 
Sakovanın iştirakı ilə keçirilən biznes 
forumda tərəflər ikitərəfli iqtisadi əlaqələ-
rin səmərəsini yüksəldən birgə fəaliyyət 
istiqamətlərinin genişləndirilməsi, ticarət, 
energetika, sənaye, nəqliyyat, turizm 
sahələri üzrə tərəfdaşlığın gücləndirilmə-
si ilə bağlı fikirlərini bölüşüblər. Tədbirdə 
Azərbaycanla Slovakiya arasında inves-
tisiya imkanlarının dəyərləndirilməsi, biz-
nes subyektləri arasında əməkdaşlığın 
və qarşılıqlı sərmayələrin təşviqi barədə 
müzakirələr aparılıb.

Tərəflər iki ölkə arasında ticarət döv-
riyyəsinin artırılması və əməkdaşlığın di-
versifikasiyasının əsas məqsədlərdən ol-
duğunu qeyd edib və bu müstəvidə təşkil 

olunan biznes forumların iqtisadi-ticarət 
münasibətlərinə mühüm töhfə verdiyini 
vurğulayıblar.

Biznes forumda A PROMO-nun icra-
çı direktoru usif Abdullayev və SAIRO-
nun baş icraçı direktoru Robert Simonçic 
iki ölkənin investisiya və ixrac perspektiv-
ləri barədə məlumat veriblər.

Forum çərçivəsində qurumlar arasın-
da sənədlərin imzalanması mərasimi ke-
çirilib. Slovakiyanın “SEAK s.r.o.” və “Ite-
ch roup” MMC, eləcə də Azərbaycan 
İnvestisiya irkəti (Aİ ) və “Eximbank 
SR” arasında memorandumlar imzala-
nıb. 

Biznes forum B2B formatda görüşlər 
ilə davam edib.

XQ

HEYDƏR ƏLİYEV–101



Baş nazir Əli Əsədovun Türkiyəyə səfəri
ayın 7-də Azərbaycan espubli-

kasının Baş naziri Əli Əsədov ürkiyə 
espublikasına rəsmi səfərə gəlib. Bu 

barədə azirlər abinetinin mətbuat 
xidmətindən məlumat verilib.

Bildirilir ki, Baş nazirin rəhbərlik etdi-
yi nümayəndə heyəti Ankarada Türkiyə 
Respublikasının banisi Mustafa Kamal 
Atatürkün dəfn olunduğu məqbərəni –
Anıtqəbri ziyarət edib. Əli Əsədov Mus-
tafa Kamal Atatürkün məzarı önünə əklil 
qoyub. Türk dünyasının böyük oğlunun 
əziz xatirəsi yad edilib. 

Baş nazir Anıtqəbrin Xatirə kitabına 
ürək sözlərini yazıb.

* * *
Azərbaycan nümayəndə heyəti 

həmin gün Ankarada Heydər Əliyev 
Parkını da ziyarət edib. Əli Əsədov 
ümummilli lider Heydər Əliyevin abi-
dəsi önünə əklil qoyub.

* * *
Baş nazir Əli Əsədov mayın 7-də Kah-

ramanmaraş vilayətində “ Azərbaycan 

məhəlləsi”ndə aparılan tikinti işlərinin ge-
dişi ilə tanış olub. 

Bildirilib ki, Prezident İlham Əliyevin 
tapşırığına əsasən, ölkəmiz 2023-cü il 
fevralın -da Türkiyədə baş verən da-
ğıdıcı zəlzələdən zərər çəkmiş Kahra-
manmaraş vilayətində yeni məhəllənin 
tikintisinə dəstək göstərib. 2023-cü il 
sentyabrın 2 -də Naxçıvan şəhərində 
bununla bağlı imzalanmış hökumətləra-
rası Əməkdaşlıq Sazişinə uyğun olaraq 
layihənin həyata keçirilməsi üçün Azər-
baycan hökuməti tərəfindən 100 milyon 
AB  dolları məbləğində vəsait ayrılıb.

Azərbaycan tərəfinin icraçı qurumu 
olan Mənzil İnşaatı Dövlət Agentliyi İdarə 
Heyətinin sədri Sadiq Sadıqov layihə çər-
çivəsində görülən tikinti işlərinin gedişi 
barədə Əli Əsədova məlumat verib. Baş 
nazir tikinti işlərinin vaxtında və yüksək 
keyfiyyətlə həyata keçirilməsi ilə bağlı 
müvafiq tapşırıqlar verib.

* * *
eçən il fevralın 6-da ahra-

manmaraşda baş verən zəlzələnin 
nəticələri ürkiyə xalqı ilə yanaşı, 
Azərbaycan xalqını da dərindən kə-
dərləndirib. Prezident İlham Əliyevin 
dərhal verdiyi reaksiyaya əsasən qə-
rara alınmışdır ki, ahramanmaraşda 
Azərbaycan məhəlləsi inşa olunsun . 

Bu barədə Baş nazir Əli Əsədov jur-
nalistlərə müsahibəsində deyib. O bildirib 
ki, Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin 
tapşırığına əsasən, mən işlərin gedişi ilə 

tanış olmaq üçün bu gün Kahramanma-
raşa gəlmişəm. İşlər normal gedir, qrafikə 
uyğun olaraq icra olunur.

Baş nazir Azərbaycan məhəlləsindəki 
20 sinif otağından ibarət 300 şagird yer-
lik Heydər Əliyev Məktəbinin tikintisi ilə 
də maraqlanıb. Qeyd olunub ki, Kahra-
manmaraşda Azərbaycan məhəlləsində 
məktəb ulu öndər Heydər Əliyevin adını 
daşıyacaq. Həm Azərbaycan məhəlləsi-

nin, həm də məktəbin inşası ən yüksək 
keyfiyyətlə icra olunur. 

Əli Əsədov inşaatçılarla da söhbət 
edib. Baş nazirə məlumat verilib ki, on-
ların arasında əsrin fəlakəti nəticəsində 
yaxınlarını itirən, evləri dağılan şəxslər 
də var. 

XQ

Ulu öndər və uğursuzluğu 
zəfərə çevirən siyasət
Goranboyda dəyirmi masa

Dünən Goranboy Rayon İcra Hakimiyyəti və “Xalq qəzeti” ümummilli lider 
Heydər Əliyevin anadan olmasının 101-ci ildönümünə həsr olunmuş birgə  
dəyirmi masa keçirdi.

eni Azərbaycan Partiyası oran-
boy Rayon Təşkilatının binasında təşkil 
edilən “Heydər Əliyev siyasəti və Qara-
bağ amili  uğursuzluğu zəfərə çevirən 
müqəddəs amal”  mövzusunda toplantı-
nın iştirakçıları əvvəlcə lu öndərin həyat 
və fəaliyyətini, eləcə də oranboy rayo-
nuna səfərlərini əks etdirən stendlərlə ta-
nış oldular, fotoşəkillərə baxdılar.

Məclis “ urnalistlərin dostu” adını 
yüksək mükafat kimi məmnunluqla qə-
bul etmiş Heydər Əliyevin Azərbaycan 
mediasının inkişafındakı xidmətlərindən, 
qələm sahiblərinə göstərdiyi diqqət və 
qayğıdan bəhs edən videofilm nümayiş 
etdirildi.

Dəyirmi masanı giriş sözü ilə açan 
oranboy Rayon İcra Hakimiyyətinin 

başçısı Məhərrəm Quliyev ümummilli 
lider Heydər Əliyevin Azərbaycan xalqı 
qarşısında tarixi xidmətlərinə nəzər 

 salaraq, müstəqil ölkənin suverenliyinin 
və  ərazi bütövlüyünün təmin edilməsi 
üçün yeritdiyi müdrik siyasətin, yaratdığı 
zəruri əsasların önəmini  vurğuladı.

“Xalq qəzeti”nin baş redaktoru, 
Əməkdar jurnalist Əflatun Amaşov, Azər-
baycan Milli Elmlər Akademiyasının ən-
cə Bölməsinin sədri, akademik Fuad Əli-
yev, “Mübariz” rayon qəzetinin redaktoru 
Xuraman Abbasova, Azərbaycan azıçı-
lar Birliyinin üzvü, şair Ələsgər Əlioğlu, 
Milli Qəhrəman Niyazi Aslanovun həyat 
yoldaşı Rübabə İsmayılova, “Xalq qəze-
ti”nin bölgə müxbiri, Əməkdar jurnalist 
Hamlet Qasımov və başqaları müzakirə 
edilən mövzu ilə bağlı çıxış etdilər.

Dəyirmi masadan hazırlanmış geniş 
material qəzetimizin növbəti sayında 
dərc ediləcək.

XQ

QHT-lərin UNESCO-ya müraciəti
Azərbaycan QHT-ləri İrəvanın məhv edilən Təpəbaşı məhəlləsi ilə əlaqədar 

UNESCO-nun Baş direktoru Odri Azuleyə açıq məktub ünvanlayıblar. 

 Sənəddə 23 QHT təmsilçiləri Azər-
baycan xalqının maddi-mədəni irsi-
nin dağıdılmasını dayandırmaq üçün 

NESCO-nu hərəkətə keçməyə çağı-
raraq bildiriblər ki, azərbaycanlıların ta-
rixən yaşadıqları Ermənistan Respub-
likasında xalqımıza məxsus bütün irsə 
münasibətdə məhvetmə siyasəti aparı-
lıb, tarixi izlərin silinməsinə cəhd edilib. 
Burada 1 70-ci ildə qeydiyyata alınmış 
2 9 məsciddən bu gün yalnız 1-i qalıb, 
azərbaycanlılara məxsus yüzlərlə qəbi-
ristanlıq dağıdılıb. 

Məktubda qeyd edilir ki, vaxtilə azər-
baycanlıların yaşadıqları, qurub-yarat-
dıqları bir şəhər olan İrəvanda tarixi adı 
dəyişdirilərək “Kond” adlandırılan Təpə-
başı məhəlləsi Ermənistanda Azərbay-
can mədəni irsinin son qalıqlarından 
biridir  “Biz NESCO-nu Ermənistan 

Respublikasına faktaraşdırıcı missi-
ya göndərmək, Təpəbaşı məhəlləsi ilə 
bağlı təxirəsalınmaz tədbirlər görmək 
üçün cəsarət nümayiş etdirməyə dəvət 
edirik. Bu məsələlərdə NESCO eks-
pertləri ilə müzakirələrə və onlara əlavə 
məlumatlar təqdim etməyə hazırıq”.

XQ

Baş nazirin müavini  
İran səfiri ilə 

görüşüb
Azərbaycan Respublikasının 

Baş nazirinin müavini Şahin 
Mustafayev mayın 7-də 
ölkəmizdə diplomatik fəaliyyət 
müddətinin başa çatması 
ilə əlaqədar İran İslam 
Respublikasının səfiri Seyid 
Abbas Musəvi ilə görüşüb.

Söhbətdə Azərbaycan ilə İran arasın-
da siyasi, iqtisadi-ticari, energetika, kənd 
təsərrüfatı və digər sahələrdə əməkdaş-
lığın mövcud vəziyyəti və perspektivləri 
müzakirə olunub.

Baş nazirin müavini ahin Mustafa-
yev səfir Seyid Abbas Musəviyə gələcək 
fəaliyyətində uğurlar arzulayıb.

XQ

Heydər Əliyev mərkəzlərinin 
ümumrespublika toplantısı 

Heydər Əliyev Mərkəzinin və Mədəniyyət Nazirliyinin birgə təşkilatçılığı ilə 
ölkə üzrə Heydər Əliyev mərkəzlərinin Şamaxıda toplantısı keçirilib. 

mummilli liderin anadan olmasının 
101 illiyinə həsr edilən toplantı müasir, 
müstəqil Azərbaycanın memarı Heydər 
Əliyevin irsinin, dövlətçilik ənənələri-
nin, inkişaf strategiyasının öyrənilmə-
si, təbliği, yeni nəsillərə çatdırılması və 
beynəlxalq müstəvidə təqdim edilməsi 
məqsədilə silsilə tədbirlər çərçivəsində 
keçirilib.

Mədəniyyət nazirinin müavini Səadət 
usifova lu öndərin dövlətçilik fəlsəfə-

sindən danışıb, siyasi irsinin öyrənilmə-
sinin vacibliyini qeyd edib. O, ölməz rəh-
bərin misilsiz tarixi xidmətlərinin tədqiq 
və inkişaf etdirilməsinidə Heydər Əliyev 

mərkəzlərinin rolunu vurğulayıb. Mərkə-
zin ulu öndərin irsinin tədqiqi və təbliği 
departamentinin direktoru Rəna Məm-
mədova qurumun fəaliyyəti barədə ətraflı 
məlumat verib.

Toplantıda amaxı, Suraxanı, Masal-
lı, ərdab, abran, Tərtər, Qax, Neftça-
la, İmişli rayon və əncə şəhər Heydər 
Əliyev mərkəzlərinin direktorları lu ön-
dərin irsinin araşdırılması istiqamətində 
təmsil etdikləri qurumların fəaliyyətindən, 
həyata keçirilən layihələrin önəmindən 
danışıblar.

XQ

Şəffaflıq Hesabatına dəstək təlimi

Azərbaycanın COP29-a sədrliyi çərçivəsində mayın 6–7-də Bakıda  
BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının (UNFCCC) ekspertləri 
tərəfindən Paris sazişinə uyğun olaraq Təkmilləşdirilmiş Şəffaflıq Çərçivəsinin 
(ETF) əsas komponenti olan İkiillik Şəffaflıq Hesabatının (BTR) hazırlanmasına 
dəstək məqsədilə aidiyyəti dövlət qurumlarının iştirakı ilə təlim keçirilib.  

Azərbaycanın xarici işlər nazirinin 
müavini, COP29-un baş danışıqçısı 

alçın Rəfiyev açılış mərasimində çıxış 
edərək, tərəf dövlətlərin, o cümlədən 
Azərbaycanın İkiillik ə aflıq Hesabatla-
rını təqdim etməsinin COP29 sədrliyinin 
prioritet istiqamətlərindən biri olduğunu 
vurğulayıb. Bununla əlaqədar o, ölkəmi-
zin müvafiq dövlət qurumlarını qısa za-
manda Azərbaycanın İkiillik ə aflıq He-
sabatının hazırlanmasına töhfə verməyə 
çağırıb.  

İkigünlük təlim zamanı NFCCC ka-
tibliyinin nümayəndələri ETF-nin əsas 
elementləri, bu sahədə modallıqlar, pro-
sedurlar və təlimatlar, eləcə də İkiillik 

ə aflıq Hesabatlarının hazırlanması 
prosesində yeni elektron proqram təmi-
natından istifadə ilə bağlı iştirakçılara 
məlumat veriblər.  

XQ

“Heydər Əliyev 101: Türkiyə yüz ili” 

Mayın 7-də Heydər Əliyev Mərkəzində “Heydər Əliyev 101: Türkiyə yüz ili” 
adlı tədbir keçirilib.

 “Azərbayca–Türkiyə  Ortaq üzüncü 
il” Platformasının sədri Elmin Sadıqov 
tədbirin ulu öndər Heydər Əliyevin ana-
dan olmasının və Türkiyə Cümhuriy-
yətinin qurulmasının 101 illiyinə həsr 
edildiyini söyləyib. O bildirib ki, Azərbay-
can–Türkiyə əlaqələri müasir dünya li-
derləri Prezident İlham Əliyevin və Prezi-
dent Rəcəb Tayyib Ərdoğanın rəhbərliyi 
ilə yüksələn xətlə inkişaf edir. 

eni Azərbaycan Partiyası ( AP) 
Sədrinin müavini – Mərkəzi Aparatın rəh-
bəri Tahir Budaqov bildirib ki, ulu öndər 
Heydər Əliyev Türk dünyasında siyasi 
həmrəyliyin – milli birliyin təmin olunma-
sına, türk dövlətləri ilə münasibətlərin in-

kişafına həmişə xüsusi diqqət yetirib.
AMEA-nın vitse-prezidenti, akademik 

övhər Baxşəliyeva qeyd edib ki, ulu ön-
dər Heydər Əliyevin uzaqgörən siyasəti 
nəticəsində iki ölkə arasında əlaqələr 
strateji tərəfdaşlıq səviyyəsinə yüksəlib. 
Energetika nazirinin müavini Orxan ey-
nalov, gənclər və idman nazirinin müavini 
Fərhad Hacıyev, Milli Məclisin deputatları 
Anar İsgəndərov, Musa Qasımlı ümum-
milli lider Heydər Əliyevin həyat və fəa-
liyyəti, Azərbaycan dövlətinin inkişafı yo-
lundakı misilsiz xidmətləri barədə geniş 
məlumat veriblər.

XQ
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Almatı görüşü – Bakının 
qətiyyəti və İrəvan üçün şans

(əvvəli 1-ci səhifədə)

İkincisi, məlum olduğu kimi, görüş 
təşəbbüsü Qazaxıstana məxsusdur. An-
caq, bu, heç də vasitəçilik demək deyil. 
Azərbaycan və Ermənistan arasında va-
sitəçilik dövrü keçmişdə qalıb. Birbaşa 
danışıqlara gəlincə, bunu Azərbaycan lap 
çoxdan irəli sürmüşdü. akin zaman-zaman 
İrəvan məsələyə əhəmiyyətsiz yanaşmışdı. 
Ermənistan rəhbərliyi, bir qayda olaraq, 
bildirirdi ki, guya, Azərbaycanın danışıqlar-
da əldə olunacaq razılaşmanı pozmaması 
üçün  beynəlxalq təminat mütləqdir. örü-
nür, İrəvan hazırda buna ehtiyac duymur. 
Ona görə ki, spekulyativ  dəstxəttinin heç bir 
nəticə vermədiyini görür. 

çüncüsü, AB  Dövlət Departamen-
ti Azərbaycan və Ermənistan xarici işlər 
nazirlərinin Qazaxıstanda gözlənilən gö-
rüşünü şərh etməkdən yayınıb. Qurumun 
sözçüsü Metyu Miller brifinqdə bunları 
deyib  “Mənim bu məsələ ilə bağlı hər 
hansı şərhim və ya gözləntilərim yoxdur”.

Bəli, Millerin açıqlaması vasitəçilərsiz 
danışıqlar prosesinə qısqanc yanaşma-
nın nəticəsi kimi təsir bağışlamaqdadır. 

mumən, regiondan kənar oyunçular 
səmimi davranmayıb Azərbaycanla Er-
mənistan arasındakı sülh prosesinə zərər 
vurublar. Onlar regionu özlərinin geosiyasi 
rəqabət pəncərəsindən görürlər. Azərbay-
can Prezidenti İlham Əliyev də mövcud 
məqama diqqət yetirərək vurğulamışdı  
“Mən, sadəcə olaraq, buna aydınlıq gə-
tirmək istədim ki, bəzən buradan uzaqda 

yerləşənlər ermənilərdən daha çox erməni 
kimi davranmaq, bizim siyasətimizi və ad-
dımlarımızı yanlış təqdim etmək istəyəndə 
bizim siyasətimiz və mövqeyimiz yalnız 
praqmatizmə əsaslanır”.

Dördüncüsü, XİN rəhbərlərinin Qa-
zaxıstanda nəzərdə tutulmuş görüşü xoş 
niyyətin və məramın ifadəsi baxımından 
yaddaqalan ola bilər. Nəzərə alaq ki, 
bunu demək üçün əsaslardan ən böyüyü 
sərhədlərin delimitasiyası ilə əlaqədar iş-
lərin real praktik müstəviyə qədəm qoy-
masıdır. Artıq 40 sərhəd dirəyinin basdı-
rıldığı məlumdur. 

Beşincisi, Azərbaycan Prezidenti 
“COP29 və Azərbaycan üçün aşıl Baxış” 
mövzusundakı beynəlxalq forumda Bakı 
ilə İrəvanın sülh razılaşmasına yaxınlığını 
diqqətə çatdırmışdı. “Biz, sadəcə, təfər-
rüatlar üzərində çalışmalıyıq. akin, əl-
bəttə ki, hər iki tərəfə vaxt lazımdır, çünki 
sülh müqaviləsi imzalandığı təqdirdə, bu, 
hər iki ölkə üçün tarixi razılaşma olacaq-
dır. Buna görə hər bir söz, hər bir nöqtə, 
hər bir paraqraf vacibdir. akin vacib olan 
odur ki, hər iki tərəfin bunu etmək üçün 
siyasi iradəsi var”, – deyən dövlətimizin 
başçısının üzərində dayandığı ən mühüm 
məsələ sülh razılaşmasının necə olacağı-
na dair ümumi anlayışın mövcudluğudur. 
Əlbəttə, XİN rəhbərlərinin Qazaxıstan-
dakı görüşü anlayışı bir qədər də dərin-
ləşdirə bilər. mid edək ki, təmas Ermə-
nistanın siyasi iradə nümayişi baxımıdan 
yadda qalacaq. 

Altıncısı, Azərbaycan və Ermənis-
tan arasında hazırkı pozitiv təsir ba-
ğışlayan danışıqlar trayektoriyası digər 
məsələlərə münasibət baxımından da 
müsbət dinamika üçün yol aça bilər. 
Məsələn, “ əngəzur dəhlizi”nin üzərin-
də dayanaq. Ermənistan rəhbərliyi dü-
şünməlidir ki, Azərbaycanın qaldırdığı 
bu təşəbbüsün sülh prosesinin bütöv-
lüyü baxımından əhəmiyyəti böyükdür. 
Nəzərə alaq ki, sülh tam səmimi və 
uzunmüddətli perspektivə söykənməlidir. 

Onu da nəzərə alaq ki, Azərbaycanın 
digər ərazilərini Naxçıvanla birləşdirən 
quru yolunun mövcudluğuna dair müddəa 
Azərbaycan, Rusiya və Ermənistan lider-
lərinin 10 noyabr 2020-ci il tarixli üçtərəfli 
Bəyanatında da əksini tapıb. Rəsmi İrə-
van 3 ildən artıqdır bu müddəanı pozur.  
Nəticədə Naxçıvanla quru yolu əlaqə-
si mümkün olmur. Deməli, məsələnin 
XİN rəhbərlərini qarşıdakı təması üçün 
konkret diskussiya predmetinə çevrilmə-
si vacibdir. Ermənistan rəhbərliyi dəhliz 
məsələinin faydasını düşünməlidir. Eyni 
zamanda, məsələnin reallaşmamasından 
çəkəcəyi zərəri. “Sonda nə olacaq  Er-
mənistan uduzacaq. Onlar qovşaq olmaq 
istəyirlər, onu “sülh qovşağı” adlandırırlar. 
Amma sülh qovşağına çevrilmək üçün, 
ilk növbədə, onlar bizimlə razılaşmalıdır-
lar. Çünki əgər Azərbaycan buna razılıq 
verməsə, bu, sadəcə, bir kağız parçası və 
ya bəyanat olacaq. Bizimlə razılaşma ol-
madan bu, tamamilə faydasızdır. Əfsuslar 
olsun ki, onlar bunu regiondan çox uzaq-
da yerləşən müxtəlif ölkələrlə müzakirə 
etməyə çalışırlar. İşə gələndə isə bunu 
bizimlə müzakirə etmək istəmirlər. Bizim 
mövqeyimiz çox aydındır. çtərəfli Bəya-
nata hörmət edilməlidir”,  – deyən Azər-
baycan Prezidentinin mövqeyi qətidir və 
bu qətiyyət danışıqlar prosesinə nəzərən 
də aktualdır. 

Bəli, Ermənistan rəhbərliyi XİN başçı-
larının Qazaxıstan görüşü öncəsi bütün 
bunları götür-qoy etməli, hazırkı pozitiv 
ab-havanın gətirdiyi dinamikaya adekvat 
davranmalıdır. Nəzərə almalıdır ki, Azər-
baycanla səmimi münasibətlər ölkənin 
müstəqil, heç bir kənar oyunçulardan asılı 
olmayan gələcəyinin təminatıdır. 

Ə R TƏ V  
XQ

Fransa siyasi qızdırma ağuşunda
(əvvəli 1-ci səhifədə)
BMT-nin əksər qaydalarını, qoşuldu-

ğu konvensiyaların şərtlərini pozan, Aİ-də 
hegemonluğu xeyli zəifləmiş Fransanın 
son dövrlər atdığı addımlar beynəlxalq 
hüquqa hörmətsizlik, diplomatik etiketin 
pozulmasına bariz nümunədir. Belə an-
laşılır ki, məlum müraciətin müəlliflərinin 
xəstə düşüncələrinə görə, mühüm bey-
nəlxalq tədbirlər ancaq özünü “böyük 
güc” adlandıran Fransada keçirilə bilər. 
Bu bədbəxtlər ay Olimpiya Oyunlarının 
təşkilində ciddi probemlərlə üzləşmiş 
ölkələrinin dərdinə çarə axtarmaq əvə-
zinə, az qala, hər ay beynəlxalq miqyaslı 
forum, konfrans və sərgilərə evsahibliyi 
edən Azərbaycanın imkanlarına şübhə ilə 
yanaşırlar. Əslində, bunun əsl adı, şübhə 
yoxdur ki, paxıllıqdır.   

 
COP29-a hələ altı ay qalıb, amma 

dünyanın mötəbər təşkilat və institutları, 
Azərbaycanda səfərdə olan dövlət başçı-
ları, BMT rəsmiləri, nüfuzlu siyasi xadim-
lər, ekologiya üzrə aparıcı mütəxəssislər 
qarşıdakı sammitə Bakının ən yüksək 
səviyyədə hazırlıq işləri aparmasından 
danışır və bundan məmnun qaldıqlarını 
ifadə edirlər. Sadəcə məmnun qalmırlar, 
həm də BMT-nin ərtaf mühit problemlə-
rinə həsr olunan bu mötəbər tədbirinin 
Bakıda keçirilməsinə qarşı çıxanlara öz-
lərinin tutarlı cavablarını verirlər. 

“COP29 qlobal miqyaslı bir hadisədir. 
Bu, eyni zamanda, Azərbaycan üçün bir 
növ çağırışdır. Ona görə ki, belə geniş-
miqyaslı beynəlxalq tədbirlərə evsahib-
liyi etmək üçün tələblər də son dərəcə 
yüksəkdir”. Bu sözləri Rusiya Federasi-
ya urasının vitse-spikeri onstantin 

osaçev deyib. Onun sözlərinə görə, 

Fransa və Avropa Parlamenti hər vəchlə 
Bakı sammitini pozmağa, beynəlxalq icti-
maiyyəti buna qarşı çıxmağa inandırma-
ğa çalışırlar. “Amma Bakının bu mötəbər 
konfransı keçirmək üçün malik olduğu 
imkanlar beynəlxalq səviyyədə tanınır və 
bu, böyük etimaddır”, – deyən K.Kosaçev 
Qərbin bəzi qüvvələrinin BMT-nin ekoloji 
konfransını pozmaq cəhdlərinin yeni fakt 

olmadığını vurğulayır və buna heç də 
təəccüblənmədiyini dilə gətirir  “Bakıda 
COP29-u boykot etməkdən nə Fransa, 
nə də başqaları heç nə qazanmayacaq 
və buna nail ola bilməyəcəklər”.

Bakının dünyaya ünvanladığı qlobal 
çağırışları, planetin ekoloji təmizliyinin 
qorunması, “yaşıl enerji”yə keçidlə bağ-
lı irəli sürdüyü beynəlxalq təşəbbüsləri 
Fransanın və onun ətrafında cəmləşmiş 
ermənipərəst dairələrinin gözünə ox kimi 
batır. Fəqət onlar çəkisi və nüfuzu gün-
dən-günə artan ölkəmizə qarşı özlərinin 
məkrli və çirkin niyyətlərinin heç birini hə-
yata keçirə bilməyəcəklər. 

***
İndi də gələk Fransanın özünün “eko-

loji bataqlığa” batması məsələsinə. Həm 
xaricdən, həm də daxildən təzyiqlərlə 
üzləşmiş Emmanuel Makron hakimiyyəti 
üçün ətraf mühitin təmizliyi məsələsi arxa 
plana keçib. Son vaxtlar sahə üzrə bey-
nəlxalq araşdırma qrupları bu ölkədən 
qaynaqlanan ekoloji təhlükələrdən bəhs 
etməyə başlayıblar. Müstəqil tədqiqat 
mərkəzlərinin hesablamalarına görə, 
Fransa Aralıq dənizini plastik vasitələrlə 
çirkləndirən ölkələrin siyahısına liderlik 
edir. Məhz bu baxımdan, Dünya əhşi 
Təbiət Fondunun ( F) “Plastik çirklən-
mə  günahkar kimdir  2030-cu ilə qədər 
sıfır plastik çirklənməyə nail olmaq üçün 
sistemli səbəblər və ssenari” hesabatını 
dünya üçün həyəcanlı mesaj hesab et-
mək olar. Belə məlum olur ki, beynəlxalq 
ekoloji normalara sayğısızlıq, cəzasız-
lıq, törətdiyi əməllərinə görə məsuliy-
yətdən yayınmaq Fransanın ən uğursuz 
hökumətini daha böyük cinayətlərə və 
deməli, həm də fəlakətlərə sürükləməyə 
sövq edir.

Dünya əhşi Təbiət Fondunun hesa-
batında göstərilir ki, dünya okeanının ən 
çirkli hissəsi Aralıq dənizinin payına düşür 
və buraya hər il, təxminən, 00 min ton 
plastik  tullantı axıdılır. Müqayisə üçün o 
da bildirilir ki, bu, Hind okeanı və ya Sakit 
okeana atılan tullantıların həcmindən dörd 
dəfə çoxdur. 22 sahilyanı ölkə arasında 
Fransanın plastik çirklənməyə görə Aralıq 
dənizi akvatoriyasında “liderlik” etməsi qə-
tiyyən təəccüblü deyil. Regionun illik plas-
tik tullantılarının ən böyük payı (24 milyon 
tonun 7  faizi) məhz bu ölkəyə məxsus-
dur. Bunlardan savayı, təkrar emal olun-
madan ətraf mühitə atılan plastik kütlənin 
payı Fransada İtaliya, İspaniya, Sloveniya 
və İsraillə müqayisədə xeyli yüksəkdir. 

İndi oxucular özləri desinlər, kim kimə 
irad tutmalı, təbiətə vurduğu ziyana görə 
qınanmalıdır  Nəzərinizə çatdırdığımız 
hesabat paytaxtının küçələrini zibildən tə-
mizləməyə qüdrəti çatmayan Fransadan 
doğan ciddi təhlükə və ekoloji problemlə-
rin görünən hissəsidir. Emmanuel Makron 
hökuməti gözlərinə girən bu problemləri 
həll etməyin əvəzinə, yenə də müstəm-
ləkə siyasətindən əl çəkmir, Qafqaza 
bayrağını sancmaq xəyalı ilə yaşayır, di-
gər dövlətlərin daxili işlərinə qarışmağa 
cürət edir. Bütün bunlar azmış kimi, Azər-
baycanı COP29-dan məhrum etmək kimi 
ağılsız fəaliyyətə baş vurur. Bunun səbəbi 
çox sadədir  Paris müstəqil xarici siyasət 
yürüdən, dünyaya sülh çağırışları ünvan-
layan, planetin təmizliyinə həsr olunmuş 
beynəlxalq tədbirlərə evsahibliyi edən 
Azərbaycana əngəl olmağa çalışır. Qoy 
çalışsın, Bakının bundan sonra öz çirka-
bına batmışlarla işi yoxdur. 
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yabra qədər sülh sazişini 
imzalamağa hazıram

Bunu Ermənistan baş naziri Nikol Pa-
şinyan dünən öz təşəbbüsü ilə keçirdiyi 
mətbuat konfransında deyib. Onun söz-
lərinə görə, bunun üçün danışıqlar zama-
nı razılaşdırılmış bütün prinsipləri sənəd 
üzərində qeyd etmək lazımdır. Həmin 
prinsiplərin artıq açıq olduğunu bildirən 
Ermənistan baş naziri iki ölkənin xarici 
işlər nazirlərinin mayın 10-da Almatıda 

keçiriləcək görüşündən sonra irəliləyiş 
olacağına ümid etdiyini də media mən-
sublarının nəzərinə çatdırıb.

Nikol Paşinyanın bu dəfə düzənlədi-
yi mətbuat konfransının özəl səbəbləri 
vardı. Əsas səbəb sərhədində delimita-
siyanın davam etdiyi Tavuş vilayətinin 
keşişi Baqrat Qalstanyanın başçılığı al-
tında “ ətən uğrunda Tavuş” etiraz yü-
rüşünün İrəvana istiqamət götürməsidir. 
Mayın 9-da İrəvanda finişə çatacağı bə-
yan edilən mövcud hakimiyyətə etiraz 
yürüşünün təşkilatçılarının məqsədinin 
Paşinyanı kürsüsündən devirmək olduğu 
artıq heç kəsə sirr deyil.   

Mətbuat konfransında rəsmi İrəvanın 
“məlum prinsiplər” çərçivəsində bu ilin 
noyabrına qədər Azərbaycanla sülh sa-
zişi imzalamağa hazır olduğunu bildirən 
Ermənistan baş naziri razılaşdırılmış 
bütün prinsiplərin sənəddə qeyd olun-
masının vacibliyini iki ölkənin xarici işlər 
nazirirlərinin mayın 10-da Almatıda baş 
tutacaq görüşündə ciddi  irəliləyişin ola-
cağına ümid etdiyini vurğulayıb. 

Delimitasiyaya son qoyulmasını tələb 
edən qüvvələrin Ermənistanı işğal etmək 
niyyətində olduqlarından danışan Paşin-
yan 1991-ci il Alma-Ata Bəyannaməsi-
nin Ermənistan və Azərbaycan arasında 
demarkasiyanın təməl prinsipi kimi hər 
iki tərəfdən qəbul edildiyini xüsusi vur-
ğulayıb  “Bu, dönməz reallıqdır. Çünki 
delimitasiya prosesi nə qədər irəli gedər-
sə, müharibə ehtimalı bir o qədər azalar. 
Ermənistan tarixində ilk dəfə olaraq biz 
suveren qərarlarımızla, öz əlimizlə ölkə-
mizin təhlükəsizlik təminatını yaradırıq. 
Suverenlik o zaman mümkündür ki, siz 
öz problemlərinizlə üzləşəndə onların 
həlli yollarını tapa biləsiniz”. Məsələnin 
hər iki ölkə tərəfindən yüksək səviyyədə 
bəyan edildiyini jurnalistlərə açıqlayan 
baş nazirin bu sözləri hamının marağına 
səbəb olub  “Biz gedən prosesləri müha-
ribə ehtimalına doğru yönəltmək istəmi-
rik. Biz müharibənin mümkünsüzlüyünə 
doğru aparan prosesləri idarə etmək 
istəyirik”. 

İstefa tələbi qeyri-ciddi 
söhbətdir

Nikol Paşinyan müxalifətin etirazları 
səbəbindən, guya, istefa verə biləcəyi 
barədə gedən söhbətləri qeyri-ciddi say-
dığını vurğulayıb  “Mən istefa ilə bağlı su-
ala dəfələrlə münasibətimi bildirmişəm. 
Artıq bir neçə dəfə istefa vermişəm. 

lkənin baş nazirinin davamlı olaraq is-
tefa verməsi artıq ciddi söhbət deyil”.

Daha sonra Ermənistan baş naziri 
bəyan edib ki, o, əldəqayırma müxalifətin 
tələblərini heç vaxt yerinə yetirməyəcək 
və Azərbaycanla sərhədin delimitasiya-
sı prosesini dayandırmayacaq  “Tavuş 
vilayətində Ermənistanın Azərbaycanla 
sərhədinin delimitasiyası işləri 90 faiz ye-
rinə yetirilib”.

O, delimitasiya prosesini bu gün də 
dayandıra biləcəyini nəzərə çatdıraraq, 
ardınca canlı efirdən erməni ictimaiyyə-
tinə öz sualını ünvanlayıb  “Bəs sonra nə 
olacaq ”. Ardınca cavabı da özü verir  
“Sonra olduqca sadə bir hadisə baş verə-
cək – müharibə! ə həmin müharibənin 

yalnız bir məqsəd güdəcəyinə əmin ol-
duğunu söyləyən Paşinyan bu məqsədin 
sərhədin delimitasiyasının qarşısını al-
maqdan ibarət olduğunu bildirib  “ stəlik, 
bu zaman müharibə müəyyən dərəcədə 
qeyri-qanuni olmayacaq. Delimitasiyaya 
son qoyulmasını tələb edən qüvvələr, o 
cümlədən, xarici qüvvələrin dəstəyi ilə 
Ermənistan ərazisinin bir hissəsinin işğalı 
üçün əllərindən gələni edəcəklər ki, ya-
ranacaq vəziyyətdən ölkədə hakimiyyəti 
dəyişmək mümkün olsun”. 

Amma, o, bu “ssenarinin” həyata keç-
mək şansının olmadığını da qətiyyətlə 
bəyan edib. 

üşmənçiliyi aradan 
qaldırmalıyıq

Ermənistanın baş naziri mətbuat 
konfransında, həmçinin İrəvanın bölgə 
dövlətləri ilə münasibətlərinə dair özünün 
baxışını da təqdim edib. Bununla bağlı 
qeyd edib ki, Ermənistan ürcüstan və 
İranla əməkdaşlıq, eləcə də Türkiyə və 
Azərbaycanla  “düşmənçiliyi idarə olunan 
həddə endirməklə, onu azaltmaq və ara-
dan qaldırmaq” yolunu davam etdirəcək. 
Nikol Paşinyan bildirib ki, regional nəqliy-
yat marşrutlarının inteqrasiyasına nail ol-
maq, qonşularla iqtisadi əlaqələr qurmaq 
və inkişaf etdirməkdən ötrü Ermənistan 
mehriban qonşuluğu dərinləşdirməlidir.

Daha sonra yenidən ona qarşı baş-
layan etiraz yürüşü mövzusuna toxunan 
baş nazir bu gün “müharibə partiyası”na 
bütün ermənilərin katolikosunun rəhbər-
lik etdiyini, onun benefisiarı rolunda isə 
sabiq prezident Robert Koçaryanın çıxış 
etdiyini açıqlayıb. Paşinyan bir müddət 
əvvəl erməni kilsəsinə qarşı ittihamların 
heç də təsadüfi olmadığını dilə gətirib  
“Çünki kənardan dəstəklənən “ ətən 
uğrunda Tavuş” etiraz yürüşünə Tavuş 
yeparxiyasının keşişi Baqrat Qalstanyan 
rəhbərlik edir”. Paşinyan onu da bildirib 
ki, bu hərəkatın məqsədi onun sələflərini 
(Serj Sarkisyanı, yaxud Robert Koçarya-
nı –red.) hakimiyyətə qaytarmaqdır. Bun-
ları açıq mətnlə ictimaiyyətin nəzərinə 
çatdıran baş nazır 2021-ci ildə Koçar-
yanın kilsənin köməyi ilə Ermənistanda 
hakimiyyət dəyişikliyi həyata keçirməyə 
cəhd etdiyini də bildirib.

skvada yığılmış 
pr blemlər i müzakirə 

edəcəyik
Bu gün Avrasiya İqtisadi İttifaqının 

(Aİİ) yubiley tədbirində iştirak etmək üçün 
Moskvaya yola düşəcək Nikol Paşinya-
nın dünən dedikləri qətiyyən təsadüfi 
sayıla bilməz. Eləcə də onun səfər ərəfə-
sində Moskvanın əleyhinə kəskin ifadələr 
işlətməkdən çəkinməsi də diqqətdən ya-
yınmayıb.  

“Sabah mən Moskvaya gedəcəyəm, 
orada Aİİ sammitinə sədrlik edəcəyəm”, 
– deyən Paşinyanın sözlərinə görə, o, 
Rusiya Prezidenti ilə görüşdə “yığılmış 
problemlər”i müzakirə edəcək  “Rusiya 
ilə münasibətlərin gündəliyi çoxtərəflidir, 
bu müddət ərzində bir sıra problemlər 
ortaya çıxıb. Həmçinin, Ermənistan və 
Rusiya arasındakı dostluq münasibətlə-
ri kontekstindən mənfi nüansları aradan 
qaldırmaq üçün, əlbəttə ki, ikitərəfli və 
çoxtərəfli münasibətlərimizin bütün gün-
dəliyini müzakirə edəcəyik”.

Deyəsən, Qərbdən tamamilə əlini 
üzən Paşinyan indiki durumda Moskva 
ilə münasibətləri yumşaltmaq yolunu tu-
tub. Bu, gözlənilən idi. 
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Məğlub millətçilər  
İrəvanda sülhə qarşı
Ermənistan baş naziri müxalifətin onu 
məhz savaşa təhrik etdiyini açıqlayıb 

Bakıda növbəti  
Xəzər müzakirəsi

Mayın 6-7-də Bakıda Xəzər dənizi məsələləri üzrə Yüksək Səviyyəli İşçi 
Qrupun (YSİQ) yeddinci iclası keçirilib. 

Xarici İşlər Nazirliyinin Mətbuat Xid-
məti İdarəsindən bildirilib ki, danışıqlarda 
Azərbaycan Respublikası (nümayəndə 
heyətinin rəhbəri – S. ərifov), İran İs-
lam Respublikası (nümayəndə heyəti-
nin rəhbəri – A.Cahangiri), Qazaxıstan 
 Respublikası (nümayəndə heyətinin 
rəhbəri – .Amanjolova), Rusiya Fe-
derasiyası (nümayəndə heyətinin rəh-
bəri – M.Petrakov) və Türkmənistanın 

( nümayəndə heyətinin rəhbəri – M.Ata-
canov) nümayəndə heyətləri iştirak edib-
lər.

İclasa Azərbaycan nümayəndə heyə-
tinin rəhbəri S. ərifov sədrlik edib. Tərəf-
lər Xəzər dənizində düz çıxış xətlərinin 
çəkilməsi metodikasının müzakirəsini 
davam etdiriblər. 

XQ
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Milli Məclisdə Ulu öndərin doğum günü və 
Heydər Əliyev Fondunun yubileyi qeyd edilib 

Mayın 7-də Sahibə Qafarovanın sədrliyi ilə Milli Məclisin yaz sessiyasında növbəti plenar iclası 
keçirildi. İclasın əlamətdar tarixi bir hadisə ərəfəsində keçirildiyni deyən spiker üç gün sonra, mayın 
10-da müasir müstəqil Azərbaycan dövlətinin memarı və qurucusu, ulu öndər Heydər Əliyevin doğum 
gününün qeyd ediləcəyini bildirdi. 

Natiq vurğuladı ki, Heydər Əliyev ən yüksək döv-
lət vəzifələrində çalışdığı otuz ildən artıq bir müd-
dətdə ümummilli lider missiyasını iki dəfə öhdəsinə 
götürmüşdür. Hər ikisində də zamanın çağırışlarına 
yaradıcı münasibət bildirməklə və düzgün qərarlar 
qəbul etməklə insanların ona bəslədiyi  ümidləri doğ-
rultmuşdur.  

lu öndər Azərbaycanın dövlət müstəqilliyinin 
təməlini yaratmış, daha sonra isə bu təməl üzərin-
də qurulan müstəqil dövləti qoruyub saxlamış və 
davamlı inkişaf yoluna çıxarmışdır. Bununla da o, 
böyük tarixi şəxsiyyətlərimizin dövlətçilik ənənələrini 
layiqincə davam etdirmiş və daha da zənginləşdir-
mişdir. 

S.Qafarova dedi ki, Heydər Əliyev dünya miq-
yaslı siyasi və dövlət xadimi idi. Onu dünyanın ən 
böyük siyasətçiləri və dövlət adamları ilə müqayisə 
etmək olar. lu öndər mənsub olduğu xalqı yeni 
minilliyə, qloballaşma əsrinə hazırlayıb çatdıran bir 
liderdir. Onun başladığı möhtəşəm işlər Prezident 
 İlham Əliyev tərəfindən layiqincə davam etdirilir. Son 
iyirmi bir il Azərbaycanın dövlətçilik tarixinə dinamik 
və hərtərəfli inkişaf dövrü kimi daxil olub. lkə hə-
yatının bütün sahələrində böyük uğurlar, misilsiz və 
qürurverici qələbələr əldə edilib. 

Spiker diqqətə çatdırdı ki, müzə ər Ali Baş Ko-
mandanın sərkərdəlik məharəti və  Azərbaycan 
Silahlı Qüvvələrinin döyüş əzmi və rəşadəti   44 
günlük ətən müharibəsində tarixi qələbəni təmin 
edib. tən ilin sentyabr ayında həyata keçirilmiş bir 
günlük antiterror tədbirləri isə Azərbaycanın suve-
renliyini onun bütün ərazisində bərpa etməyə şərait 
yaradıb. Bu böyük uğur ətən müharibəsində əldə 
edilmiş əfərin məntiqi davamı və yekunu  oldu. 

Spiker sonra bildirdi ki, 1993-cü ilin iyununda 
Heydər Əliyev böyük siyasətə qayıdışa bu binada 
başlamış, dörd aya yaxın Azərbaycan parlamentinin 
Sədri vəzifəsində çalışmışdır. lu öndərin sayəsində 
yeni inkişaf səviyyəsinə yüksəlmiş parlamentarizm 
ənənələri bu gün dövlət başçısının qayğısı və Milli 
Məclis deputatlarının birgə səyləri ilə daha da inkişaf 
etdirilir. 

Spiker, həmçinin qeyd etdi ki, bu gün diqqətə çat-
dırmaq istədiyi digər bir məsələ də lu öndərin adı 
ilə bağlıdır. Mayın 10-da Heydər Əliyev Fondunun 
fəaliyyətə başlamasının 20 ili tamam olur. Fondun 
yaradılması Heydər Əliyevin xatirəsinə xalqımızın 
ehtiramını ifadə etmək arzusundan, onun zəngin 
mənəvi irsini əks etdirmək, azərbaycançılıq fəlsəfə-
sinin ölkəmiz üçün əhəmiyyətini vurğulamaq, milli 
dövlətçilik ideyalarını yeni nəsillərə aşılamaq zərurə-
tindən irəli gəlib. Heydər Əliyev öz həyatının məna-
sını xalqa xidmət etməkdə, bu yolda hər bir çətinliyə 
hazır olmaqda görürdü. Onun adını daşıyan fond da 
öz fəaliyyətində bu ali idealları rəhbər tutur.

Milli Məclisin Sədri dedi  “Bu gün milyonların 
sevgisini qazanmış Heydər Əliyev Fondunun na-
iliyyətlərinin təməlində fondun prezidenti, Birinci 
vitse-prezident, Azərbaycanın birinci xanımı, Azər-
baycan Mədəniyyəti Fondunun prezidenti, ICES-
CO-nun səfiri Mehriban xanım Əliyevanın müstəsna 
təşkilatçılıq qabiliyyəti və rəhbərlik məharəti, yüksək 
səriştəsi və peşəkarlığı, böyük zəhməti və fədakarlı-
ğı dayanır. Onun hər bir məsələyə yaradıcı münasi-
bəti, insanları vahid məqsəd naminə səfərbər etmək 
bacarığı, humanizmi və səmimiyyəti fondun hamıya 
yaxşı tanış olan simasını müəyyən edir”. 

S.Qafarova Azərbaycan barəsində doğru- 

düzgün məlumatların yayılması və dövlətimizin milli 
maraqlarının qorunması istiqamətində ən uğurlu 
layihələrdən birinin Heydər Əliyev Fondunun vit-
se-prezidenti eyla xanım Əliyevanın təşəbbüsü və 
rəhbərliyi ilə aparılan “Xocalıya ədalət!” beynəlxalq 
təbliğat-təşviqat kampaniyasının olduğunu dedi. 
Bir çox dünya ölkələrini əhatə edən bu kampaniya 
Xocalı həqiqətlərinin dünyada yayılmasına, cinayət-
karların beynəlxalq ifşasına yönələn tədbirlərin va-
hid konsepsiyası əsasında sistemli şəkildə həyata 
keçirilib. 

Qeyd edildi ki, bu gün Heydər Əliyev Fondu işğal-
dan azad olunmuş ərazilərimizin bərpası prosesində 
yaxından iştirak edir, Qarabağ müharibəsi əlillərinə, 
şəhid ailələrinə, veteranlara böyük diqqət və qayğı 
göstərir. Müharibədə yaralanan qazilərimiz yüksək 
texnologiyalı protezlərlə təmin olunur, zərurət yaran-
dıqda yaralı hərbçilərimizin xaricdə müalicəsi təş-
kil edilir, onların sosial durumunun yaxşılaşmasına 
kömək göstərilir.   

Sonra spiker təklif edib ki, Heydər Əliyev Fondu-
nun fəaliyyətə başlamasının 20 illiyi münasibəti ilə 
fondun prezidenti Mehriban xanım Əliyevaya Milli 
Məclis adından təbrik məktubu göndərək, şərəfli və 
nəcib missiyanın həyata keçirilməsində Mehriban 
xanıma və fondun kollektivinə  böyük uğurlar arzu-
layaq. 

 Heydər Əliyev Fondunun yubileyi münasibəti ilə 
deputat Soltan Məmmədov fondun 20 illik fəaliyyə-
tinə həsr olunmuş təqdimatla çıxış etdi. Deputatın 
çıxışı zamanı fondun gördüyü işlərdən bəhs olunan 
fotogörüntülər nümayiş etdirildi.

Sonra iclasın gündəliyi qəbul olundu və cari 
məsələlərlə bağlı müzakirələr aparıldı. 

Parlamentin Sədri gündəliyə 1  məsələ daxil 
edildiyini və ilk  məsələnin üçüncü oxunuşda qanun 
layihələri olduğunu bildirdi.

Qanun layihələri üçüncü oxunuşda olduğundan 
səsə qoyularaq qəbul edildi.

İclasda Hüquq siyasəti və dövlət quruculuğu ko-
mitəsinin üzvü Nurlan Həsənov  “Ədliyyə orqanların-
da qulluq keçmə haqqında” Azərbaycan Respublika-
sının Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə (üçüncü 
oxunuş) qanun layihəsi barədə məlumat verib. Millət 
vəkili birinci və ikinci oxunuş zamanı layihə barədə 
geniş məlumat verildiyini, əlavə heç bir təklifin olma-
dığını söyləyib və sənədin səsə qoyulmasını xahiş 
edib.

ayihədə ədliyyə orqanları işçilərinin sosial mü-
dafiəsinin daha da yaxşılaşdırılması məqsədi ilə mü-
vafiq dəyişikliyin edilməsi nəzərdə tutulur.

Qanun layihəsi səsə qoyularaq üçüncü oxunuş-
da qəbul olunub.

Növbəti məsələ “Azərbaycan Respublikası-
nın İnsan hüquqları üzrə müvəkkili (ombudsman) 
haqqında” Azərbaycan Respublikasının Konstitusiya 
Qanununda dəyişiklik edilməsi barədə” Azərbaycan 
Respublikasının 2023-cü il 9 iyun tarixli 900- IKQD 
nömrəli Konstitusiya Qanununun icrası ilə əlaqədar 
bəzi qanunlarda dəyişiklik edilməsi haqqında qanun 
layihəsinin olduğunu bildirən Sədr dedi ki, bu sənəd 
uyğunlaşdırma xarakteri daşıyır və qanunvericiliyin 
tələbinə əsasən bir oxunuşda qəbul edilməldir. 

ündəlikdəki digər qanun layihələri də müza-
kirələrdən sonra səsə qoyularaq qəbul edildi.

Əli ismət Ə ƏL V 
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“Yaşıl dünya naminə həmrəylik ili”nə 
həsr olunmuş seminar 

Azərbaycan Respublikasının Baş 
Prokurorluğunun və Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti yanında Dövlət İdarəçilik 
Akademiyasının birgə təşkilatçılığı ilə “Yaşıl 
dünya naminə həmrəylik ili”nə həsr olunmuş 
seminar keçirilmişdir.

 Tədbiri giriş sözü ilə açan baş prokurorun birin-
ci müavini Elçin Məmmədov seminarın əhəmiyyəti, 
Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə ölkəmizdə 
bu istiqamətdə görülmüş işlər barədə məlumat ver-
miş, habelə işğaldan azad edilmiş torpaqların “ aşıl 
enerji” zonası elan edilməsi və BMT-nin COP 29 kimi 
mötəbər bir forumunun Azərbaycanda keçirilməsinin 
önəmini vurğulamışdır. 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti yanında 
Dövlət İdarəçilik Akademiyasının rektoru, akademik 

rxan Ələkbərov “Prezident İlham Əliyevin innova-
tiv dövlət idarəçilik texnologiyaları  COP29-a aparan 
yol” mövzusunda məruzə etmişdir. 

Rektor Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin 
sərəncamı ilə 2024-cü ilin ölkədə “ aşıl dünya na-
minə həmrəylik ili” elan edilməsi və BMT-nin İqlim 
Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının Tərəf-
lər Konfransının 29-cu sessiyası olan COP 29-un 
Azərbaycanda keçiriləcəyi ilə bağlı geniş məlumat 
vermişdir. Qeyd etmişdir ki, hər il bir ölkənin evsa-
hibliyi ilə keçirilən COP qlobal çağırışlara dair fəaliy-
yəti sürətləndirmək və məqsədlərə nail olmaq üçün 
müstəsna əhəmiyyətli platformadır. “ aşıl” iqtisadiy-
yata keçid və “yaşıl” enerji təchizatçısına çevrilmək 
Azərbaycanın iqtisadi sahədə reallaşdırdığı uğurlu 
siyasətin əsaslarındandır.

Akademik .Ələkbərov məruzəsində ölkəmizdə 
qazanılan uğurların dahi Heydər Əliyev siyasətinin 
bəhrəsi olduğunu xüsusi vurğulamışdır. O, diqqəti 

mummilli lider tərəfindən müəyyənləşdirilmiş və 
Prezident İlham Əliyevin uğurla davam etdirdiyi inki-
şaf strategiyası sayəsində Azərbaycanın qazandığı 
nailiyyətlərə yönəltmişdir.  Prezident İlham Əliyev 
tərəfindən hazırlanaraq tətbiq edilmiş yeni dövlət 
idarəçiliyi texnologiyalarının Azərbaycanın davamlı 
inklüziv inkişafı naminə resurslardan səmərəli isti-
fadə sahəsində regional və qlobal liderə çevirdiyini 

diqqətə çatdırmışdır. 
Rektor müstəqil Azərbaycan dövlətinin keyfiyyət-

cə yeni olan və 2021 2030-cu illəri əhatə edən stra-
teji mərhələyə daxil olduğunu qeyd edərək, inklüziv 
cəmiyyətin qurulması prosesinin ölkənin  2030-cu il 
üçün planlaşdırılmış əsas prioritetləri sırasında ol-
duğunu bildirmişdir. O, beynəlxalq təşkilatların he-
sabatlarına əsaslanaraq, ölkənin ərazi bütövlüyünün 
bərpası ilə səciyyələnən bu yeni strateji dövrdə Azər-
baycan Respublikasının bütün dünya üçün prioritet 
kimi qəbul edilən inklüziv inkişafın planlaşdırılması 
və idarə edilməsi sahəsindəki uğurlarını diqqətə çat-
dırmışdır. 

Rektor demişdir ki, 44 günlük ətən müharibə-
sindən sonra 2020-ci ilin iqtisadi yekunlarına dair 
müşavirədə Prezident İlham Əliyev işğaldan azad 
edilmiş ərazilərdə aşıl Enerji onasının yaradılma-
sına dair strateji baxış irəli sürmüş və bunun üçün 
həmin ərazilərdə böyük enerji potensialının olduğu-
nu nəzərə çatdırmışdır.

DIA-nın Hüquq kafedrasının və Baş Prokurorlu-
ğun Elm-Tədris Mərkəzinin təşkilatçılığı ilə keçirilən 
tədbirdə Xüsusi müsadirə məsələlərinin əlaqələn-
dirilməsi idarəsinin rəisi üqar Əliyev, Beynəlxalq 
hüquqi əməkdaşlıq idarəsinin rəisi Erkin Əlixanov, 
Elm-Tədris Mərkəzinin rəisi Mübariz Əhmədov və 
başqaları mövzu ilə bağlı çıxış etmişlər.

XQ

ayın -də usiya Prezidenti 
ladimir Putinlə Ermənistan baş 

naziri ikol Paşinyan arasında 
görüş olmalıdır. reml rəhbərinin 
köməkçisi uri şakovun bunun-
la ba lı açıqlamasında konkretlik 
yoxdur: ən bir daha qeyd etmək 
istərdim ki, biz bu xüsusi ikitərəf-
li görüşə böyük əhəmiyyət veri-
rik. ənə elə gəlir ki, bu, bir çox 
məsələlərin həllinə kömək edə-
cək .

Bu fikirlər isə N.Paşinyana məxsus-
dur  “Sabah Avrasiya İqtisadi İttifaqının 
Ali urasının iclasına sədrlik etmək üçün 
Moskvaya gedirəm və Rusiya Federasi-
yasının Prezidenti ilə də ikitərəfli görüşüm 
olacaq. Rusiya ilə gündəm çox müxtəlif-
dir. Bilirsiniz ki, bu müddət ərzində çoxlu 
sual yığılıb və onların bəziləri artıq səs-
ləndirilib. Biz heç vaxt fikirləşməmişik 
ki, suallar yalnız söz xatirinə səsləndi-
rilir. Onlar Ermənistan – Rusiya dostluq 
münasibətləri kontekstindən neqativ 
nüansları aradan qaldırmaq məqsədi ilə 
gündəmə gəlir. Təbii ki, biz münasibətlə-
rimizin bütün ikitərəfli və çoxtərəfli gün-
dəliyini müzakirə edəcəyik”.

Diqqətə çatdırdığımız sitatdakı bir 
fikir maraqlıdır. Paşinyan Moskvaya 
Aİİ-nin Ali urasının iclasına rəhbərlik 
etmək üçün getdiyini vurğulayır. Bu, nə 
deməkdir  O deməkdir ki, rəsmi İrəvanın 
Rusiya ilə yeganə bağı Aİİ-dir. Paşinyan 
məsələni dünyaya agah edir. əni, Mos-
kva ilə təmas iqtisadi zəmindədir, başqa 
heç nə yoxdur. Digər tərəfdən, Paşinyan 

Aİİ-yə sədrliyi önə çəkməklə Putinlə gö-
rüşü sanki arxa plana atır. Bu yanaşma 
da rəsmi İrəvanın Kremlə münasibətinin 
indiki trayektoriyasını müəyyənləşdirir. 

Qeyd edək ki, Putin–Paşinyan görüşü 
məsələsində Rusiyanın siyasi şərhçiləri-
nin fikirləri də maraq doğurmaqdadır. Bu 
baxımdan Rusiya Xarici İşlər Nazirliyinin 
Moskva Beynəlxalq Münasibətlər İnstitu-
tu Avro-Atlantik Təhlükəsizlik Mərkəzinin 
aparıcı elmi işçisi, politoloq Sergey Mar-
kedonovun “Bunin Co” teleqram kanalı 
üçün bildirdiklərinə diqqət yetirək. 

S.Markedonov, ilk növbədə, Puti-
nin köməkçisi şakovun söylədikləri 

 üzərində dayanıb. şakov Rusiyanın 
və Ermənistanın yüksək səviyyəli nü-
mayəndələri arasında təmasların sayının 
azaldığından, həmçinin iki dövlət arasın-
da münasibətlərdə bir çox problemlə-
rin yığılıb qaldığından söz açmışdır. O, 
həmçinin sosial şəbəkələrdə yayılmış və 
vəziyyətin bərbadlığına dair fikirlərə də 
nəzər salmışdır. akin durumun heç də 
çıxılmaz olmadığını qabartmışdır. Söz-
lərindən belə çıxmışdır ki, Ermənistan 
həmişə Qərbə doğru istiqamət götürüb. 

əni, indiki durum təəccüblü deyil. 
Markedonov isə xüsusən sonuncu 

məqama nəzər salıb. O, İrəvanın Kol-
lektiv Təhlükəsizlik Müqaviləsi Təşkilatı 
ilə münasibətlərinin həddən artıq pis du-
rumda olduğunu bildirib. Bunun müqa-
bilində Ermənistanın NATO və Avropa 
İttifaqı ilə yaxınlıq xəttinin mövcudluğunu 
vurğulayıb. Əlbəttə ki, Qarabağ məsələsi 
də var. Politoloq yazıb ki, Ermənistanın 
Qarabağdakı uğursuzluğa görə Rusiyanı 
günahlandırması da ikitərəfli münasibət-
lərin hazırkı vəziyyətində neqativ faktor 

kimi diqqət çəkməkdədir. 
S.Markedonov Ermənistanın  2024-cü 

ildən Aİİ-yə sədrlik etdiyini diqqətə çatdı-
rıb. O, rəsmi İrəvanın qurumdakı prioritet-
lərini yada salıb. Bildirdiyimiz kimi, həmin 
prioritetlər Aİİ-ni sırf iqtisadi müstəvi kimi 
görməklə bağlıdır. Paşinyan ötən il onu 
da demişdi ki, qurumun siyasi məsələlər 
naminə iqtisadi məqamları rıçaq olaraq 
istifadəsi yolverilməzdir. Təxminən belə  
siyasi baxımdan Rusiya ilə düz gəlməyə-
cəyik, amma iqtisadi nöqteyi-nəzərdən 
ölkə bizə heç nə etməməlidir. Əlbəttə, 
belə yanaşma Moskvanı razı sala bilməz. 
Kreml Ermənistanın durumu gərginləşdir-
diyi anlarda ölkənin Aİİ platformasındakı 
qazanclarını yada salır. Putinin kömək-
çisi şakov İrəvanın Aİİ müstəvisindən 
ən çox gəlir əldə edən statusa malikliyi-
ni vurğulayır. Markedonov da bu barədə 
söz açır. 

Politoloq, ümumən, son bir neçə 
ildə Ermənistanın yanaşmasında çox 
şeyin dəyişdiyini bildirib. “Amma vur-
ğulamaq yerinə düşər ki, əgər əvvəllər 

 Ermənistanda Moskvanın təhlükəsizlik 
sahəsində müstəsnalığını, Rusiya Fe-
derasiyası ilə iqtisadi əməkdaşlığın Aİ 
ilə qarşılıqlı əlaqə ilə tamamlanmasının 
zəruriliyini bildirirdilərsə, bu gün tam əksi 
müşahidə olunur. İrəvan Avrasiya inteq-
rasiya layihəsi ilə tərəfdaşlığın yüksək 
səviyyəsindən razı qalaraq, xarici siyasə-
tin “şaxələndirilməsi” ideyasını irəli sü-
rür”, – deyən Markedonov sual verir  Bəs 
Moskva qarşılıqlı fəaliyyətin bu variantını 
qəbul etməyə hazırdırmı  

Ekspertin sözlərinə görə, Qərblə 
qarşıdurma dayanmayacaqsa, təhlükə-
sizlik və iqtisadi inteqrasiya məsələləri-
ni bir-birindən ayırmaq perspektivi işlək 
ssenariyə çevrilə bilməz. Digər tərəfdən, 
Rusiya özünün hakim rolunu qoruyub 
saxlamağa çalışacaq ki, bu zaman daha 
bir sual yaranır  İrəvan bunu qəbul et-
məyə hazırdırmı  

Əslində, Markedonov, bütövlükdə, 
Rusiyanın siyasi industriyasının Rusiya 
– Ermənistan münasibətləri ilə bağlı fi-
kirlərini ifadə edir. Mövcud xüsusda Putin 
–Paşinyan təmasının müsbət nəticələr 
doğuracağını söyləmək mümkünsüz 
görünür. Hər bir halda, iki ölkə liderinin 
birbaşa təması ümumən hansısa pozitiv 
ovqata köklənməyə imkan verir. Ən azı 
ona görə ki, Rusiyada Ermənistandan 
fərqli olaraq, rəsmi səviyyədə müsbət 
nəticəyə ümid bəsləmək meyili var. Pro-
seslər hansı səmtə doğru gedəcək, onu 
zaman göstərəcək. 

R ƏVƏZ 
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Putin-Paşinyan təması:  
müsbət ovqat hiss olunmur

Ekspert cameəsi də nikbin deyil

Ümummilli liderin xatirəsinə ehtiram
Mayın 7-də Hərbi Prokurorluqda ümummilli lider 

Heydər Əliyevin anadan olmasının 101-ci ildönümü 
münasibətilə tədbir keçirilib.

Baş prokurorun müavini – respublikanın hərbi 
prokuroru, ədliyyə general-leytenantı Xanlar əliyev 
çıxış edərək ulu öndər Heydər Əliyevin Azərbaycan 
tarixindəki və beynəlxalq arenadakı rolundan, o 
cümlədən demokratik, hüquqi dövlət quruculuğun-
da, ölkəmizin qüdrətlənməsində, xalqın rifahının 
yüksəldilməsində misilsiz xidmətlərindən və dünya 
siyasətinə verdiyi töhfələrdən danışıb.

Tədbirdə Milli Məclisin deputatları Sabir 
Rüstəmxanlı, Nizami Cəfərov, Cavid Osmanov, 
Kamilə Əliyeva, Fatma ıldırım və digərləri çıxış 
edərək dünyaşöhrətli siyasətçinin tarixdəki rolu, elə-
cə də ətəni və xalqı qarşısındakı misilsiz xidmətləri 
barədə danışıblar.

Tədbir ümummilli lider Heydər Əliyevin həyat və 
fəaliyyətindən bəhs edən filmin nümayişi ilə başa 
çatıb.
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BTC kəməri ilə   
neft nəqli artıb

Bu ilin yanvar mart aylarında ürkiyə ərazisi ilə 
Bakı bilisi eyhan (B ) kəməri vasitəsilə  mil-
yon 322 min barel neft nəql edilib ki, bu da əvvəlki ilin 
müfaviq dövrü ilə müqayisədə 1 faiz çoxdur.

Bu barədə Türkiyənin borularla nəqletmə operatoru 
olan “BOTA ” şirkəti məlumat yayıb. Bildirilib ki, 2023-cü 
ilin ilk rübündə BTC vasitəsilə Türkiyə ərazisi ilə 4 milyon 
11 min barel neft nəql edilib.

tən il BTC kəməri vasitəsilə Türkiyə ərazisi ilə 22  
milyon 11 min barel neft daşınıb ki, bu da 2022-ci ilin 
göstəricisi ilə müqayisədə 1,  faiz çoxdur.

Xatırladaq ki, BTC kəməri ilə Azərbaycanın “Azəri– 
Çıraq– ünəşli” yataqlarından hasil edilən neft idxal edilir. 
Bundan əlavə, kəmər vasitəsilə digər istehsalçıların nefti 
də Türkiyə ərazisinə göndərilir.

“AzerGold” axtarışı 
şaxələndirib

AzerGold  apalı əhmdar əmiyyəti ( ) 
ölkəmizdə əlvan və qara metal filizi yataqlarının kəş -
fiyyatı, resurslarının qiymətləndirilməsi, istismara 
cəlb edilməsi, fəaliyyətdə olan mədənlərin resurs po-
tensialının artırılması məqsədilə aktiv və çoxprofilli 
geolo i tədqiqatlarını davam etdirir.

QSC-dən aldığımız məlumata əsasən,  tədqiqatlar 3 
istiqamətdə – şirkətin   idarəetməsinə verilən filiz sahələri, 
ölkə ərazisində ümumi geoloji axtarış proqramı,  Qarabağ 
və ərqi əngəzurda mineral xammal ehtiyatlarının mo-
nitorinqi və təftişi, axtarışı, qiymətləndirilməsi üzrə həyata 
keçirilir.

“Azer old” QSC hazırda birinci istiqamət üzrə Ba-
lakən rayonunda yerləşən və mürəkkəb geoloji quruluşa 
malik “Filizçay” polimetal yatağında optimal emal və zən-
ginləşdirmə metodologiyasının müəyyənləşdirilməsi üçün 
metallurji, eyni zamanda Naxçıvan Muxtar Respublikası-
nın Culfa rayonu ərazisindəki “Ortakənd” qızıl yatağında 
aşkarlanmış qızıl ehtiyatlarının geoloji-iqtisadi qiymətlən-
dirilməsi və açıq üsulla filizçıxarma parametrlərinin opti-
mallaşdırılması üzrə tədqiqatlar aparır.

İQTİSADİYYAT

“Cabbar Həşimov” tankeri 
Xəzərə qayıdıb

Azərbaycan əzər əniz Gə-
miçiliyi  -nin (A ) əniz 

əqliyyatı onanmasına məxsus 
abbar Həşimov  tankeri əsaslı 

təmir olunub.
ASCO-dan verilən məlumata 

görə, “ ığ” əmi Təmiri və Tikin-
tisi avodunda yüksək keyfiyyətlə 
aparılan işlər zamanı tankerin sualtı 
və suüstü hissələri, əsas göyərtəsi 
və keçid körpüsü tam təmizlənərək 
rənglənib, baş və köməkçi mühər-
rikləri, nasosları təmir olunub. Eyni 
zamanda, tankerin idarəetmə sis-
temləri sazlanıb, maşın şöbəsində 
və boru sistemlərində təmir işləri 
görülüb, yararsız hissələr dəyişdiri-
lib, elektrik-quraşdırma işləri yerinə 
yetirilib. Bundan başqa, heyətin ya-
şayış otaqları, sanitar qovşaqlar və 
yeməkxanalar yenilənib.Təmirdən 
sonra tanker dəniz sınağından uğur-
la keçib və istismara qaytarılıb.

Qeyd edək ki, “Cabbar Həşimov” 
gəmisinin uzunluğu 1 0 metr, eni 
17,3 metr, tam yükgötürmə qabiliyyə-
ti 12 min tondur.

Güzəştli kreditlər –  
yeni iş yerləri

İqtisadiyyat azirliyi yanında 
ahibkarlı ın İnkişafı ondunun  

xətti ilə iş adamlarına güşəştli kre -
ditlərin verilməsi davam etdirilir. 

əkcə bu ilin yanvar-aprel ayların-
da Azərbaycanda 16  layihənin 
maliyyələşdirilməsinə 61,3 milyon 
manat güzəştli kredit verilib.

Sahibkarlığın İnkişafı Fondunun 
məlumatına görə, həmin kreditlər 
hesabına ölkədə 9 3 yeni iş yerinin 
yaradılması nəzərdə tutulur.

8 may 2024-cü il, çərşənbəXalq qəzeti

“Yaşıl enerji” potensialımız göyərir
Bu sahədə “Masdar” və  “ACWA Power” şirkətləri ilə əməkdaşlıq önəmli rol oynayır  

Zəngin bərpaolunan enerji ehtiyatlarına malik olan Azərbaycan “yaşıl enerji”yə keçid 
prosesində fəal iştirak edən ölkələrdən biridir. Respublikamızda reallaşdırılan bərpaolunan enerji 
layihələri yüksək göstəricilərlə diqqət çəkir. Azərbaycanın hazırda əsas investorları Birləşmiş Ərəb 
Əmirliklərindən “Masdar” və Səudiyyə Ərəbistanından olan “ACWA Power” şirkətləridir. 

Prezident İlham Əliyev bu il martın 1-də Ba-
kıda Cənub Qaz Dəhlizi Məşvərət urası çərçi-
vəsində nazirlərin 10-cu iclasındakı çıxışında bu 
barədə ətraflı bəhs edərək ölkəmizin “yaşıl enerji” 
potensialının uğurla reallaşdırdığını, bu istiqamət-
də mühüm uğurlara nail olduğunu bildirib. Dövlə-
timizin başçısı daha sonra “ aşıl dünya naminə 
həmrəylik ili”ndə bərpaolunan enerji ilə əlaqədar 
geniş tədbirlər həyata keçirildiyini, bu layihələr 
arasında keçən ilin oktyabr ayında   230 meqa-
vatlıq gücə malik ilk böyük ünəş Elektrik Stan-
siyasının açılışının gerçəkləşdiyini qeyd edib  “Bu 
stansiya bərpaolunan enerji sahəsində aparıcı 
şirkətlərdən biri “Masdar” tərəfindən inşa olunub.  
İmzalanan müqavilələrə və anlaşma memoran-
dumlarına əsasən, 2030-cu ilədək Azərbaycanda 
 min meqavata qədər, yəni  qiqavat günəş və 

külək enerjisi istehsal edilməsi planlaşdırılıb”.  
öründüyü kimi, bərpaedilən enerji ehtiyatları 

baxımından nəhəng pontensialı olan ölkəmizin 
hazırda bu sahədə əsas investorları  Birləşmiş 
Ərəb Əmirliklərindən “Masdar” və Səudiyyə Ərə-
bistanından  “AC A Po er” şirkətləridir.  

Xatırladaq ki, bu il mayın 3-də Azərbaycan və 
Səudiyyə Ərəbistanı arasında enerji tərəfdaşlığı-
nı gücləndirən sənədlər imzalanıb. Bu münasi-
bətlə keçirilən tədbirdə ölkəmizin “AC A Po er” 
şirkəti ilə quruda və dənizdə ümumi gücü 2,  
qiqavat olan külək enerji layihələrinin inkişafı üzrə 
əməkdaşlığın cari vəziyyəti nəzərdən keçirilib. 
Eyni zamanda, bərpaolunan enerji layihələrinin 
icrasının sürətləndirilməsinin vacibliyi qeyd edilib. 
Azərbaycanda bərpaolunan enerji layihələrində 
“AC A Po er” şirkətinin iştirakına, bilik və təcrü-
bə mübadiləsi yolu ilə “yaşıl enerji” mənbələrinin 
inteqrasiyası, elektrik enerjisinin istehsalı, ötürül-
məsi, enerji səmərəliliyi sahələrində əməkdaşlı-
ğın inkişafına dəstək ifadə olunub. Həmçinin neft 
emalı, neft-kimya məhsullarının təchizatı, aşağı 

emissiyalı yanacaq və texnologiyalar sahələrin-
də, eləcə də SOCAR və Səudiyyə Ərəbistanının 
şirkətləri arasında birgə əməkdaşlıq məsələləri 
və investisiya imkanları da müzakirə edilib.

eri gəlmişkən, sözügedən görüşdə Azərbay-
canın Energetika Nazirliyi və Səudiyyə Ərəbista-
nının  “AC A Po er” şirkəti arasında 200 meqa-
vatlıq Batareya Enerji Saxlanc Sistemi (BESS) 
layihəsi ilə bağlı icra və 200 meqavatlıq quruda 
külək enerjisi layihəsi üzrə çərçivə müqavilələri 
də imzalanıb.

Qeyd edək ki, bundan əvvəl isə “Masdar” və 
“AC A Po er” şirkətləri tərəfindən SOCAR-la 
(Azərbaycan Dövlət Neft irkəti) Naxçıvan Mux-
tar Respublikasında ümumi gücü 00 M t olan 
bərpaolunan enerji mənbələri layihələrinin həyata 
keçirilməsi ilə bağlı qarşılıqlı anlaşma memoran-
dumu imzalanıb.

“Azərbaycan Respublikasının energetika sek-
torunda islahatların surətləndirilməsi haqqında” 
Prezident İlham Əliyevin 2019-cu il tarixli sərən-
camına uyğun olaraq, bərpaolunan enerji mən-
bələrindən istifadənin genişləndirilməsi üçün  9 
beynəlxalq enerji şirkəti ilə əməkdaşlıq əlaqələri 
yaradılaraq, intensiv müzakirələr aparılıb. “AC A 
Po er” və “Masdar” şirkətləri təkliflərini təqdim 
edən 7 şirkət arasında üç mərhələdən ibarət 
seçim prosesi nəticəsində müəyyənləşdirilib. İlk 
mərhələdə respublikamızda nəzərdə tutulan  ta-
riflərə uyğun qiymət təklifləri təqdim edən şirkət-
lər seçilib. İkinci mərhələdə investorlara verilməsi 
müəyyənləşdirilən zəmanətlər və götürüləcək 
öhdəliklər, layihələrin həyata keçiriləcəyi ərazilər, 
habelə elektrik enerjisi şəbəkəsində aparılacaq 
gücləndirmə işləri üzrə ən əlverişli təklifləri verən 
şirkətlər seçilib. çüncü mərhələdə isə şeçilmiş 
şirkətlərlə şərtlərin daha da dəqiqləşdirilməsi 
və layihələrin iqtisadi cəlbediciliyinin artırılması 
məqsədilə danışıqlar aparılıb və bu mərhələnin 

yekunu olaraq, ötən il oktyabrın 31-də şirkətlə-
rin təklifləri olan zərflər açılıb. Beləliklə, “AC A 
Po er” və “Masdar” şirkətləri ilə pilot layihələr 
üzrə əməkdaşlığa dair qərar qəbul edilib.

ayihələrin icrasına hazırlıq məqsədilə “Bər-
paolunan enerji mənbələrindən istifadə sahəsin-
də pilot layihələrin həyata keçirilməsi tədbirləri 
haqqında” Azərbaycan Prezidentinin 2019-cı il  
dekabr tarixli sərəncamı ilə yaradılan Komissiya-
nın tərkibində fəaliyyət göstərən işçi qrupları tərə-
findən tədbirlər həyata keçirilir.

Qeyd edək ki, “AC A Po er” şirkəti hazırda 
qlobal miqyasda bərpaolunan enerji sahəsində  
min meqavat olmaqla elektrik enerjisi sahəsində, 
ümumilikdə, 30 min 200 meqavat qoyuluş gücünə 
bərabər istehsal və 4  milyard AB  dolları məb-
ləğində investisiya portfelinə malikdir. 

Respublikamıza gəldikdə isə qeyd edə bilərik 
ki, 2022-ci ildə şirkət tərəfindən Azərbaycanda 
240 M t gücündə “Xızı-Abşeron” Külək Elekt-
rik Stansiyasının inşasına başlanılıb və bunun-
la   enerji təşəbbüslərinin gerçəkləşdirilməsi is-
tiqamətində yeni bir səhifə açılıb. 

“Masdar” şirkəti isə bərpaolunan enerji sahəsi 
üzrə hazırda ümumi qoyuluş gücü 4 min meqa-
vat həcmində istehsal portfelinə sahib olmaqla bu 
sahəyə indiyədək ,  milyard dollar məbləğində 
investisiya qoyuluşu həyata keçirib.

Burada onu da qeyd edək ki, Azərbaycanda 
bərpaolunan enerji layihələrinə dünya ölkələrinin 
böyük maraq göstərmələri bu sahədə mövcud 
zəngin potensialla və respublikamızda yaradı-
lan əlverişli investisiya mühiti ilə bağlıdır. Xatır-
ladaq ki, dənizdə külək enerjisi potensialı 1 7 
Q t həcmində hesablanıb. Bu potensialın icrası 
məqsədilə yuxarıda vurğuladığımız kimi, xarici in-
vestorlarla müqavilələr də imzalanıb. Azərbaycan 
Energetika Nazirliyi, Dünya Bankı və Beynəlxalq 
Maliyyə Korporasiyası (IFC) tərəfindən ötən il təq-
dim edilən  ol Xəritəsində 2040-cı ilədək ölkəmiz 
nəzərdə tutulan infrastrukturu inkişaf etdirməklə, 
eyni zamanda, investisiya qoyuluşu sayəsində  
dəniz küləyindən 7 qiqavatlıq enerji hasilatını re-
allaşdıra bilər. Bununla da respublikamız dekar-
bonlaşma kimi qarşıya qoyulan vəzifənin həllində 
mühüm rol oynayar.  

Proqnozlaşdırmaya görə, Azərbaycanda 
2040-cı ilədək 1,  qiqavat qoyuluş gücünü ger-
çəkləşdirəcək və dekarbonlaşdırılmış enerji is-
tehsalının 7 faizini reallaşdıracaq. Həmçinin bu 
dövrdə dəniz külək energetikasının qoyuluş gücü 
7,2 qiqavata çatdırılaraq enerji təchizatının 37 fa-
izi təmin olunacaq.  

öründüyü kimi, respublikamızda iqtisadi 
cəhətdən əlverişli və texniki cəhətdən istifadəsi 
mümkün bərpaolunan enerji mənbələrinin bö-
yük potensialı var. Belə ki, ölkəmizin quruda 27 
giqavat enerji potensialı (günəş və külək enerjisi), 
dənizdə isə 1 7 giqavat enerji potensialı mövcud-
dur. Bu enerjinin əldə olunması, istehsalı və ixra-
cı isə böyük layihələr, habelə investisiyalar tələb 
edir.     

Va i  AYRA V  
XQ

Azərbaycan–Slovakiya:  
strateji tərəfdaşlığa start verildi

“Azərbaycan ilə Slovakiya 
arasında strateji tərəfdaşlıq haqqında 
Birgə Bəyannamənin imzalanması 
əməkdaşlıq üçün önəmlidir”. Bunu 
Azərbaycanın iqtisadiyyat naziri 
Mikayıl Cabbarov dünən Bakıda 
keçirilmiş Azərbaycan–Slovakiya 
Biznes Forumunda deyib. 

tən illər ərzində ikitərəfli münasibət-
lərin möhkəmləndirilməsi istiqamətində 
mühüm səylərin göstərildiyini vurğula-
yan nazirin sözlərinə görə, bu məqsəd-
lə hüquqi baza genişləndirilib, ölkələri-
miz arasında 11 sənəd imzalanıb. Qeyd 
olunub ki, 2021-ci ilin oktyabrında iki 
ölkə arasında sənaye, tikinti, nəqliyyat, 
logistika, investisiyaların təşviqi, enerji 
və digər sahələri əhatə edən “Azərbay-
can Respublikası Hökuməti ilə Slovakiya 
Respublikası Hökuməti arasında iqtisadi 
əməkdaşlıq haqqında” imzalanmış saziş 
iki ölkə arasında iqtisadi tərəfdaşlıq üçün 
möhkəm zəmin yaradıb.

Beynəlxalq nəqliyyat dəhlizlərində 
həlledici qovşaq kimi mövqe tutan Azər-
baycanın ərqlə Qərbi birləşdirən etibarlı 
ticarət yolunun yaradılmasında mühüm 
rol oynadığını diqqətə çatdıran Mikayıl 
Cabbarov bildirib ki, ölkəmiz Bakı–Tbili-
si–Qars dəmir yolunun tikintisinə təşəb-
büs göstərməklə Orta Dəhlizin əsasını 
qoyub. Nazirin sözlərinə görə, Azərbay-
can strateji coğrafi mövqeyindən istifadə 
edərək sənaye parklarını və Ələt Azad 
İqtisadi onasını əhatə edən çoxsay-
lı xüsusi iqtisadi zonalar yaradıb. “Ələt 
Azad İqtisadi onası ixrac üçün yüksək 
dəyərli malların istehsalı məqəsədilə in-
novativ texnologiyalardan istifadə etmək-
də maraqlı olan investorları cəlb etmək 
məqsədi daşıyır. Xəzər dənizinin ən bö-
yük limanı olan Bakı Beynəlxalq Dəniz 
Ticarət imanının yaxınlığında yerləşən 
Ələt Azad İqtisadi onası öz rezidentlə-
rinə vergi güzəştləri və gəlirlərini repatri-
asiya etmək azadlığı təklif edir”, – deyə 
o, əlavə edib. 

eri gəlmişkən, Azərbaycanın iqtisa-
diyyat naziri Mikayıl Cabbarov forumdan 
dərhal sonra sosial şəbəkə hesabların-

da etdiyi paylaşımında bildirib  “Azər-
baycan–Slovakiya biznes forumunda 
ikitərəfli iqtisadi əlaqələrin səmərəsini 
yüksəldən birgə fəaliyyət istiqamətləri-
nin genişləndirilməsi, ticarət, energetika, 
sənaye, nəqliyyat, turizm sahələri üzrə 
tərəfdaşlığın gücləndirilməsi ilə bağlı fi-
kirlərimizi bölüşdük”. Nazir əlavə edib ki, 
forumda ölkələrimizin investisiya imkan-
larının dəyərləndirilməsi, biznes subyekt-
ləri arasında əməkdaşlığın və qarşılıqlı 
sərmayələrin təşviqi barədə müzakirələr 
aparılıb.

Slovakiyanın Baş nazirinin müavini, 
iqtisadiyyat naziri Denisa Sakova fo-
rumda çıxışı zamanı iki ölkə arasında 
ikitərəfli əlaqələrin, o cümlədən iqtisa-
di əməkdaşlığın sürətlə inkişaf etdiyini 
diqqətə çatdırıb. Slovakiyada Azərbayca-
nın iqtisadi artımının fəal şəkildə izlənil-
diyini vurğulayan D. Sakovanın sözlərinə 
görə, aprelin əvvəlində qüvvəyə minmiş 
ikiqat vergitutmanın aradan qaldırılma-
sı haqqında saziş ölkələrimiz arasında 
ticarət əlaqələrinin möhkəmlənməsinə 
imkan yaradacaq. O, həmçinin investisi-
yaların qorunması sazişi üzrə danışıqla-

rın hazırlığın son mərhələsində olduğunu 
vurğulayıb.

Nazir deyib ki, Azərbaycan və Slo-
vakiya arasında imzalanmış strateji 
tərəfdaşlıq haqqında Birgə Bəyannamə 
iqtisadi əlaqələrin dərinləşdirilməsində 
qarşılıqlı marağı təsdiqləmək üçün daha 
bir əsas olacaq. Onun sözlərinə görə, bu 
gün iki ölkə arasında imzalanan bütün 
sənədlər ticarət əməkdaşlığını sadələş-
dirəcək və müvafiq bazarlara çıxa biləcək 
daha çox şirkət üçün qapıların açılması-
na kömək edəcək. Bildirilib ki, Slovakiya-
nın 37 şirkəti və qurumu yeni tərəfdaşlar 
axtarmaq və ya mövcud əməkdaşlığı 
gücləndirmək məqsədilə bu foruma gəlib.

Daha sonra Slovakiyanın İnvestisi-
ya və Ticarətin İnkişafı üzrə Agentliyinin 
rəhbəri Robert Simoniç çıxış edərək iki 
ölkənin qarşılıqlı ticarət dövriyyəsini artır-
mağa davam edəcəyini diqqətə çatdırıb. 
Onun dediyinə görə, Azərbaycana ildə 
 milyon avro dəyərində mal ixrac edən 

Slovakiya ölkəmizdən 1 milyon avro 
dəyərində müxtəlif məhsullar alır. Bunun-
la belə, agentlik rəhbəri hesab edir ki, 
imzalanan yeni sazişlər ölkələrimiz ara-
sında ticarət dövriyyəsinin artırılmasına 

təkan verəcək. Qeyd olunub ki, Slovakiya 
enerji, İKT, elektronika istehsalı, avtomo-
bil sənayesi, kosmik sənaye və peyk tex-
nologiyaları sahələrini fəal şəkildə inkişaf 
etdirir. Eyni zamanda, ölkəsinin paylaşa 
biləcəyi geniş təcrübəyə malik olduğu-
nu vurğulayan R. Simoniç deyib ki, bü-
tün bunlar forumda imzalanan sənədlər 
nəzərə alınmaqla gələcək əməkdaşlıq 
üçün zəmin yarada bilər.

İxracın və İnvestisiyaların Təşviqi 
Agentliyinin (A PROMO) icraçı direktoru 

usif Abdullayev çıxışında Azərbaycanla 
Slovakiya arasında İT sahəsində əlaqələ-
rin genişləndirilməsi üçün imkanların 
olduğunu bildirib. lkələrimiz arasında 
ticarət dövriyyəsinin movcud vəziyyə-
tinə toxunan A PROMO rəhbəri deyib ki, 
biznes forumdan sonra bu sahədə artım 
baş verəcək. “Bugünkü forumda Slovaki-
yadan 37, Azərbaycandan isə  şirkət 
və dövlət qurumları, eləcə də təşkilatlar 
iştirak edir. İnanırıq ki, bugünkü görüşlər 
yeni fürsətlər yaradacaq və bir-birimiz-
lə əməkdaşlığı müzakirə etməyə imkan 
verəcək”, – deyə o, qeyd edib. 

. Abdullayev çıxışı zamanı, həm-
çinin həmkarlarını bu ilin noyabrında 
Bakıda keçiriləcək BMT-nin İqlim Də-
yişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının 
Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasın-
da (COP29) iştirak etməyə çağırıb. 

usif Abdullayev Azərbaycan–Slova-
kiya biznes forumu çərçivəsində jurna-
listlərə açıqlamasında deyib ki, hazırda 
ticarətlə bağlı rəqəmlərimiz çox olmasa 
da, forumdan sonra bu sahədə əhəmiy-
yətli artımın baş verəcəyini gözləmək 
olar.  “İnanırıq ki, həm sənaye, kənd 
təsərrüfatı, həm də İT sahəsində əmək-
daşlıq inkişaf edəcək”, – deyə o, əlavə 
edib. 

Qeyd edək ki, Azərbaycan–Slovakiya 
Biznes Forumu çərçivəsində iki sənədə 
imza atılıb. Həmin sənədlərdən biri Azər-
baycan İnvestisiya irkəti ilə Slovakiya 
İxrac və İdxal Bankı (EXIMBANKA), di-
gəri isə Slovakiyanın “SEAK Energetics” 
şirkəti ilə “ITECH RO P” MMC arasın-
da əməkdaşlıq memorandumlarıdır.

irba ır YA ZA Ə  
XQ
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Qarabağda sahibkarlara dövlət dəstəyi

(əvvəli 1-ci səhifədə)
Maliyyə Nazirliyinin məlumatına 

görə, cari ilin I rübündə Qarabağ və 
ərqi əngəzurun yenidən qurulması 

məqsədilə nəzərdə tutulan 3 milyard 
2   milyon manat vəsaitin sifarişçi təş-

kilatlar tərəfindən təqdim edilən sənəd-
lər əsasında 31,9 faizi və ya 1 milyard 
220 milyon manatı ayrılıb ki, bu da 
2023-cü ilin müvafiq dövrü ilə müqa-
yisədə ,  milyon manat və ya  faiz 
çoxdur.

İşğaldan azad edilən ərazilərə so-
sial-iqtisadi həyatın bərpasında özəl 
sektor  əhəmiyyətli rol oynayır. Həmin 
ərazilərdə yerli və xarici biznes nü-
mayəndələrinin investisiya qoyması 
üçün əlverişli mühitin yaradılması priori-
tet istiqamətlərdən biridir. Bu məqsədlə 
atılan əsas addımlardan biri Azərbay-
can Prezidenti İlham Əliyevin müvafiq 
sərəncamı ilə təsdiqlənən “Azərbaycan 
Respublikasının işğaldan azad edilmiş 
ərazilərinə Böyük Qayıdışa dair I Dövlət 
Proqramı”dır. 

Adıçəkilən proqramın əsas 
məqsədlərindən biri Qarabağ və ərqi 

əngəzurda  iqtisadiyyatın yenidən 
qurulması məqsədilə yeni investisiya-
ların cəlbi üçün  sahibkarlıq mühitini 
formalaşdırmaq və biznes fəaliyyətinin 
inkişafına dəstək verməkdir. İqtisadi 
İslahatların Təhlili və Kommunikasi-
ya Mərkəzinin əməkdaşı ünay Qu-
liyevanın sözlərinə görə, düşməndən 
təmizlənən ərazilərdə özəl sektorun 
səmərəli fəaaliyyəti istiqamətində re-
allaşdırılan tədbirlər sahibkarların iqti-
sadi baxımdan investisiya qoymalarını 
stimullaşdırır. Bu, təkcə ona görə yox 
ki, orada qurulan infrastruktur müasir 
dövrün tələblərinə cavab verməklə ən 
müasir texnologiyalar vasitəsilə həyata 
keçirilir, həm də dövlət həmin ərazilər-
də sahibkarlıq mühitinin canlanması 

üçün kifayət qədər güclü iqtisadi sti-
mullardan istifadə edir. 

.Quliyeva bildirir ki, ergi Məcəl-
ləsində dəyişiklik edilməsi haqqında 
Azərbaycan Respublikasının 2022-ci 
il 9 dekabr tarixli Qanununa əsasən, 
adıçəkilən sənədə “XIX fəsil. İşğaldan 
azad edilmiş ərazilərdə tətbiq edilən 
vergitutmanın xüsusiyyətləri” əlavə 
olunub. Bununla da həmin ərazilərdə 
sahibkarlıq fəaliyyəti üçün nəzərdə tu-
tulan yeni güzəştlərin tədbiqi reallaşıb. 

eni qanunla təsdiqlənən güzəştlərə 
əsasən, işğaldan azad edilmiş əra-
zilərin rezidentləri 2023-cü il yanvarın 
1-dən 10 il müddətində mənfəət (gəlir), 
əmlak, torpaq və sadələşdirilmiş vergi-
dən azaddırlar. Bu isə biznes subyek-
tinin əsas vergi yükünün əhəmiyyətli 
dərəcədə azaldılması deməkdir. 

Qanunda nəzərdə tutulan digər 
əsas müddəa həmin ərazilərin reziden-
ti olan hüquqi şəxslərin səhmdarlarının 
(payçılarının) dividend gəlirlərinə görə, 
2023-cü il yanvarın 1-dən etibarən 10 
il müddətində vergidən azad edilməsi-
dir. Əlavə olaraq, ƏD -nin məqsədləri 
üçün qeydiyyatda olan işğaldan azad 
edilmiş ərazinin rezidentləri tərəfindən 
siyahısı müvafiq icra hakimiyyəti orqa-
nının müəyyənləşdirdiyi orqan (qurum) 
tərəfindən təsdiqlənən iqtisadi fəaliyyət 
sahələri və mal nomenklaturaları üzrə 
texnikanın, texnoloji avadanlıqların və 
qurğuların, habelə xammal və materi-
alların idxalı 2023-cü il yanvarın 1-dən 
etibarən 10  il müddətində ƏD -dən 
azad olunur.

Digər tərəfdən, geniş turizm potensi-
alına malik həmin ərazilərə turist axını-
nı stimullaşdırmaq məqsədilə ora səfər 
edən fiziki şəxslər mehmanxanalar (ho-
tellər) tərəfindən göstərilən gecələmə 
və qalma xidmətlərinə (digər əlavə xid-
mətlər istisna olmaqla) görə, nağdsız 

qaydada ödədikləri ƏD -nin 30 faizini, 
nağd qaydada ödədikləri ƏD -nin isə  
faizini geri ala bilərlər.

Dövlət azad olunmuş ərazilərdə iq-
tisadi və sosial həyatı canlandırmaq 
məqsədilə təkcə vergi güzəştləri ilə ki-
fayətlənməyib, sosial sığorta sahəsində 
də bir sıra əhəmiyyətli stimullaşdırıcı 
tədbirlərin tətbiqinə başlayıb. Belə ki, 
2022-ci il 27 dekabr tarixli Azərbaycan 
Respublikasının Qanununa əsasən, 
“Sosial sığorta haqqında” Azərbaycan 
Respublikasının Qanununa bir sıra də-
yişikliklər edilib. Bu dəyişikliklərdə işğal-
dan azad olunmuş ərazilərdə qeyri-neft 
sektorunda fəaliyyət göstərən sığortae-
dənlər və sığortaolunanlara dair güzəşt-
lər əhatə olunub.

Bundan əlavə, sahibkarlıq fəaliyyəti 
üçün qoyulan investisiyanın əsas hissə-
sini təşkil edən kreditlərlə bağlı dövlət 
dəstəyi də artıq müəyyənləşdirilib. Azad 
olunmuş ərazilərdə fəaliyyət göstərən 
sahibkarlara kreditlər verilməsini 
dəstəkləmək məqsədilə Azərbaycan 
Prezidentinin 2023-cü il 9 yanvar tarixli 
Fərmanı ilə təsdiqlənən “İşğaldan azad 
edilmiş ərazilərdə fəaliyyət göstərən 
sahibkarlıq subyektlərinə verilən kredit-
lərin dövlət zəmanəti ilə təmin edilməsi 
və kredit faizlərinin subsidiyalaşdırılma-
sı Qaydası” və ona əlavə olunmuş “İş-
ğaldan azad edilmiş ərazilərdə fəaliyyət 
göstərən sahibkarlıq subyektlərinə ve-
rilən kreditlərin dövlət zəmanəti ilə tə-
min edilməsi barədə Çərçivə əmanət 
Sazişi” qəbul olunub. 

Bu qayda Qarabağ və ərqi əngə-
zur regionunda fəaliyyət göstərən biz-
nes subyektlərinə verilən kreditlər üçün 
dövlət zəmanəti və alınan kreditlərin fa-
izlərinin subsidiyalaşdırılması şərtlərini 
müəyyən edir. Dövlət zəmanəti ilə alın-
mış kreditlərdə zamin rolunu Maliyyə 
Nazirliyi oynayır.

İşğaldan azad olunmuş ərazilərdə 
tikinti fəaliyyəti ilə məşğul olan sahib-
karlar, o cümlədən tikinti materiallarının 
istehsalı ilə məşğul olan özəl bölmə 
subyektləri dövriyyə vəsaitləri üçün 
müvəkkil banklardan 2 ildən daha uzun 
müddətə kredit cəlb edə biləcəklər.

İpoteka və Kredit əmanət Fondu-
nun (İK F) məlumatında daha sonra 
qeyd edilir ki, digər güzəşt isə subsi-
diyalarla bağlıdır. Belə ki, İK F sahib-
karlıq subyektinin əvəzindən müvəkkil 
banka  faiz bəndi həcmində subsidiya 
ödəmək səlahiyyətinə malikdir. Eyni za-
manda, sahibkarlıq subyektinin investi-
siya təşviqi sənədi varsa, fond 10 faiz 
bəndi həcmində subsidiya vermək səla-
hiyyətinə də sahibdir.

V. B AYRAM O V  
XQ

Azərbaycan Prezidenti cənab 
İlham Əliyevin ölkəmizə rəhbərliyinin 
20 ili o qədər zəngin olub ki, əbəs 
yerə bu illərə “əsrə bərabər illər”  
demirlər. Heydər Əliyev ideyalarının 
uğurla davam etdirildiyi bu illər 
tarix üçün qısa bir dövr olsa da, 
Azərbaycanı böyük inkişaf yoluna 
çıxarıb. Bu inkişafdan ölkəmizin 
ayrılmaz hissəsi olan Naxçıvan 
Muxtar Respublikasına da xüsusi pay 
düşür. Bir zamanlar taleyin ümidinə 
buraxılmış qədim diyar ötən əsrin 
sonlarında dahi Heydər Əliyevin 
çıraq işığında qəbul etdiyi qərarlar 
nəticəsində mövcudluğunu qoruyub 
saxlayıbsa, cənab İlham Əliyevin 
sayəsində özünün yeni inkişaf 
mərhələsinə qədəm qoyub. 

İstənilən ölkənin və ya regionun in-
kişafı enerji təhlükəsizliyinin təmin olun-
masından birbaşa asılıdır. Təsadüfi deyil 
ki, XXI əsrdə enerji təhlükəsizliyi qida 
təhlükəsizliyinə bərabər tutulur, hətta bi-
rincinin olmaması ikincinin də təhlükəsiz-
liyini təmin etmir. tən əsrin sonlarından 
nəqliyyat blokadasına salınan muxtar 
respublikanın, həm də energetika prob-
lemləri ilə sınağa çəkilməsi yaxın tarixin 
yaddaşından indiyədək silinməyən kədər-
li xatirələrdəndir. mummilli lider  Heydər 
Əliyevin 1990-1993-cü illərdə Naxçıvan-
da yaşayıb fəaliyyət göstərdiyi dövrdə 
ən çox diqqət göstərdiyi məsələlərdən 
biri də muxtar respublikanı enerji böhra-
nından çıxarmaq idi. İlkin olaraq qonşu 
ölkələrdən idxal edilən enerji hesabına 
Naxçıvanın elektrik enerjisi təminatında 
müsbətə doğru müəyyən dəyişiklik olsa 
da, bu kifayət etmirdi. Paytaxtdan neft, 
dizel yanacağının gəlməməsi elektrik 
enerjisinə olan tələbatı daha da artırırdı. 
İlk dəfə 1992-ci ildə görkəmli dövlət xa-
dimi muxtar respublikanın Ali Məclisinin 
sədri işlədiyi dövrdə Türkiyənin o vaxtkı 
Baş naziri Süleyman Dəmirəl tərəfindən 
Naxçıvana yeddi ədəd qaz-turbin elektrik 
qurğusu hədiyyə edilmiş, dizel yanacağı 
ilə işləyən və 0 meqavat gücündə olan 
həmin qurğular  “Babək” elektrik yarıms-
tansiyasında quraşdırılmışdır. Bunun da 
hesabına Naxçıvan şəhərinin, eləcə də 
muxtar respublikanın əhalisi müəyyən fa-
silələrlə elektrik enerjisi ilə təmin edilirdi. 

Sonrakı dövrlərdə əhalisi artan, iqti-
sadiyyatı inkişaf edən muxtar respublika-
da enerji sisteminin dayanıqlığını, enerji 
təhlükəsizliyini təmin etmək məqsədilə 
yeni generasiya gücləri tikilib istifadəyə 
verilmişdir. Bu istiqamətdə həyata keçi-
rilən tədbirlərin mühüm mərhələsindən 
biri də 200 -cı ilin dekabr ayında muxtar 
respublikada gücü 0 meqavat olan Nax-
çıvan Qaz-Turbin Elektrik Stansiyasının 
təbii qazla işləmə rejiminə keçməsinin, 
Heydər Əliyev Su Anbarının üzərindəki 
4,  meqavatlıq su elektrik stansiyasının  
və 7 meqavatlıq Naxçıvan Modul Elekt-
rik Stansiyasının istismara verilməsi idi. 
Belə ki, “Azərbaycan Republikasında 
elektrik enerjisi təminatının yaxşılaşdı-
rılması ilə bağlı əlavə tədbirlər haqqın-

da” ölkə Prezidentinin  2 may 200 -ci il 
tarixli Sərəncamına əsasən, Naxçıvan 
Qaz-Turbin Elektrik Stansiyasının enerji 
turbinləri müqavilələrə və təsdiq olunmuş 
qrafikə uyğun olaraq dizel yanacağın-
dan təbii qazla işləmə rejiminə keçiril-
miş, stansiya və yarımstansiyanın bütün 
əsas avadanlıqları dəyişdirilmiş, bir sıra 
yenidənqurma işləri aparılmışdır. Muxtar 
respublikanın  enerji təhlükəsizliyində və 
elektrik enerjisi ilə təminatında ən önəmli 
yerə sahib olan Naxcıvan Modul Elektrik 
Stansiyası və Heydər Əliyev Su Anbarı 
üzərindəki su elektrik stansiyası 200 -cı 
ilin dekabrın 20-də dövlət başçısının işti-
rakı ilə istismara verilmişdir.  

Muxtar respublikanın enerji təhlükə-
sizliyini daim diqqət mərkəzində saxla-

yan Prezident İlham Əliyev Naxçıvana 
səfərləri çərçivəsində yeni elektrik stan-
siyalarının istifadəyə verilməsində (2010-
cu ildə “Biləv” 2014-cü ildə “Arpaçay-1” 
və “Arpaçay-2” su elektrik, 201 -ci ildə 
Naxçıvan ünəş Elektrik stansiyaları-
nın açılışında, 201 -ci ildə Ordubad Su 
Elektrik Stansiyasının təməlqoyma mə-
rasimində) iştirak etmişdir. Dövlət başçısı 
həmin tədbirlərdə muxtar respublikanın 
enerji potensialının artırılması üçün mü-
vafiq tapşırıqlar vermişdir. Bu istiqamət-
də görülən işlərin nəticəsidir ki, ötən 
müddətdə muxtar respublikanın elektrik 
enerjisinin ümumi generasiya gücünə 
244,  meqavat təşkil edən 2 istilik,   su, 
3 günəş, 1 külək-günəş hibrid və 1 külək 
elektrik stansiyaları daxil edilib. Həmin 

stansiyalardan 11-i məhz müstəqillik illə-
rində istismara verilib. 

Sevindirici haldır ki, bu gün artıq Nax-
çıvan Muxtar Respublikası ölkəmizin 
“yaşıl enerji” istehsalında mühüm böl-
gələrdən biri kimi çıxış edir. Hətta dövlət 
başçısı sonuncu dəfə Naxçıvanda Tür-
kiyə Respublikasının Prezidenti ilə gö-
rüşündə də bu məsələyə diqqət çəkərək 
bildirmişdir  “ Naxçıvanın qazı, nefti 
olmasa da, ünəşi var və Naxçıvanda 
günəş elektrik stansiyalarının inşası ilə 
bağlı bizim böyük planlarımız var. Bu 
planlar gerçəkləşərsə, Naxçıvan yaşıl 
enerji zonasına çevrilə bilər. Çünki bura-
da həm günəş, həm külək, eyni zaman-
da su elektrik stansiyalarının inşası üçün 
böyük potensial var və gələcəkdə Naxçı-
vandan Türkiyəyə ən azı 1000 meqavat 
həcmində yaşıl enerji ixracı da mümkün 
olacaqdır”. 

Təsadüfi deyil ki, son illər muxtar res-
publikada sözügedən enerji mənbələrin-
dən təmiz enerji istehsalı məqsədilə bir 
sıra işlər görülüb. Xüsusilə yeni günəş 
və külək elektrik stansiyalarının tikilib 
istifadəyə verilməsi muxtar respublikada 
istehsal edilən ümumi enerjidə bərpao-
lunan enerjinin payını artırıb. Məsələn, 
2023-cü ildə muxtar respublikanın elekt-
rik stansiyalarında istehsal olunan elekt-
rik enerjisinin 19, 9 faizi su elektrik stan-
siyalarında, 12,7  faizi günəş elektrik 
stansiyalarında istehsal olunub ki,  bu 
da stansiyalar  üzrə  sistemə  ötürülən  
ümumi enerjinin 32, 4 faizini təşkil edir. 
Naxçıvan Muxtar Respublikası Dövlət 
Energetika Xidmətinin məlumatına görə, 
havaların yağıntılı və günəşli günlərin 
çox olması səbəbindən hətta bu ilin aprel 
ayının bəzi günlərində muxtar respubli-
kanın enerji təminatı tamamilə alternativ 
və bərpaolunan enerji mənbələri hesabı-
na ödənilib.

Bir məqamı da qeyd edək ki, “Nax-
çıvan Muxtar Respublikasının sosial-iq-
tisadi inkişafına dair 2023-2027-ci illər 
üçün Dövlət Proqramı”nda qəbul edilmiş 
11 prioritet istiqamətdən biri də elektrik 
enerjisi istehsalının və ixracının artırılma-
sıdır. Təbii ki, burada da əsas istiqamət 
alternativ və bərpaolunan enerji  istehsa-
lı və ixracı üzərinə yönəlib. öründüyü 
kimi, bir zamanlar çıraq işığına möhtac 
qalan Naxçıvan yaxın gələcəkdə “ya-
şıl enerji” ixracındakı hədəflərinə doğru 
inamla addımlayır.       

əbuhi Ə Ə V, 
nin b l ə m biri

Tərəqqinin üfüqləri Çıraq işığından bu 
günə “yaşıl enerji” yolu

Son günlər Azərbaycanın müxtəlif bölgələrində hava şəraitinin kəskin 
dəyişməsi, temperaturun aşağı düşməsi, leysan yağışları, ayrı-ayrı rayonlarda dolu 
və qar yağıntıları əkin sahələrinə, bağlara ciddi zərər vurub. Aqrar Sığorta Fondu 
fermerləri hava şəraitinin kəskin dəyişməsi və təbiət hadisələrinin təsirindən 
qorunmaq üçün təsərrüfatlarını sığortalamağa çağırır. 

Fonddan bildirdilər ki, mayın 4-dən 
başlayaraq, rayonlarda hava şəraitinin 
kəskin dəyişməsi nəticəsində təsərrüfat-
ları ziyan görmüş fermerlər 1 1 Çarğı 
Mərkəzinə müraciət edərək bu barədə 
fonda məlumat verirlər. tən dörd gün 
ərzində təsərrüfatlara zərər dəyməsi ilə 
bağlı Çağrı Mərkəzinə 10 rayon üzrə 
30 müraciət daxil olub. Müraciətlər Kür-

dəmir, Beyləqan, Ağcabədi, Biləsuvar, 
ərdab, Quba,  Qusar, Xaçmaz, İmişli və 

Tovuz  rayonlarında fəaliyyət göstərən 
fermerlər tərəfindən edilib. İlkin məlu-
mata görə, əlverişsiz  hava şəraiti, güclü 
yağışlar, dolu və donvurma həmin rayon-
larda ayrı-ayrı təsərrüfatlar üzrə arpa, 
buğda, pambıq əkinlərinə, eləcə də alça 
və gilas bağlarına xeyli ziyan vurub. 

Aqrar Sığorta Fondunun məlumatına 
görə, fermerlərin müraciətləri əsasında 
bölgələrə ekspertlərin ezam olunması 
nəzərdə tutulur. Ekspertlər sığortalan-
mış təsərrüfatlara dəyən zərəri yerində 
aktlaşdıraraq fonda təqdim edəcəklər. 
Onu da qeyd edək ki, son illər Azərbay-
canda aqrar sığortaya marağın artması 
– sığortalanan təsərrüfatların sayının 
kəskin artması, eləcə də iqlim dəyişik-
likləri nəticəsində sığorta hadisələrinin 
çoxalması ilə aqrar sığorta ekspertlərinə 
tələbat da yüksəlib. Bu da təsadüfi deyil. 
Çünki ölkəmizdə dövlət dəstəyi ilə tətbiq 
edilən aqrar sığorta sistemində adıçə-
kilən mütəxəssislər mühüm yer tuturlar. 
Belə ki, ekspertlər sığortalanan təsər-
rüfatlara baxış keçirir, eləcə də sığorta 
hadisəsi baş verdikdə səbəbini araşdırır 
və zərəri hesablayırlar. öründüyü kimi, 
təsərrüfatlarının sığortalanması və zərə-
rin ödənilməsi ilə bağlı qərarlar müstəqil 
aqrar sığorta ekspertlərinin rəyi ilə qəbul 
edilir. 

eri gəlmişkən, aprelin 1 -dən 
 23-dək Aqrar Sığorta Fondunda bitkiçi-
lik və heyvandarlıq mütəxəssisləri üçün 
aqrar sığorta təlimləri keçirilib. erli və 
türkiyəli ekspertlərin iştirakı ilə keçirilən 
təlimlərə 0-a yaxın mütəxəssis cəlb 
olunub. Təlimlər risk qiymətləndirməsi, 
sığorta hadisəsinin araşdırılması, zərərin 
müəyyən edilməsi, Aqrar Sığorta İnfor-

masiya Sistemində iş və rəylərin yazıl-
ması kimi məsələləri əhatə edib. Təlim 
prosesinin praktik hissəsi “ rand Agro” 
şirkətinin əkin sahələrində–zeytun bağ-
larında keçirilib. Burada mütəxəssislər 
sahəvi koordinatlarla işləmək, məhsul-
darlığın və hadisə nəticəsində dəymiş 
zərərin hesablanması, əkin sahəsinə 
baxış keçirilməsi kimi mövzularla tanış 

olublar. Təlimlərin yekununda iştirakçılar 
müvafiq ədəbiyyatla təmin ediliblər.

Aqrar Sığorta Fondundan bildirdilər 
ki, təlimləri uğurla bitirən mütəxəssislər, 
Dövlət İmtahan Mərkəzi tərəfindən təşkil 
edilən imtahana qatılacaq. İmtahanda 
uğurlu nəticə göstərən şəxslərə müstəqil 
aqrar sığorta eksperti statusu və müvafiq 
sertifikat veriləcək. Həmin ekspertlər isə 
Azərbaycan Mərkəzi Bankının müvafiq 
reyestrinə daxil edilərək fəaliyyətə baş-
layacaqlar.

Aqrar Sığorta Fondu təsərrüfatları-
nı sığorta etmiş fermerlərə müxtəlif ha-
disələr nəticəsində dəyən zərərlə bağlı 
sığorta ödənişlərini davam etdirir. Fon-
dun məlumatına görə, bu ilin ilk rübündə 
ölkə üzrə 1,  milyon manat sığorta ödə-
nişləri həyata keçirilib. Həmin vəsaitlərin 

03 min manatı dolu hadisələrinin, 101 
min manatı isə sel-subasmanın təsirinə 
məruz qalmış əkin sahələrinə və bağlara 
görə ödənilib. 

Qeyd edək ki, aqrar sığorta mexa-
nizmi vasitəsilə ölkədə 4  adda bitki və 
bitkiçilik məhsullarını, o cümlədən mey-
və bağlarını və tərəvəz əkinlərini sığor-
talamaq mümkündür. Aqrar sığorta əkin 
sahələrini təbiət hadisələri – dolu, qa-
sırğa-fırtına, sel-subasma, şaxtavurma, 
leysan, normadan artıq qar yağıntıları, 
3-cü şəxslərin hərəkətləri və sair risk-
lərdən qoruyur. Sığorta haqqının 0 fa-
izini isə fermerlərə dəstək üçün dövlət 
ödəyir. Nəticədə, fermerlər cüzi məbləğ 
ödəməklə meyvə bağlarını və tərəvəz 
sahələrini sərfəli şərtlərlə sığorta etməklə 
əkin sahələrini çoxsaylı risklərdən qoruya 
bilirlər. 

irba ır YA ZA Ə  
XQ

Sığortan varsa, ziyanın ödənəcək
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-nin qonaqları

alqımızı u urlarından xəbər 
tutduqca qürurlandıran, lakin oxu-
cularımıza heç də həmişə vaxtında 
və kifayət qədər tanıtdıra bilmədi-
yimiz həmvətənlilərimiz sırasında 
bir azərbaycanlı da var: Hələlik ye -
ganə obel mükafatçısı olan Bəx -
tiyar iracov. İllər əvvəl haqqında 

ürkiyədə eşitmişdim, Azərbay -
canda isə... 

Mediadan aldığımız xırda-para mə-
lumatlar onun haqqında hər şeyi demir-
di. Bir-iki il əvvəl ürcüstanda yaşayan 
alim dostumuz Mahmud Kamaloğlunun 
söylədikləri məşhur həmyerlimizi daha 
yaxından tanımağa və tanıtmağa  qis-
mən imkan verdi. Egey niversitetinin 
professoru – 2  ildən çoxdur ki, Tür-
kiyənin bu məşhur elm ocağında çalışan 

rfət Nuriyevin Bəxtiyar Siracovu daha 
yaxından tanıması isə, nəhayət, əlaqə 
yaratmağımıza dəstək oldu. Hələ sovet-
lər dönəmində AMEA-nın Kibernetika 
İnstitutunda (indiki İdarəetmə Sistemləri 
İnstitutu) onunla birgə çalışan rfət müəl-
limin verdiyi “Bəxtiyar müəllim Bakıdadır” 
xəbəri görüşümüzün körpüsü oldu. 

Məşhur adamların sadəliyi və səmi-
miliyi onları bir az da yüksəldir. İllər uzu-
nu Kərim Kərimov, Xudu Məmmədov, 
Tofiq İsmayılaov, Cəlal Allahverdiyev, 
Rafiq Əliyev, Əmirulla Məmmədov kimi 
elm fədailərindən çoxumuza tanış olan 
bu sadəlik Nobel sülh mükafatçısı olan  
azərbaycanlı alim Bəxtiyar Siracovun 
timsalında da təzahür etdi. Əvvəlcə Bakı 
Kitab Evində görüşməyi planlasaq da, re-
daksiyamızın qonağı olmağı da razılıqla 
qarşıladı.

Adları tarixən Azərbaycanda da çox 
məşhur olan və Abşeron neftinin he-
sabına böyük sərvət toplayan Nobel 
qardaşlarından birinin – Alfred Nobelin 
vəsiyyətinə əsasən, təsis edilən məşhur 
Nobel mükafatı Bakının qapısını iki dəfə 
döyməli olub. 19 2-ci ildə fizika üzrə No-
bel mükafatına layiq görülmüş əfsanəvi 
fizik ev andaudan sonra Nobel mü-
kafatı alan ikinci bakılı Bəxtiyar Siracov-
dur. Bəxtiyar Siracovun adı 200 -ci ildən 
Atom Enerjisi üzrə Beynəlxalq Agentlikdə 
(AEBA) çalışan bir qrup əməkdaşla bəra-
bər Nobel sülh mükafatını alanlar sırasın-
da yer alıb. 

Agentliyin binasının girişində asılmış 
lövhədə bu mükafata layiq görülmüş bü-
tün əməkdaşların adlarının sıralandığı 
pannoda Bəxtiyar Siracovun da adı ay-
dın görünür. O, bu mükafatı alan ilk azər-
baycan əsilli alimdir. Maraqlıdır ki, Nobel 
mükafatına layiq görülən hər iki həm-
vətənimiz Bakı Dövlət niversitetində 
(keçmiş Azərbaycan Dövlət niversiteti) 
təhsil almışdır. Bakıda aldıqları ali təhsil 
onların gələcək elmi axtarışlarının və na-
iliyyətlərinin təməli olub. 

Norveç Sülh Komitəsinin qərarı ilə 
200 -ci ildə Nobel sülh mükafatına layiq 
görülən və 2  il AEBA-nın məsul əməkda-
şı olan Bəxtiyar Siracov 19 7-ci il oktyab-
rın 21-də Bakıda ziyalı ailəsində doğulub. 
1974-cü ildə Bakı şəhərindəki 2 saylı 
orta məktəbi, 1979-cu ildə Azərbaycan 
Dövlət niversitetinin tətbiqi riyaziyyat 
fakültəsini bitirib.  Əmək bioqrafiyasında  
Azərbaycan Milli Elimlər Akademiyasının 
Kibernetika İnstitutunun, Rusiya Elmlər 
Akademiyasının, Slovakiyanın Bratisla-
va şəhərindəki Slovakiya Elmlər Akade-
miyası sıralanıb. Bugünlərdə isə “Xalq 
qəzeti”nin yaradıcı heyəti ilə görüşdən 
sonra məxsusi müsahibimiz oldu.

 Elmdə ən yüksək zirvə sayılan 
obel i fəth etmiş ilk soydaşımız-

la redaksiyamızda görüş xüsusi bir 
məmnunluq yaratdı.  Bəxtiyar müəl-
lim, obel yüksəkliyinə necə yetişdi-
niz  mumiyyətlə, bu yol haradan və 
nədən başlanıb

– Hər şeydən əvvəl, mənə orta mək-
təb illərindən oxucusu olduğum sevimli 
qəzetin yüksək səviyyəli oxucuları ilə me-
dia görüşü fürsəti verdiyiniz üçün təşək-
kür edirəm. Həmvətənlərimizin göstərdiyi 
sevgi-sayğıya görə də çox minnətdaram. 
Əslində, mənim ömür yolumun yüzlərlə 
dostumun, həmkarımın həyatından ciddi 
bir fərqi olmayıb. 1979-cu ildə ali məktəbi 
bitirdikdən sonra elmi fəaliyyətimi davam 
etdirməyi qəti qərarlaşdırdım. İnformasi-
ya sistemlərinin yaradılması, məlumatla-
rın  toplanılması, ötürülməsi, qorunması 
və işlənilməsi məsələləri fəaliyyətimin 
önəmli hissəsi oldu. 

İlk iş yerim olan AMEA-nın Kiberneti-
ka İnstitutu tutduğum yola bağlılığı daha 
da möhkəmləndirdi. örkəmli akade-
miklər Cəlal Allahverdiyev, Telman Əli-
yev kimi alimlərimizin rəhbərliyi altında 
bu sahədə ilk uğurlara nail ola bildim. 

Həm rəhmətlik Cəlal müəllim, həm də 
Telman müəllim kimi öz məktəbini yarat-
mış alimlərimizin bilik və təcrübəsindən 
bəhrələndim. Keçən əsrin 0-cı illərində 
yaradılmış, Azərbaycanda informatikanın 
inkişafında həlledici rol oynayan “Elekt-
ron hesablama maşınları” laboratoriya-
sının əsas təşkilatçısı və uzun illər rəh-
bəri olan Telman müəllim  19 –2020-ci 
illərdə AMEA Kibernetika İnstitutunun 
direktoru oldu. Onun elmi təşkilatçılıqla 
yanaşı, mütəxəssis hazırlığı sahəsindəki 
fəaliyyəti ilə də ölkəmizə yüksək ixtisaslı 
elmi kadrlar qazandırdı. Mən də elmdə ilk 
addımlarımı bu məktəbdə atmışam.

 emək, siz də özünüzü elman 
müəllimin yetirmələrindən hesab edir-
siniz

– Mən bu sualınıza çox qürur və 
fəxrlə cavab verərdim ki, bəli, belədir. 
Həm də əlavə etmək istərdim ki, nəinki 
Azərbaycanda, indi dünyanın hər yerin-
də və çox məşhur elmi müəssisələrində 
Telman müəllimin yetişdirdiyi mütəxəs-
sislər çalışır. Bizim görüşümüzə körpü 
salan Egey niversitetinin professoru, 
dostum rfət Nuriyev də onlardan biridir. 
Türkiyənin elə bir məşhur universitetini 
göstərə bilməzsiz ki, orada azərbaycanlı 
 riyaziyyatçı çalışmasın. 

Bütün bunlar Telman müəllim kimi 
alimlərimizin xidmətidir. Bu günlərdə 9 
yaşı tamam olan əziz müəllimimə möh-
kəm cansağlığı arzu edirəm və onun baş-
latdığı bu böyük yol məni Nobel məkanı-
na aparıb çıxardı. Bu ali mükafat həm də 
müəllimimin zəhmət və etimadının dəyə-
ridir. 

Azərbaycan Milli Elmlər Akademi-
yasının Kibernetika İnstitutundan Rusi-
ya Elmlər Akademiyasının Hesablama 
Mərkəzinə ezam olunmağımda mənə eti-
mad göstərən alimlərimizi xoş duyğularla 
xatırlayıram. 19 2-ci idə Bakıda aspiran-
turaya daxil oldum, Moskvada isə profes-
sor iktor Mixayloviç Bryabrinin rəhbərliyi 
altında elmi işlərimi davam etdirdim. Son-
ra Bratislavada Slovakiya Elmlər Akade-
miyasının Texniki Kibernetika İnstitutun-
da çalışdım. 19 -ci ilin sentyabrında 
yenidən Bakıya qayıtdım və yanadan 
təklif gələnədək Bakıda elmi fəaliyyətimi 
davam etdirdim. 

 Gənc azərbaycanlı alimin Atom 
Ener isi üzrə Beynəlxalq Agentlik kimi 
nüfuzlu və məsul strate i mərkəzə 
dəvət edilməsi də, yəqin ki, təsadüfi 
olmayıb. 

– yanadan təklif deyəndə Atom 
Enerjisi üzrə Beynəlxalq Agentlikdəki 
(AEBA) işimi nəzərdə tutmuram və bu 
sonralar oldu. 1992-ci ildə Avstriyanın 
paytaxtına I-NET şirkətində işləmək üçün 
dəvət olundum. Məni yanaya o dönəm-
də AEBA-da işləyən elmi rəhbərim iktor 
Bryabrin dəvət etmişdi. yanada 3 il – 
199 -ci ilə qədər həmin şirkətdə işlədim. 
Avstriyanın müxtəlif müəsisə və təşkilat-
ları üçün proqram təminatlarının qurul-
masında iştirak etdim. Əslində, AEBA ilə 
ilk tanışlığım və buradakı layihələrə ma-
rağım da elə o vaxtlardan başlayır. 

 AEBA-da işə qəbul olunma ınız 
necə oldu  

– yana Beynəlxalq Mərkəzinin 
( BM) nəzdində yerləşən AEBA-da iş-
ləmək məqsədilə bu quruma ərizə ilə 
müraciət etdim və 199 -ci ildə işə qəbul 
olundum. 0-ci illərdə SSRİ-də fərdi kom-
püterlər üçün proqram təminatının hazır-
lanmasında qazandığım zəngin təcrübə 
AEBA-ya işə qəbul olunmağımda mü-
hüm rol oynadı. 90-cı illərin əvvəllərində 
AEBA hələ də böyük elektron hesablama 

maşınları ilə işləyirdi və fərdi kompüter-
lərə yenicə keçməyə başlanmışdı. Mə-
nim bu sahədəki təcrübəm, həm inamlı 
fəaliyyətimə imkan yaratdı, həm də yeni 
iş yerimə böyük faydası oldu. 

Bir müddət müxtəlif layihələr üzərin-
də işlədikdən, təcrübə topladıqdan sonra 
AEBA müfəttişləri üçün informasiya sis-
temlərini işləyib hazırlayan proqram təmi-
natı mütəxəssisləri qrupuna rəhbər təyin 
olundum. zun illər də bu önəmli şöbəyə 
böyük həvəs və məsuliyyətlə rəhbərlik et-
dim. 3 ildir ki, təqaüddəyəm. 

 izdən başqa, AEBA-da azərbay-
canlı var idimi

– Bu sualınızı həm fəxrlə, həm də 
təəssüf hissi ilə çavablandırmaq istərdim. 
Qürurumun səbəbu məlumdur  dünyanın 
ən nüfuzlu təşkilatlarından birində bir 
azərbaycanlının olması Azərbaycan elmi 
üçün önəmli hadisədir. Təəssüfüm isə 
uzun zaman burada tək olmağımla bağ-
lıdır. Xalqımızın dəyərli oğulları çox olsa 
da, onları illər boyu bu məşhur təşkilat-
da görə bilmədim. Amma şükürlər olsun 
ki, son illərdə bu mənzərə dəyişib və bir 
neçə həmvətənimiz AEBA-da işləməyə 
başlayıb. 

Onu da qeyd edim ki, mən bu quru-
mun təkcə əməkdaşı olmamışam, həm 
də burada Azərbaycanı təmsil etmişəm. 
Həmişə ətənə bağlı olmuşam, ölkəmiz-
lə əlaqələrimi heç vaxt kəsməmişəm. Hər 
yerdə azərbaycanlı olmağımla qürur duy-
muşam və bu ölkənin övladı kimi yaşa-
mağımı həyat amalı bilmişəm. mrümün 
böyük bir qismini xaricdə yaşasam da, 
Azərbaycan vətəndaşıyam və Azərbay-
can pasportumu ürəyimin başında qoru-
muşam. 

 Hər kəsə qismət olmayan məş -
hur mükafatınız haqqında danışın.

– Nobel sülh mükafatı Norveç Sülh 
Komitəsinin qərarı ilə Atom Enerjisi üzrə 
Beynəlxalq Agentliyə – mənim də çalış-
dığım təşkilata, həm də o zamankı baş 
direktorumuz, misirli Məhəmməd əl-Ba-
radeiyə nüvə enerjisinin hərbi məqsədlər 
üçün istifadəsinin qarşısının alınmasın-
da və nüvə enerjisindən dinc məqsədlər 
üçün ən təhlükəsiz şəkildə istifadə edil-
məsinin təmin edilməsində göstərilən 
xidmətlərə görə 200 -ci ildə yarı-yarı nis-
bətində verilib. Agentliyin binasının içəri-
sində asılmış lövhədə bu mükafata layiq 
görülmüş bütün əməkdaşların adları yer 
alır. 

 Atom Ener isi üzrə Beynəlxalq 
Agentliyin fəaliyyəti haqında nə deyər-
diniz

– Agentlik AB  Prezidenti Duayt Ey-
zenhauerin 19 3-cü il dekabrın -də 
Birləşmiş Millətlər Təşkilatının (BMT) 
Baş Assambleyasında “Atom sülh na-
minə” adlı çıxışından sonra 19 7-ci il 
29 iyul tarixində rəsmi şəkildə yaradılıb. 
AEBA BMT ailəsində nüvə əməkdaşlığı-
na yönəlmiş qlobal mərkəz kimi fəaliyyət 
göstərən müstəqil hökumətlərarası, elm 
və texnologiyanın nailiyyətlərinə əsas-
lanan təşkilatdır. 2023-cü ilin sentyabr 
ayına olan məlumata əsasən, 17  dövlət 
AEBA-nın üzvüdür. 

Nüvə enerjisinin yalnız dinc məqsəd-
lər üçün isifadə edilməsi əsas amal olsa 
da, bu sahədə aparılan tədqiqatlar atom 
bombası kimi qorxunc silahın yaradılma-
sına da təkan verdi. Az zaman kəsiyində  
bir sıra dövlətlər bu silaha sahib oldu. Bu 
kütləvi dağıdıcı silah dünya ictimaiyyətin-
də elə bir qorxu yaratdı ki, nüvə texno-
logiyalarının yalnız sülhə xidmət etməsini 
təmin etmək önəmli vəzifə oldu.     

aradılan təşkilat isə AEBA idi və bu 

sülhsevər missiyasını bu gün də uğurla 
həyata keçirir. Onun başlıca məqsədləri 
dünyada atom enerjisindən sülh, səhiy-
yə və inkişaf naminə istifadə edilməsi-
ni artırmaq və prosesi tezləşdirmək və 
onun tələbi, təlimatı və nəzarəti altında 
göstərilən yardımın hər hansı bir hərbi 
məqsədlər üçün istifadə olunması kimi 
halların olmamasını mümkün qədər tə-
min etməkdir. Beynəlxalq Atom Enerjisi 
Agentliyi nüvə enerjisindən sülh naminə 
istifadəsini təşviq etmək və nüvə silahları 
da daxil olmaqla, onun hər hansı bir hər-
bi məqsəd üçün istifadəsinə maneə törət-
mək istəyən beynəlxalq bir təşkilatdır. 

Beynəlxalq Atom Enerjisi Agentliyi 
öz missiyasını gerçəkləşdirmək üçün 
üzv dövlətlərin maraqları və ehtiyacları-
nı, strateji planları və Nizamnaməsində 
nəzərdə tutulan məsələləri rəhbər tutur. 
Müstəqil bir təşkilat olan AEBA özünün 
hər il keçirilən Baş Konfransında həm 
üzv ölkələrə, həm də BMT Təhlükəsizlik 

urasına hesabat verir.
 Amma yenə də dünyanın başı 

üzərindən atom kabusu çəkilmək bil-
mir. İraq müxtəlif bəhanələrlə elə da ı-
dıldı ki, indi də özünə gələ bilmir. İndi 
də İran hədəfdədir.

– 194 -ci ildə  Amerikanın aponi-
yaya atom bombası atması ilə dünyada 
nüvə silahlanması başlandı. Hazırda 
nüvə silahına sahib olan və ərazisində 
nüvə silahları yerləşdirilmiş bəlli ölkələr 
var. Nüvə silahı beynəlxalq sülhə bir 
təhdid olaraq dünya ictimaiyyətini daim 
həyəcan içində saxlayır. 

Beynəlxalq Atom Enerjisi Agentliyi 
nüvə təhlükəsizliyi standartlarını işləyib 
hazırlayır və bu standartlar əsasında 
nüvə enerjisinin tətbiqində yüksək sə-
viyyəli təhlükəsizliyin təmin edilməsinə, 
habelə insan sağlamlığının və ətraf mü-
hitin qorunmasına çalışır. Qurum, eyni 
zamanda, özünün təftiş sistemi vasitəsilə 
üzv dövlətlərin Nüvə Silahlarının ayıl-
maması Müqaviləsi ilə bağlı  öhdəliklərə 
nəzarət edir, nüvə avadanlıqlarının yalnız 
dinc məqsədlər üçün istifadə olunmasına 
təminat verir.

 öhbətimizə sizin iştirakınızla 
aparılmış layihələr barədə məlumatla 
davam edək. 

– zərində işlədiyimiz layihələr, 
əsasən, AEBA-nın təftiş missiyası ilə 
bağlı olmuşdur. AEBA inspektorları 
yaratdığımız informasiya sistemlərini 
dünyanın müxtəlif ölkələrində fəaliyyət 
göstərən atom stansiyalarının nüvə re-
surslarının və fəaliyyətinin təftiş edilmə-
sində istifadə edirlər. Belə informasiya 
sistemlərinin arxitekturasının hazırlan-
ması, səmərəli işləməsi, məlumatların 
təhlükəsiz şəkildə ötürülməsi və saxla-
nılması kimi məsələlərin ciddi şəkildə la-
yihələndirilməsi çox vacibdir.

Mən əminliklə deyə bilərəm ki, ümu-
milikdə, AEBA, o cümlədən bizim şö-
bəmizin əməkdaşları bu vəzifələrin öh-
dəsindən layiqincə gəlməyi bacarıb və 
istəklərinə nail olublar. Agentlikdə çalış-
dığım illər ərzində bir neçə belə layihənin 
həm rəhbəri, həm də icraçısı olmuşam. 
Ən uğurlu layihəm isə agentliyin atom 
stansiyalarında həyata keçirdiyi təftişlərin 
hesabatlarının daha asanlıqla tərtib olun-
ması, onların güvənli şəkildə ötürülməsi 
və emalının keyfiyyətinin yüksəldilməsi, 
hesabatların üzv dövlətlərə çatdırılması 
müddətinin əhəmiyyətli dərəcədə qısal-
dılması ilə nəticələnən informasiya sis-
teminin yaradılması olmuşdur. Bu işimizə 
görə mən və rəhbərlik etdiyim komanda 
üzvləri agentliyin xüsusi mükafatına layiq 
görülmüşük.  

 eri gəlmişkən, ənubi afqaz, 
eləcə də qonşu ölkələr üçün ciddi təh-
lükə mənbəyi olan və  Ermənistandakı 

etsamor Atom Elektrik  tansiyası-
nın durumu nə yerdədir

– Hazırda dünyada 400-dən çox 
atom elektrik stansiyası var. Bir çox ölkə 
atom stansiyası tikmək niyyətində olduq-
ları barədə AEBA-nı məlumatlandırıb və 
belə ölkələrin sayı artmaqdadır. O cüm-
lədən Azərbaycan da nüvə-tədqiqat re-
aktorunun tikintisində maraqlıdır və bu 
cür reaktorun inşasının texniki, maddi və 
ekoloji mümkünlüyünün öyrənilməsi ilə 
bağlı agentliyə müraciət edib.  

Nüvə texnologiyaları üzərində qurul-
muş hər bir təsisatın ətraf mühitə, insan-
ların sağlamlığına zərər vurmaması şər-
tilə təhlükəsiz fəaliyyət göstərməsi önəmli 
bir tələbdir. zun illərdir ki, Azərbaycan 
vətəndaş cəmiyyətini Metsamor AES-in 
fəaliyyəti narahat edir. Hətta Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev 
bu ilin martında Atom Enerjisi üzrə Bey-
nəlxalq Agentliyin (AEBA) Baş direktoru 
Rafael Mariano Qrossini qəbul edərkən 
də nüvə təhlükəsizliyi probleminə toxu-
naraq Metsamor Atom Elektrik Stansiya-
sının Azərbaycana, Türkiyəyə və bütün 
regiona böyük nüvə təhlükəsi yaratdığını 
bildirdi, Azərbaycan rəhbəri bu stansi-
yanın köhnə texnologiya ilə çalışdığını, 
onun ciddi texniki problemlərinin oldu-
ğunu diqqətə çatdırdı. O, Metsamordan 
qaynaqlanaraq bəzi nüvə materiallarının 
qanunsuz ticarətinin aparılmasının nara-
hatlıq doğurduğunu da vurğuladı.

Ermənistanın Metsamor şəhərində 
yerləşən atom elektrik stansiyası 19 0-ci 
ildə işə salınıb. Köhnə texnologiya ilə iş-
ləyən, 9,  ballıq seysmik zonada 197 -cı 
ildə inşa edilmiş, cəmi  bala hesablan-
mış Metsamor Atom Elektrik Stansiya-
sı Azərbaycan, Türkiyə, Ermənistan və 
bütün region üçün böyük nüvə təhlükəsi 
yaradır. Bu yeni məsələ deyil, uzun illər 
diqqət mərkəzindədir. 

Metsamor AES-in seysmiklik səviy-
yəsi cəhətdən çox təhlükəli ərazidə yer-
ləşməsini və ehtimal olunan təhlükənin 
qaçılmaz olduğunu inkar etmək olmur. 
Əslində, bu deyilənlər  Metsamor AES-
in təcili olaraq bağlanmasına əsas verir. 
Bunula yanaşı deməliyəm ki, AEBA Met-
samor AES də daxil olmaqla, dünyada-
kı bütün AES-lərin təhlükəsiz fəaliyyət 
göstərməsinə yönəlmiş missiyasını hə-
yata keçirir.

 Azərbaycanın bugünkü gəncli-
yi haqqında nə deyərdiniz  nların 
elmə, təhsilə mara ı sizi qane edirmi

– ənclik həyatımızın önəmli bir 
parçasıdır. Tarixi qələbəmizi qazanan 
əsas qüvvə də indiki gənclik oldu. İnki-
şafımızın, ölkəmizin bütün uğurlarının da 
hərəkətverici qüvvəsi gəncliyimizdir.

Azərbaycanda həyatı, yaradıcılığı və 
elmi fəaliyyəti böyük bir məktəb olan in-
sanlar olub və olmaqdadır. Dünya irsinə 
bəxş etdiyimiz çox görkəmli şəxsiyyətlər 
var. Arzu edərdim ki, tələbələrimiz, elmi 
fəaliyyətlə məşğul olan gənclərimiz bu 
böyük irsi daha dərindən və mükəmməl 
öyrənsinlər, tarixi ənənələrdən bəhrələn-
sinlər. 

Bu günümüzün də təsdiq etdiyi bir 
aksiom var  inkişaf və tərəqqinin başında 
elm dayanır. Bəşəriyyətin uğur və firavan 
gələcəyi elm adamlarının uğurundan çox 
asılıdır. ənclərimizin elmə həvəsinin 
artırılması üçün Elm Muzeyi və ya Elm 
Mərkəzi kimi bir qurumun yaradılması 
da çox faydalı olardı. Qeyd edim ki, bu 
sahədə faydalana biləcəyimiz çox zəngin 
beynəlxalq təcrübə var.

 əhayət,  Azərbaycan alimlərinin 
obel mükafatına layiq görülmək po-

tensialını necə dəyərləndirirsiniz
– Buna çox ümid edir və inanıram. 

amanımızda dünya elm mərkəzlərinin 
qapıları açıqdır və xaricdə ən müxtəlif la-
yihələr üzərində çalışan həmyerlilərimizin 
adlarını tez-tez eşidirik. Müstəqilliyimizin 
qazandırdığı ən böyük nailiyyətlərdən biri 
də budur. tən bir qərinədə özümüzü və 
potensialımızı tanıda bildik. Azərbaycan 
alimlərinin Nobel mükafatına namizəd 
göstərilə bilməsi üçün onlar dünya elm 
mərkəzləri ilə çox sıx əlaqələr yaratmalı, 
elmin ən aktual, dünya ictimaiyyətinə fay-
da verə biləcək istiqamətləri üzrə araşdır-
malar aparmalı və əldə edilən nəticələrin 
tətbiqinə nail olmalıdırlar. 

Əlbəttə ki, mühüm şərtlərdən biri də 
elmə, alimlərə müvafiq dövlət qurumları, 
sahibkarlar, özəl şirkətlər və xeyriyyəçilər 
tərəfindən hərtərəfli dəstək verilməsidir. 
Həqiqət dəyişməzdir  elmə qoyulan sər-
mayə heç vaxt itmir. 

 edaksiyamıza gəldiyinizə və sə-
mimi müsahibəyə görə sa  olun.

hbəti apardı  
ami  Ə Ə V  

XQ

Azərbaycanın adını dünya elm 
zirvəsinə yazmış soydaşımız
üsahibimiz yeganə obel mükafatçısı olan azərbaycanlı Bəxtiyar iracovdur



14 MƏDƏNİYYƏT

Hər kitab bir dünyadır
əmməd Aslan p eziyası

anun  nə riyyatının yeni layihə-
si  Azərbaycan p eziyasından se -
mə eirlər  seriyasından ap lunmu  
n bəti kitab t rk se dalısı, a ı zan 
t rənli, milli dəyərlərimizin y rulmaz 
təbli at ısı, Azərbaycan lkl runun 
kamil bilicisi, Əməkdar mədəniy-
yət i isi  ə ri adına layi  r lm   

əmməd Aslanın yaradıcılı ına həsr 
lunub  

Xatırladaq ki, bundan əvvəl nəşriyyat 
sözügedən layihə üzrə ah İsmayıl Xəta-
yi, Məhəmməd Füzuli, Molla Pənah aqif, 
Məhəmməd Hadi, Əhməd Cavad, Süley-
man Rüstəm, Səməd urğun və başqala-
rının yaradıcılığına müraciət etmişdir. 

Məmməd Aslanın kitabına unudulmaz 
şairin müxtəlif illərdə qələmə aldığı ən 
gözəl şeirləri daxil edilib. Oxucunun poe-
tik ovqatına işıq tutan Məmməd Aslan po-
eziyası hər zaman təzə-tərliyi ilə seçilib. 
O, öz şairlik taleyi haqqında belə deyib  

əpib yərdirəm s z , kəlməni, 
z ə sənətim y , ayrı i im y

Tanıtsa, bir misram tanıdar məni,
z ə sənədim y , arayı ım y  

Kitabdakı şeirlər “Dəlidağ” ədəbi 
məclisinin sədri, şair Namiq Dəlidağlının 
təqdim etdiyi nümunələr arasında seçilib. 
İlhamə Məmmədli və Aşıq Elbrus Kəl-
bəcərli şairin şeirlərinin toplanmasında 
yardımçı olublar. Nəşrin redaktoru Əyyub 
Qiyas Abbasovdur.

Söz lətafəti  
 Azərbaycan dilində
zbəkistanın al  airi Erkin Vahi-

d un z ləta əti  əsəri Azərbaycan 
dilində nə r lunub

Filologiya elmləri doktoru Almaz lvi 
Binnətova əsəri özbəkcədən dilimizə tər-
cümə edərək geniş həcmli “ n söz”lə çap 
etdirib.  

Qardaş ölkədə bir neçə dəfə nəşr 
olunmuş “Söz lətafəti” geniş oxucu sev-
gisi qazanan əsərlərdəndir. Tərcümələr-
dən də göründüyü kimi, incə ruhlu şair 
Erkin ahidov öz ömrünü – yaradıcılıq 
dünyasını gözəl duyğu yaşantıları ilə 
naxışlayıb. Almaz lvi Binnətova yazır  
“Bu əsəri dönə-dönə oxudum, o qədər 
səmimi hisslərlə, şirin dillə, həssas eşqlə 
yazılıb ki, adam doya bilmir. Bu kitab va-
sitəsilə bir həqiqəti yenidən kəşf etdim ki, 
biz bir babanın övladlarıyıq. Çünki müəl-
lifin məğzini açdığı sözlərin hamısı həm 
də Azərbaycan sözlərinin tarixi, “şəcərə-
si, tərcümeyi-halı”dır. Oxuyun və dediyim 
həqiqətə özünüz şahid olacaqsınız”. 

“Söz lətafəti”nin dilçilər üçün maraqlı 
olacağı şübhəsizdir, eyni zamanda, kitabı 
əlinə alan hər kəs üçün də həm elmi, həm 
də bədii təxəyyül məhsulu olaraq qiymətli 
qənimətdir.  

Axın   x şbəxtlik elmi
nyaca mə hur a ın nəzəriyyə-

si  insanın, hə i ətən, necə bə t 
la biləcəyini rtaya yur, bə tli-

yin urlu səadətin k məyi ilə azanı-
la biləcəyini stərir

Klaremont niversitetinin professoru, 
Çikaqo niversitetinin psixologiya kafed-
rasının müdiri Mihay Çiksentmihayinin 
beynəlxalq bestseller sayılan “Axın” əsəri 
həm insan məninin mürəkkəb quruluşu 
və yaşam fəlsəfəsini öyrənmək, həm də 
zəngin informasiya mənbəyi (əhatəliliyi) 
baxımından əhəmiyyətlidir.

Axın nəzəriyyəsinin nə olduğunu 
izah edən və bu təcrübəni həyatımıza 
necə tətbiq edəcəyimizi təqdim edən bu 
kitab adıçəkilən nəzəriyyənin sahibi dok-
tor Mihay Çiksentmihayinin xoşbəxtliyin 
təd qiqatlarına həsr edilmiş 2  illik zəh-
mətinin məhsuludur. “Axın” – “xoşbəxtlik 
elmi” adlandıra biləcəyimiz bu əsər elm 
dünyası ilə birlikdə həyatını dəyərləndir-
mək, onu daha dərindən kəşf etmək və 
özünü daha yaxşı dərk etmək istəyən hər 
bir oxucu üçün faydalı olacaq.

8 may 2024-cü il, çərşənbə Xalq qəzeti

Pakistanla dostluğumuza 
ədəbiyyatçı töhfəsi  

Nizami Gəncəvi adına Milli Azərbaycan Ədəbiyyatı Muzeyində Azərbaycan 
Dillər Universitetinin dosenti, filologiya üzrə fəlsəfə doktoru Mahirə Hacıyevanın 
“Mədəni sərhədlərin qovşağında bədii təfəkkür” adlı kitabının təqdimatı 
keçirilib. Müəllif bu kitabın nəşrinin Azərbaycanla Pakistan arasında tarixi 
dostluq və tərəfdaşlıq əlaqələrinin möhkəmlənməsinə töhfə olduğunu bildirib.

Kitabın müqəddiməsində əsərə mü-
nasibət bildirən Ədəbiyyat Muzeyinin 
direktoru, akademik Rafael Hüseynov 
təqdimat mərasimində qeyd edib ki, Pa-
kistanla genişlənməkdə olan əlaqələr iki 
ölkə arasında   münasibətləri daha da 
möhkəmləndirir. O, Pakistanın ölkəmizin 
ərazi bütövlüyünü dəstəklədiyini, mü-
haribə zamanı Azərbaycana ciddi siyasi 
dəstək nümayiş etdirdiyini vurğulayıb  
“Pakistan Ermənistanı bir dövlət kimi ta-
nımırdı. Artıq işğal dövrü arxada qalsa 
da, biz tarixi unutmuruq.  Buna görə də 
bu günə kimi Nizami muzeyi pakistanlı 
qonaqlarını ödənişsiz qəbul edir, birgə 
tədbirlər keçiririk”. 

Mahirə Hacıyevanın əsərində qədim 
və zəngin tarixə malik Pakistanın tarixi 
ənənələri, mədəniyyəti, ədəbiyyatı, yerli 
əhalinin həyatı, cəmiyyətdə mövcud olan 
dini tolerantlıq ənənələrindən dolğun şə-
kildə bəhs olunduğu bildirilib. 

Qonaqlar muzeyi gəzərək, zəngin 
Azərbaycan ədəbiyyatı ilə tanış olduqdan 
sonra xalqlarımızın dostluğunun, birliyinin 
təcəssümü olan kitab təqdim edilib. Mə-
rasimdə Pakistan İslam Respublikasının 
ölkəmizdəki səfiri Bilal Hayee, Pakistan 
Milli Assambleyası sədrinin müavini Se-
yid Qulam Mustafa ah, Pakistan İslam 
Respublikası Senatının Xarici Əlaqələr 
Komitəsinin sədri, senator Müşahid Hü-
seyn Seyyid, Pakistan–Azərbaycan İqti-
sadi Əməkdaşlıq Palatasının vitse-prezi-
denti Tariq Hameed və “I  mumdünya 
Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu”nda 
iştirak etmək üçün Pakistan İslam Res-
publikasından gəlmiş nümayəndə heyə-
tinin üzvləri iştirak ediblər.

Sonda Pakistan xalqının milli rəqslə-
ri və Pakistan İslam Respublikasını əks 
etdirən “Salam Pakistan” adlı videoçarx 
nümayiş olunub.   

abil Y İ L   

Ziyalılara yubiley  
medalları təqdim edildi

Milli Azərbaycan Tarixi Muzeyində bir qrup mədəniyyət xadiminə “Heydər 
Əliyevin 100 illiyi (1923–2023)” yubiley medalının təqdimetmə mərasimi 
keçirildi.

Mərasimdə mədəniyyət naziri Adil 
Kərimli, nazir müavinləri Səadət usi-
fova, Murad Hüseynov, Fərid Cəfərov, 
mədəniyyət xadimləri və digər ictimaiy-
yət nümayəndələri iştirak edirdilər. 

Adil Kərimli yubiley mükafatının 
 Prezidentin mədəniyyət xadimlərinə 
göstərdiyi diqqət və ehtiramın təzahürü 
olduğunu diqqətə çatdırdı  “Düşünürəm 
ki, lu öndərin yubiley medalının hər bi-
rimiz üçün xüsusi əhəmiyyəti var. Çünki 
bu medalla təltif edilənlər Heydər Əliye-
vin diqqət və qayğısı ilə Azərbaycan mə-
dəniyyətinə töhfələr veriblər”.

Nazir onu da vurğuladı ki, bundan 
sonra artıq dünyaya mədəniyyət diplo-
matiyası ilə sirayət etməliyik  Bu, cə-
nab Prezident İlham Əliyevin və Birinci 
 vitse-prezident Mehriban xanım Əliye-
vanın dəstəyi ilə həyata keçəcək və bu-
nunla da dünyada Azərbaycan mədə-
niyyəti daha da tanınacaq. Biz sizinlə, 
sizin adınız və mədəni xidmətinizlə qü-
rur duyuruq”.

Mədəniyyət xadimlərinə “Heydər 
Əliyevin 100 illiyi (1923–2023)” yubiley 
medalını nazir Adil Kərimli təqdim etdi.

Mükafatlandırılan mədəniyyət xa-
dimləri “Xalq qəzeti”nə bildirdilər

əriman Həsənzadə, alq şairi:
– Bu medaldan böyük şərəf ola bil-

məz. lu öndər daim yanımızdadır, 
qəlbimizdədir. mummilli lider mədəniy-
yətə, incəsənətə həmişə diqqətlə yana-
şıb, qayğısı bizdən əskik olmayıb. 

Hacı İsmayılov, alq artisti:
– Müstəqil Azərbaycanın qurucusu, 

memarı ulu öndər Heydər Əliyevin yu-
biley medalını almaq sözlə ifadə edilə 
bilməyəcək qədər böyük təltifdir.  Heydər 
Əliyev Azərbaycan və onun mədəniy-
yəti üçün təkrarolunmaz işlər görüb, 
xidmətlərini saymaqla bitməz. Mədəniy-
yətin elə bir sahəsi yoxdur ki,  Heydər 
Əliyev onunla maraqlanmasın, qayğı 
göstərməsin. lu öndər mənə Müslüm 

 Maqomayev adına Azərbaycan Dövlət 
Akademik Filarmoniyasında ədəbiyyat 
və incəsənət üzrə dövlət mükafatını 
şəxsən təqdim edib. İndi onun 100 il-
lik yubiley medalını alanda, sanki, eyni 
hissləri yaşadım. 

ofiq Bakıxanov, alq artisti:
– Mən həmişə lu öndərin nəfəsi-

ni üstümüzdə hiss etmişəm, indi də. 
O, bizə İlham Əliyev kimi dəyərli döv-
lət başçısı ərməğan etdi. Bu medal, bu 
sevinc bizim üçün böyük şərəfdir. Allah 
Heydər  Əliyevə rəhmət eləsin. 

Elmira Axundova, alq yazıçısı:
– 1990-cı ildən bəri ümummilli lider 

Heydər Əliyevlə şəxsən tanış olmuşam. 
O, 1993-cü ildə hakimiyyətə gələndə 
“Pravda” qəzetində “Heydər Əliyevin 
qayıdışı” adlı böyük məqalə yazmışdım. 
Oxumuşdu, fikirlərini mənimlə bölüşmüş-
dü. Xoş xatirələrdir. Onunla birgə xarici 
səfərlərdə olmuşam. 2023-cü ildən in-
diyə kimi onun barəsində tərcümələrimlə 
birlikdə 0-a yaxın kitab yazmışam. m-
rüm boyu Heydər Əliyevin obrazını ya-
ratmışam. 100 illiyində  kitabım işıq üzü 
gördü. Bu missiyamı ömrümün sonuna 
kimi davam etdirəcəyəm. 

ərim ahirov, Əməkdar mədəniy -
yət işçisi:

– Bu medal mənim üçün böyük 
şərəfdir. lu öndərin ideyaları uğrunda 
fədakarlıq göstərmişəm. Azərbaycan 
mədəniyyətinin, incəsənətinin təbliğində 
gördüyüm işlər müqabilində verilən bu 
medal ən böyük mükafatımdır. 

urəddin ehdixanlı, alq artisti:
– lu öndərin, böyük azərbaycan-

lının yubileyi şərəfinə medala layiq gö-
rüldüyüm üçün çox şadam, sevinirəm. 
Bundan sonra daha da məsuliyyətli 
olacaq, dövlətimizin təbliğində var gücü-
müzlə çalışacağıq. 

Riz an İ RƏT L   

Dizayner-rəssamın sənət hesabatı 
Azərbaycan Rəssamlar İttifaqının Vəcihə Səmədova adına sərgi salonunda  rəssam, 

dizayner Esmeralda Tağızadənin fərdi yaradıcılıq sərgisi açılıb. E.Tağızadə Rəssamlıq 
Akademiyasının tətbiqi incəsənət fakültəsinin  dizayn şöbəsini bitirib. O, ölkəmizdə ilk 
qadın dizayner hesab edilir.  Esmeralda Tağızadə Rəssamlıq Akademiyasında pedaqoji 
fəaliyyətlə də məşğuldur.   

Açılış mərasimini giriş sözüylə Rəssam-
lar İttifaqının katibi, Xalq rəssamı Ağaəli 
İbrahimov açdı. O, Esmeralda Tağızadənin 
yaradıcılığını belə xarakterizə etdi  

 İnsan həyatda öz əməlləri və əsərləri 
ilə qalır. Esmeralda Tağızadə, sözün əsl mə-
nasında, yaradıcılıq sözünün mahiyyətini 
anlayan və anladan rəssamdır. 

Xalq rəssamı Arif üseynov isə dizay-
ner-rəssamı bir  müəllim kimi də layiqincə 
xarakterizə etdi  

 ənətdə müəllimin olması çox əhə-
miyyətlidir. ər rəssam yaxşı müəllim ola 
bilməz. Esmerada xanım hər iki xüsusiyyəti 
özündə cəmləmiş şəxsdir. Onun şagirdləri-

nin  gələcəyin gözəl rəssamları olacağına 
inamım böyükdür. 

Yeni allery   Bakı İncəsənət Məktəbi-
nin direktoru Rafael ülməmmədli, Bakı   
Rəsm Qalereyasının rəhbəri Eldəniz Baba-
yev və digərləri də  Esmeralda Tağızadənin 
haqqında ürək sözlərini bölüşdülər. 

Esmeralda Tağızadə isə dedi  
 Mən bugünkü uğurlarıma görə, ilk 

növbədə, atama təşəkkürümü bildirirəm. 
Çünki o, mənim rəssamlığı öyrənməyimə 
dəstək olub. zümü xoşbəxt hiss edirəm. 
Çünki sevdiyim işlə məşğulam. Bu sərgiylə 
bağlı müxtəlif ölkələrdən təbrik alıram. Bu 
da məni çox sevindirir. 

ərginin qırmızı lenti kəsildikdən sonra 
sənətsevərlər Esmeralda Tağızadə yaradıcı-
lığının nümunələri ilə tanış oldular. Onun 
rəsmlərində şərq mədəniyyətinin xüsusiy-
yətləri mühüm yer tutur. Bibiheybət məsci-
dinin, Kəbənin əksi, inanclı insanların hə-
yatına münasibət rəssamın yaradıcılığından 
qırmızı xətt kimi keçir. Rəssam xalqımızın 
yaşadığı faciələrdən bəhs edən təsirli əsərlər 
yaradıb.

 CEY  

Sənət karvanının  
əbədi yolu

Məşhur Hacıbəyovlar musiqi mədəniyyətimizə böyük töhfələr veriblər. 
Üzeyir bəydən başlayan yolu Zülfüqar, Çingiz, Niyazi  Hacıbəyovlar kimi 
istedadlar   davam etdiriblər. Onlardan biri də 1919-cu ildə Şuşada dünyaya göz 
açan Soltan Hacıbəyovdur. Bəstəkar “Karvan” yolu tutaraq musiqi ümmanının 
zəvvarına çevrilib. 

Bu gün görkəmli sənətkarın 10  yaşı 
tamam olur. Soltan Hacıbəyovun yaradı-
cılıq yolu ötən əsrin 30-cu illərinin sonu –  
40-cı illərinin əvvəllərinə təsadüf edir. Bu 
dövr Azərbaycan musiqi mədəniyyətinin 
inkişafında böyük əhəmiyyətə malik idi.   
O, öz yaradıcılığında zeyir Hacıbəylinin 
mütərəqqi ənənələrini davam etdirir, eyni 
zamanda, S.Prokofyevin, D. ostakoviçin 
nailiyyətlərindən bəhrələnirdi. 1930-cu 
ildə Bakıya köçən Soltan bir müddət əmi-
si zeyir Hacıbəylinin ailəsində yaşayır 
və tərbiyə alır.

Soltan Hacıbəyov həyat və sənət 
yollarında pillə-pillə ucalıb. Azərbaycan 
Dövlət Konservatoriyasının, həm də 
Bəstəkarlar İttifaqının rəhbəri olub. Keç-
miş SSRİ-nin Xalq artisti adına layiq gö-
rülüb. Soltan Hacıbəyovu anmaq üçün 
musiqişünas, Azərbaycan Bəstəkarlar 
İttifaqının katibi, Əməkdar incəsənət xa-
dimi emfira Qafarova ilə həmsöhbət 
olduq. 

  ltan acıbəy u necə atırla-
yırsınız  

– Soltan Hacıbəyov görkəmli bəstəkar 
olmaqla yanaşı, gözəl təşkilatçı idi. Onun  
Azərbaycan Dövlət Konservatoriyasına 
rəhbərlik etdiyi illər musiqi ocağının ən 
parlaq  dövrü hesab edilir. Mən o zaman 
konservatoriyada  işləyirdim. Onun döv-
ründə ayda bir dəfə konservatoriyada 
simfonik konsertlər keçirilirdi. O dövrdə, 
həmçinin ulu öndər Heydər Əliyev bu 
konsertlərdə iştirak edirdi. örülən işləri 

yüksək qiymətləndirərək insanların mu-
siqi zövqünün artması üçün dövlət xa-
dimlərini özüylə bu konsertlərə gətirirdi. 
Bu konsertlərdə klassik rus, Avropa və 
Azərbaycan bəstəkarlarının əsərləri səs-
lənirdi. Soltan müəllim gənc azərbaycanlı 
bəstəkarların  da ifasına əhəmiyyət ve-
rirdi. Repertuara o əsərlərdən birini daxil 
etdirirdi. Bu da biz musiqişünaslar üçün 
təcrübə meydanı idi. O əsərlərə qulaq 
asaraq öz fikrimizi formalaşdırır, musiqi 
sənətinin incəliklərinə dərindən yiyələnir-
dik. Biz musiqi əsərləri barədə həm dis-
kussiya aparır, həm də yazırdıq. əxsən 
mənim də  bir musiqişünas kimi formlaş-
mamda  Soltan Hacıbəyovun danılmaz 
əməyi olub. Soltan müəllim həm konser-
vatoriyanın 0 illiyini qeyd etdirdi, həm də 
bu musiqi ocağı barədə kitab buraxdırdı.  

 ltan acıbəy  bəstəkar kimi 
necə arakterizə edərdiniz

– Soltan Hacıbəyovun yaradıcı insan 
kimi vizit kartı “Karvan”dır. Əslində, bu 
böyük əsər olmalı idi. Soltan Hacıbəyov 
Türkmənistan Dövlət Opera və Balet Te-
atrının sifarişi ilə “Kəminə və Qazı” ope-
rasını yazmalı idi. akin əsər sona qədər 
yazılmamış qaldı. Bu opera əsasında 
“Karvan” simfonik lövhəsi yarandı. Bəstə-
kar sonradan bu əsəri yeni redaksiyada 
da işləmişdir. mumiyyətlə, Soltan Ha-
cıbəyov yaradıcılılığı üzərində həssas-
lıqla çalışırdı. ğurlu alınmayan əsərləri 
heç zaman cəmiyyətə təqdim etməzdi. 

Soltan müəllim, həmçinin  “ ülşən” 

baletinin yaradıcısıdır. Əsər Əli əliyevin 
eyniadlı povestinin motivləri əsasında 
bəstələnib. “ ülşən” müasir mövzuda ya-
zılan ilk balet əsərimizidir. Təəssüf ki, bu 
balet unudulub. Bu gün nə göstərilir, nə 
də barəsində yazılır. Soltan bəy ilk uşaq 
operamızın da yaradıcısıdır. O, Nizami 

əncəvinin “İsgəndərnamə” poemasının 
motivləri əsasında “İsgəndər və çoban” 
əsərini bəstələyib.  

 əstəkarın yaradıcılı ının təd i i 
nə yerdədir  

– Soltan müəllimin oğlu İsmayıl Ha-
cıbəyov da görkəmli bəstəkarımız idi. Bu 
gün İsmayıl Hacıbəyovun həyat yoldaşı 

lviyyə xanım onun yaradıcılığını təd-
qiq edir. O, hər iki bəstəkarın arxivi ilə 
məşğuldur. Bu gün Soltan Hacıbəyovun 
fortepiano  üçün yazdığı notlar tapılaraq 
ifa olunmaqdadır. Biz Bəstəkarlar İtti-
faqında bu notların ifasını təşkil edir, dahi 
bəstəkarımızın irsinin yaşamasını istəyi-
rik. mid edirik ki, Soltan Hacıbəyovun 
başqa əsərləri də tapıla bilər. 

 sahibə n  sa  lun   

Ceyhun İRZƏLİ

oltan Hacıbəyov  10  



15SƏRBƏST
“BAKI  POLAD  BURAZLAR”  ASC-nin 

2023-cü il dekabrın 31-nə mühasibat balansı
( m a n a t l a )

Bölmələr n, maddələr n adları
Hesabat dövrü
2023-cü l üzrə

Əvvəlk  dövr 
2022-c  l üzrə

AKTİ ƏR
Torpaq, t k l  və avadanlıqlar (əsas vəsa tlər) 8 1 8 8 . 0 0 8 9 2 8 . 0 0
CƏMİ  NMÜ DDƏT İ  AKTİ ƏR 8 1 8 8 . 0 0 8 9 2 8 . 0 0
Eht yatlar 1 5 6 1 9 9 . 0 0 1 5 6 1 9 9 . 0 0
Sa r deb tor borcları 8 8 8 2 2 . 0 0 4 6 5 0 6 . 0 0
Pul vəsa tlər  və onların ekv valentlərı 1 3 0 . 0 0 1 3 0 . 0 0

ələcək dövrün xərclər 8 0 1 5 9 . 0 0 9 1 9 2 9 8 . 0 0
D gər akt vlər 1 9 9 4 9 . 0 0 1 9 9 4 9 . 0 0
CƏMİ  QISAM DDƏT İ  AKTİ ƏR 3 2 5 3 1 0 . 0 0 1 1 4 2 0 8 2 . 0 0

Ə İ A İ Ə 3 3 3 4 9 8 . 0 0 1 1 5 1 0 1 0 . 0 0
dən lm ş nom nal (n zamnamə) kap tal 6 8 0 6 6 . 0 0 6 8 . 0 6 6 . 0 0

B ö l üşdürülməm ş mənfəət (zərər) 6 2 2 8 4 . 0 0 6 2 2 8 4 . 0 0
CƏMİ KAPİTA 1 3 0 3 4 9 . 0 0 1 3 0 3 5 0 . 0 0
CƏMİ NM Ü DDƏT İ HDƏ İK ƏR X X
Qısamüddətl  fa z xərclər  yaradan
öhdəl klər (Bank Kred t ) X 5 8 8 5 1 9 . 0 0

Sa r kred tor borcları X 2 2 8 2 5 2 . 0 0
D gər öhdəl klər 2 0 3 1 4 9 . 0 0 2 0 3 8 8 9 . 0 0
CƏMİ QISAMÜ DDƏT İ HDƏ İK ƏR 2 0 3 1 4 9 . 0 0 1 0 2 0 6 6 0 . 0 0
CƏMİ HDƏ İK ƏR 2 0 3 1 4 9 . 0 0 1 0 2 0 6 6 0 . 0 0

Ə İ APİ A  Ə H Ə İ Ə 3 3 3 4 9 8 . 0 0 1 1 5 1 0 1 0 . 0 0
ənfəət və zərər haqqında hesabat (xərclərin funksiyaları üzrə)

Əsas əməl yyat gəl r 7 3 8 4 1 4 . 0 0 8 1 4 1 1 7 . 0 0
Satışın maya dəyər ( 4 8 1 8 0 7 . 0 0 ) ( 4 4 1 4 8 9 . 0 0 )
Ü mum  mənfəət 2 5 6 6 0 7 . 0 0 3 7 2 6 2 8 . 0 0
Sa r əməl yyat gəl rlər 7 9 7 3 . 0 0 4 6 5 1 . 0 0
İnz bat  xərclər ( 2 3 6 5 8 8 . 0 0 ) ( 4 1 1 3 3 9 . 0 0 )
Sa r əməl yyat xərclər ( 3 1 0 1 8 . 0 0 ) ( 3 9 0 6 0 . 0 0 )
Əməl yyat mənfəət  (zərər ) ( 3 0 2 6 . 0 0 ) ( 7 3 1 2 0 . 0 0 )

erg qoymadan əvvəl mənfəət (zərər) ( 3 0 2 6 . 0 0 ) ( 7 3 1 2 0 . 0 0 )
Hesabat dövrundə xal s mənfəət (zərər) ( 3 0 2 6 . 0 0 ) ( 7 3 1 2 0 . 0 0 )

“Goranboy Tikinti-Quraşdırma” ASC 
səhmdarlarının nəzərinə!

2  iyun 2024-cü il saat 11.00-da “ oranboy Tikinti - Quraşdır-
ma” ASC səhmdarlarının növbəti illik ümumi yığıncağı keçiriləcəkdir.

ündəlikdəki məsələlər
1. Cəmiyyətin 2023-cü il üçün maliyyə-təsərrüfat fəaliyyətinin 

yekunlarına aid hesabatın müzakirəsi və təsdiqi.
2. Təşkilati məsələ.
3. Mənfəət və zərərin bölüşdürülməsi. 
4. Digər məsələlər.

ığıncağın gündəliyinə aid sənədlərlə cəmiyyətin yerləşdiyi 
ünvanda tanış olmaq mümkündür. ığıncaqda bütün səhmdarların 
şəxsiyyəti təsdiq edən sənədlə (vəkil olunmuş nümayəndələr no-
tarial təsdiqlənmiş etibarnamə və şəxsiyyəti təsdiq edən sənədlə) 
iştirakı vacibdir.

Əlaqə telefonu-0 -74 -33-19.
nvan- oranboy şəhəri, .Bayramov küçəsi 13.

İdarə heyəti

“Goranboy ƏT” ASC  
səhmdarlarının nəzərinə!

2   iyun 2024-cü il saat 11.00-da oranboy şəhəri,  
S. urğun küçəsi 92 nömrəli ünvanda səhmdarların növbəti 
illik ümumi yığıncağı keçiriləcəkdir.

ündəlikdəki məsələlər
1. Cəmiyyətin 2023-cü il üçün maliyyə-təsərrüfat fəaliy-

yətinə aid hesabatın müzakirəsi və təsdiqi.
2. Digər məsələlər.

ığıncağın gündəliyinə aid sənədlərlə cəmiyyətin yer-
ləşdiyi ünvanda tanış olmaq mümkündür. ığıncaqda bütün 
səhmdarların şəxsiyyəti təsdiq edən sənədlə (vəkil olunmuş 
nümayəndələr notarial təsdiqlənmiş etibarnamə və şəxsiy-
yəti təsdiq edən sənədlə) iştirakı vacibdir. 

Əlaqə telefonu-0 -22 -24-24.
İdarə heyəti

“Gəncə Şərab – 2” ASC-nin 2023-cü il dekabrın  
31-nə maliyyə vəziyyəti haqqında hesabatı

(manatla)

Активляр 
31 dekabr 
2023-cц il

31 dekabr 
2022-ci il

Узунмцддятли активляр 9058986,39 7980044,84
Гейри-мадди активляр 26410,54 28297,00
Торпаг, тикили вя аваданлыглар 9032575,85 7951747,84
ЪЯМИ УЗУНМЦДДЯТЛИ АКТИВЛЯР 9058986,39 7980044,84
Гысамцддятли активляр 22333879,12 18129080,47
Ещтийатлар 18195751,74 15128712,63
Гысамцддятли дебитор борълары 3658712,76 2730082,94
Пул вясаитляри вя онларын еквивалентляри 479414,62 156031,23
Саир гысамцддятли активляр   114253,67
ЪЯМИ ГЫСАМЦДДЯТЛИ АКТИВЛЯР 22333879,12 18129080,47
ЪЯМИ АКТИВЛЯР 31392865,51 26109125,31
КАПИТАЛ     
Юдянилмиш номинал (низамнамя) капитал 10685340,00 10685340,00
Kapital  ehtiyatlarы 1463954,93 1947171,07
Бюлцшдцрцлмямиш мянфяят (юдянилмямиш зяряр) 5556357,75 6962208,02
ЪЯМИ КАПИТАЛ 17705652,68 19594719,09
Гысамцддятли ющдяликляр 13687212,83 6514406,22
Гысамцддятли bank kreditlяri 5700828,63 5112912,10
Верэи вя саир мяъбури юдянишляр цзря ющдяликляр 1126179,04 461765,09
Гысамцддятли кредитор борълары 6860205,16 939729,03
ЪЯМИ ГЫСАМЦДДЯТЛИ ЮЩДЯЛИКЛЯР 13687212,83 6514406,22
ЪЯМИ ЮЩДЯЛИКЛЯР 13687212,83 6514406,22
ЪЯМИ КАПИТАЛ ВЯ ЮЩДЯЛИКЛЯР 31392865,51 26109125,31

MЯCMU  GЯLИRLЯR  HAQQЫNDA   HESABAT

   2023-cц il  2022-ci il
Ясас  ямялиййат эялири 15286820,66 15199557,33
Сатышын майа дяйяри 12273581,69 13292882,35
Цмуми мянфяят 3013238,97 1906674,98
Саир ямялиййат эялирляри 28138,03 173269,41
Sair яmяliyyat xяrclяri -65900,71 -55379,55
Ямялиййат  ( mяnfяяti-зярярi) 2975476,29 2024564,84
Kurs fяri+ 495387,33 1991547,63
Kurs fяri- -602157,34 -792385,03
Верэиtutмадан яввял мянфяят (зяряр) 2868706,28 3223727,44
Мянфяят верэиси 573741,26 644745,49
Щесабат дюврцнdя халис мянфяят (зяряри) 2578981,95 3254398,49
Sяhmdarlarыn payыna dцшяn bir sяhmin mяnfяяti:
bir sяhmin mяnfяяti 0

KAPИTALDA  DЯYИШИKLИKLЯR  HESABATI

 
Nizamnamя 
kapitalы

Kapital 
ehtiyatlarы

Бюлцшдцрцл-
мямиш mяnfяяt Cяmi kapital

 2023-cц il yanvarыn 1-nя 
qalыq 10685340 1947171,07 6962208,03 19594719,1
 2023-cц il yanvarыn 1-nя 
qalыq 10685340,00 1947171,07 6962208,03 19594719,10
2023-cц il цzrя xalis 
mяnfяяt, zяrяr   0,00 2294965,02 2294965,024
Mяnfяяtdяn istifadя     -3700815,3 -3700815,30
Kapital ehtiyatыndan 
istifadя   -483216,14   -483216,14
2023-cц il dekabrыn 31-nя 
qalыq 10685340 1463954,93 5556357,75 17705652,68

8 may 2024-cü il, çərşənbəXalq qəzeti

Ə İ   A İ   Ə İ

 “BAKI PO AD B RA AR” ASC-nin ( EN 
99000 31 1)  sədri akir Nəsirov cənabına

Biz, “BAKI PO AD B RA AR” Açıq Səhmdar 
Cəmiyyətinin 2023-cü il yanvarın 1-dən dekabrın 
31-nə təqdim edilən balans hesabatı və həmin ta-
rixdə tamamlanan 2023-cü il üzrə mənfəət və zərər 
hesabatı, kapitalda dəyişikliklər hesabatı və pul və-
saitlərinin hərəkəti hesabatından ibarət olan maliy-
yə hesabatlarının audit yoxlamasını apardıq.

aliyyə hesabatlarının hazırlanması üçün 
rəhbərliyin məsuliyyəti

1 .  Hazırkı Maliyyə Hesabatlarının Beynəlxalq 
Standartlarına uyğun olaraq hazırlanmasına və 
düzgün təqdim edilməsinə görə rəhbərlik məsuliy-
yət daşıyır. Bu məsuliyyətə aşağıdakılar daxildir  
səhvlər nəticəsində əhəmiyyətli təhriflərin olmadığı, 
maliyyə hesabatlarının hazırlanması və düzgün təq-
dim edilməsi üçün müvafiq daxili nəzarət sisteminin 
yaradılması, tətbiq edilməsi və davam etdirilməsi,  
müvafiq uçot siyasətinin seçilməsi və tətbiq edilmə-
si, şəraitdən asılı olaraq məqbul uçot təxminlərinin 
irəli sürülməsi.

Auditorun məsuliyyəti
2. Bizim məsuliyyətimiz apardığımız audit yox-

lamasına əsasən maliyyə hesabatlarına aid rəy 
bildirməkdən ibarətdir. Sənədlərin düzgünliyünə 
sifarişçi məsuliyyət daşıyır. Biz audit yoxlamamızı 
Beynəlxalq Audit Standartları əsasında apardıq. 
Həmin standartların tələblərinə görə, biz etik tələb-
lərə əməl etməli və auditi elə şəkildə planlaşdırmalı 
və aparmalıyıq ki, maliyyə hesabatlarında əhəmiy-
yətli təhriflərin mövcud olmamasına kifayət qədər 
əmin olaq.

3. Audit yoxlamasına maliyyə  hesabatlarındakı 
məbləğlər və açıqlamalara dair auditor sübutu əldə 
etmək üçün prosedurların yerinə yetirilməsi daxil-
dir. Seçilmiş prosedurlar auditorun mülahizələrin-
dən, səhvlər nəticəsində maliyyə hesabatlarının 
əhəmiyyətli dərəcədə təhrif edilməsi risklərinin 
qiymətləndirilməsindən asılıdır. Həmin riskləri qiy-
mətləndirərkən auditor müəssisənin daxili nəzarət 
sisteminin səmərəliliyinə aid rəy bildirmək üçün 
deyil, şəraitə görə müvafiq audit prosedurlarının iş-
lənib hazırlanması məqsədilə müəssisə tərəfindən 
maliyyə hesabatlarının hazırlanması və düzgün 
təqdim edilməsi məqsədilə müvafiq daxili nəzarət 
sistemini nəzərdən keçirir. Bundan əlavə, audit yox-
lamasına mövcud uçot siyasətinin uyğunluğunun və 
rəhbərliyin uçot təxminlərinin əsaslandırılmasının 
qiymətləndirilməsi, eləcə də maliyyə hesabatlarının 
ümumi təqdimatının dəyərləndirilməsi daxildir.

. Bizcə, əldə etdiyimiz auditor sübutları rəyimi-
zi bildirmək üçün kifayət qədər əsas verir.

əy
. Bizim fikrimizcə, təqdim edilən maliyyə he-

sabatları bütün əhəmiyyətli aspektlər baxımından 
“BAKI PO AD B RA AR” Açıq Səhmdar Cəmiy-
yətinin 2023-cü il yanvarın 1-dən dekabrın 31-dək  
maliyyə vəziyyətini və həmin tarixdə tamamlanan 
2023-cü il üzrə mənfəət və zərər hesabatı, kapital-
da dəyişikliklər hesabatı və pul vəsaitlərinin hərəkə-
ti hesabatından ibarət olan maliyyə nəticələrini və 
Maliyyə Hesabatlarının Beynəlxalq Standartlarına 
uyğun olaraq, balansda düzgün əks etdirir.

“ ENI AMAN-A DİT” MMC-nin auditoru Hü-
seyn Cəbiyev.

Bakı şəhəri 1 may 2024-cü il.

Makron fransız əsgərlərin 
həyatı ilə oynayır

“Fransa prezidenti Emmanuel Makron eqosu və imicini yaxşılaşdırmaq üçün Ukraynaya 
qoşun göndərmək məsələsini gündəmə gətirib”. Bunu Fransanın ifrat sağçı Milli Birlik (Milli 
Cəbhə) Partiyasının lideri Marin Le Pen deyib. Onun sözlərinə görə, müharibə bir ölkənin, 
onun xalqının başına gələ biləcək ən pis şeydir: “Emmanuel Makronun Ukraynaya qoşun 
yeritmək mövzusuna tez-tez toxunmasına heyranam. Mən deyirəm ki, biz əsgərlərimizin 
həyatı ilə oynamamalıyıq".

Bundan əvvəl Makron “Economist” 
nəşrinə müsahibəsində bildirmişdi ki, Ru-
siya Federasiyası cəbhə xəttini yardıqda 

krayna çətinliklə qarşılaşacaq. Əgər Ki-
yevdən  kömək üçün müraciət daxil olar-
sa, kraynaya qoşun yeridilməsi ehtima-
lını istisna etmir. Onun sözlərinə görə, 
“bir çox Aİ ölkələri” Fransanın mövqeyi 
ilə razılaşıb. 

Makronun bu açıqlaması e Peni 

narahat edib. O bildirib ki, Rusiya ilə 
krayna arasındakı münaqişə “Fransa 

müharibəsi” deyil. O, Rusiyanın “yoxa 
çıxmayacağına” və dünyanın “xəritəsin-
dən silinməyəcəyinə” diqqət çəkib  “Bunu 
nəzərə almaq lazımdır. kraynadakı mü-
naqişə Fransanın müharibəsi deyil”.

 O, daha sonra bildirib ki, kraynanın 
Avropa İttifaqı və NATO-ya qəbul edilmə-
sinin əleyhinədir. Bu kontekstdə e Pen 

qeyd edib ki, Fransa prezidentinin nüvə 
potensialını Aİ ölkələri ilə bölüşməyə ha-
zır olması ilə bağlı bəyanatlarının qəti 
əleyhinədir. 

Fransanın kraynaya qoşun ye-
ritmək niyyəti Moskvanı narahat edib. 
Rusiyanın müdafiə naziri Sergey oyqu 
fransalı həmkarı Sebastien ekorne ilə 
telefon danışığında Fransa qoşunlarının 

kraynaya göndərilməsinin Parisin özü 
üçün problem yaradacağını bildirib. 

Rusiyanın xarici işlər naziri Sergey 
avrov isə qeyd edib ki, krayna üçün 

silah olan istənilən yük Rusiya üçün qa-
nuni hədəfə çevriləcək. Onun sözlərinə 
görə, AB  və NATO münaqişədə bilava-
sitə iştirak edir, o cümlədən təkcə silah 
tədarükü ilə deyil, həm də Böyük Brita-
niya, Almaniya, İtaliya və digər ölkələrdə 
kadrların hazırlanması ilə məşğuldur. 

P Ə Ə İYEV  
XQ

“Ölüm axtaran qadın” xarici dəstək qazanıb
Bakı Media Mərkəzinin “Ölüm 

axtaran qadın” tammetrajlı sənədli 
film layihəsi Polşa Kino İnstitutunun 
beynəlxalq müştərək istehsal 
müsabiqəsinin qalibi olub. 

Azərbaycanın film layihəsi ilk dəfədir 
Polşa Kino İnstitutunun maliyyə dəstəyini 
qazanıb. üzlərlə iddiaçı arasında qa-
lib gələn 2 layihədən biri “ lüm axtaran 
qadın“dır. Müsabiqənin nəticəsinə görə, 
Polşa Kino İnstitutu layihəyə maliyyə 
dəstəyi göstərəcək. Filmin montajı, səs 
tərtibatı, rəng korreksiyası və distribusi-
yası Polşada polyak mütəxəssislər tərə-
findən aparılacaq.

Filmin Baş prodüseri Bakı Media 
Mərkəzinin prezidenti Arzu Əliyeva, re-
jissoru Fariz Əhmədov, ssenari müəllifi 
Fariz Əhmədov və İsmayıl İman, opera-
torları Mateuş Çuxnovski (Polşa), Daniel 
Quliyev, redaktorları Rasim İsmayılov 
və  Esmira Əyyub, kreativ prodüserləri 
Maçey Driqas (Polşa) və Tahir Əliyev, 
ko-prodüseri ita elakeviciute (Polşa) 
və prodüseri Orman Əliyevdir. 

Film qadın minaaxtaranların işğaldan 
azad olunmuş ərazilərdəki fədakar fəaliy-
yətindən bəhs edir. Qadın minaaxtaran-
lar layihəsi Beynəlxalq Avrasiya Mətbuat 
Fondu (BAMF) tərəfindən həyata keçirilir.

“ lüm axtaran qadın” film layihəsi 
Azərbaycan Respublikası Kino Agentliyi-

nin 2023-cü ildə keçirdiyi müsabiqənin də 
qalibi olmuşdu. Hazırda filmin çəkilişləri 
yekunlaşmaq üzrədir. Ekran əsəri Bakı 
Media Mərkəzi ilə Polşanın “Drygas Film 
Production” şirkətinin birgə istehsalıdır.

XQ

30 il gecikmiş dəfn
Birinci Qarabağ müharibəsində itkin düşmüş və şəxsiyyəti 

müəyyənləşdirilən şəhidlərdən biri olan Dadaşov Gülalı 
Məhəmməd oğlu Nizami rayonunun Keşlə qəsəbəsindəki 
Şəhidlər xiyabanında dəfn olunub. Mərasimində şəhidin ailə 
üzvləri, yaxınları, Müdafiə Nazirliyinin əməkdaşları, qazilər, 
rayon rəhbərliyi, ictimaiyyət nümayəndələri iştirak ediblər. 

əhid Azərbaycan Res-
publikasının Dövlət Himninin 
sədaları altında və yaylım 
atəşinin müşayiəti ilə son 
mənzilə yola salınıb, ruhuna 
dualar oxunub. Onun tabutu-
na bükülmüş Azərbaycanın 
üçrəngli bayrağı anası Səbirə 
Dadaşovaya təqdim edilib.

ülalı 1994-cü ildə Füzu-
li rayonunun Əbdürrəhmanlı 
kəndi uğrunda döyüşlərdə it-
kin düşmüşdü. Onun qalıqları 
Beyləqan rayonunun əfəq 
qəsəbəsindəki “Peyğəmbər” 
qəbiristanlığında aşkarlanıb.

XQ

“Peşəkar jurnalistikanın əsasları” onlayn təlimi 
Medianın İnkişafı Agentliyinin 

(MEDİA), Media Təhlil Mərkəzinin, 
“EDUAZ Co” MMC-nin və Türkiyənin 
Anadolu Agentliyinin birgə 
əməkdaşlığı çərçivəsində hazırlanmış 
“Peşəkar jurnalistikanın əsasları” adlı 
onlayn təlim kursu istifadəyə verilib.

MEDİA-dan verilən məlumatda bildi-
rilir ki, “Eduaz.com” platformasında təq-
dim edilən kursun əsas məqsədi müasir 
media mühitində dəyişən tendensiyaları 

nəzərə alaraq media sahəsində təlimlə-
rin əhatə dairəsinin genişləndirilməsi, bu 

sahədə mütəxəssislərin hazırlanması, 
media nümayəndələrinin fəaliyyətinin 
təkmilləşdirilməsi, beynəlxalq təcrübənin 
hər kəs üçün əlçatanlığının təmin olun-
masıdır.

Onlayn təlim kursunda mövzular 
12 moduldan ibarət olmaqla Anadolu 
Agentliyinin yüksək ixtisaslı ekspertlə-
ri tərəfindən tədris edilir. Dövlət və özəl 
əməkdaşlıq layihəsi çərçivəsində təqdim 
edilən kursdan Media Reyestrində olan 
jurnalistlər ödənişsiz yararlana biləcəklər.

XQ

FIFA prezidenti COP29-a dəvət olunub
Azərbaycanın İsveçrə və 

Lixtenşteyndəki səfiri Fuad 
İsgəndərov Sürixdə Beynəlxalq Futbol 
Federasiyaları Assosiasiyasının (FIFA) 
qərargahında təşkilatın baş katibi 
Mattias Grafström ilə görüşüb. 

Səfir Prezident İlham Əliyevin 
COP29)-da iştirak ilə bağlı Beynəlxalq 
Futbol Federasiyaları Assosiasiyasının 
(FIFA) prezidenti Canni İnfantinoya ün-
vanladığı dəvətnaməni baş katibə təqdim 
edib. Dəvət məktubu məmnunluqla qəbul 
olunub. 



zgüçülərimizin 9 mükafatı
Rusiyanın azan şəhərində mayın 3-dən -dək keçi-

rilən üzgüçülük üzrə Rekt r ub ku nda Azərbaycan 
övlət ədən Tərbiyəsi və İdman Akademiyasının (ASA-

P S) tələbələri 2 qızıl, 4 gümüş, 3 bürünc medal qaza-
nıblar.

Milli komandamızın üzvlərindən bdürrəhman Rüstə-
mov  metr və 2  metr batter ayda qızıl, atimə Alkərə-
mova isə  metr sərbəst üsulda bürünc medala sahib olub-
lar. bdürrəhman Rüstəmov  metr batter ay, 2  metr 
qarışıq, 2  metr sərbəst üsulda gümüş medal alıb. Rəşad 
Alquliyev 2  metr qarışıq üsulda bürünc, atimə Alkərəmo-
va 2  metr sərbəst üsulda gümüş, 2  metr qarışıq üsulda isə 
bürünc medala layiq görülüblər.

keyimiz 4 qızıl medal qazanıb

Rusiyanın skva şəhərində aksima Stables  atçı-
lıq klubunda ələbə kub kunun finalı keçirilib. 

Yarış atçılığın dresa  növü üzrə cavan atlar ( -  yaş) və 
böyük əsas atlar arasında olub. Azərbaycan idmançısı Aydın 

libəyov cavan atlar arasında keçirilən yarışda  qızıl medal 
qazanıb.

rmula 1: marşalların təlimi

akı əhər alqası məliyyat irkətinin nəzdində 
fəaliyyət göstərən akı arşal lubu yerli marşalların 
təliminə başlayıb.

Avropa Oyunları Parkında yerləşən Bakı Marşal Mərkə-
zində keçirilən təlim nəzəri və praktiki hissələrdən ibarətdir.

əzəri hissədə ormula  üzrə Azərbaycan Qran-prisinin 
idarəetmə texnikaları və cari mövsümün yenilikləri marşalla-
ra öyrədilir. Praktiki hissədə isə marşallar xüsusi olaraq ha-
zırlanmış simulyasiya trekində öyrəndikləri bacarıqları tətbiq 
edirlər.

Qeyd edək ki, təlim sentyabrın - -də keçiriləcək 
Azərbaycan Qran-prisinə hazırlıq mərhələsidir. Yarışda  
marşalın iştirakı planlaşdırılır.  

L .Q U R B A N O V A   
X Q

Bəşərin həyat 
simfoniyası
Dünya durduqca onun 

musiqilərini həmişə eşidəcəklər. 
Həmin musiqiləri dünyaya gətirən 
bəstəkarın özünün eşitməklə bağlı 
problemləri olsa da..

Həmin əbədiyaşar musiqilərin 
böyük bir qismi muəllifin qulağının 
kar olmasından sonra yazılsa da...

O, yağış damlalarının, titrək 
yarpaqların, pıçıldaşan xəzəllərin 
bəstələdiyi və heç kimin eşitmədiyi 
simfoniyaları nota köçürüb. Təəs-
süf ki, bu notların musiqi versiya-
sını eşitmək dahi bəstəkara nəsib 
olmayıb...

1770-ci ildə Almaniyanın Bonn 
şəhərində dünyaya göz açan üd-
viq van Bethoven musiqi tarixində 
özünə əbədi iz qoyan bəstəkar-
lardan biridir. Onun babası da sa-
ray musiqiçisi, peşəkar ifaçı olub. 
 Atası İohan xorda oxusa da, tüfeyli 
həyat keçirib. Atası ailənin üçüncü 
övladı olan üdviqə piano və skrip-
kada çalmağı öyrətmişdi, lakin o, 
skripkaya deyil, pianoya daha çox 
maraq göstərirdi.

17 yaşı olanda məşhur bəstə-
kar Motsart yanada onun impro-
vizasiyalarına qulaq asaraq çox 
bəyənib. akin üdviq anasının 
vəfatı ilə əlaqədar geri qayıdıb. 
1792-ci ildə o, ikinci dəfə yanaya 
üz tutub və ömrünün sonunadək 
həmin şəhərdə yaşayıb.

Bethoven 179 -ci ildə qulaqla-
rında küy olmasından şikayətlənir, 
yüksək səs tonlarını ayırd edə bil-
mirdi.1 02-ci ildə bəstəkar Hayli-
genştadta istirahətə yollansa da, 
bu, ona kömək etmir. üdviq özünə 
qəsd edərək həyatla vidalaşmaq 
istəyib, lakin az sonra fikrindən da-
şınıb. Qardaşlarına vəsiyyət məz-
munlu məktublar yazıb  anımda 
dayanan birinin uzaqdan fleyta 
səsini eşitməsi, mənimsə heç nəyi 
eşitməməyim çox çətindir. Kimsə 
uzaqdan çobanın oxumasını du-
yur, mənsə səsləri ayırd edə bil-
mirəm, bu, çox ağırdır .

O, öz karlığını məharətlə gizlə-
də bilirdi, hətta söhbət zamanı qey-
ri-adekvat cavab verirdi. Əslində 
isə, xəstəliyi çox ciddi idi, bəstəkar 
tinitdən (daxili qulağın iltihabı) əziy-
yət çəkirdi. Maraqlıdır ki, Betho-
ven bütün simfoniyalarını eşitməni 
itirəndən sonra bəstələyib.

Bəstəkar sətəlcəm və qarın 
yatalağı kimi xəstəliklərə də tutul-
muşdu. 1 2 -cı ildə Qneyxendorf-
da istirahətdən qayıdandan sonra 
səhhəti daha da pisləşdi, qara-
ciyərindəki sirroz ağrılarından ya-
taqdan qalxa bilmirdi. Bir il sonra 
9 simfoniya, piano üçün , skripka 
üçün 1, piano və skripka üçün 1 
konsert, 32 piano sonatası və 1 
opera müəllifi olan böyük bəstə-
kar vəfat edərək ahrinq qəbiris-
tanlığında dəfn edilib. Onun dəfn 
mərasimində 30 minə yaxın insan 
iştirak edib. 1 -ci ildə isə onun 
nəşi yana Mərkəzi Məzarlığında 
onu çox sevən həmkarı ubertin 
yanında torpağa tapşırılıb.
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Azərbaycan Dövlət İqtisad niversitetinin ( NEC) maliyyə və audit kafedrasının 
müdiri, professor Əvəz Ələkbərov və kafedranın əməkdaşları məsləhətçi professor 

Ə Ə Ə   ABBA   
vəfatından kədərləndiklərini bildirir və mərhumun ailəsinə dərin hüznlə başsağlığı 

verirlər.

 9 -cü ildə Azərbaycan Respublikasının Müdafiə Nazirliyi tərəfindən 
 Hacıyev Vüqar Faiq o lunun adına verilmiş müddətdən artıq həqiqi hərbi xidmət 
qulluq usunun vəsiqəsi itdiyi ü ün etibarsız sayılır. 

ALLAH RƏHMƏT ELƏSİN

Yağış, arabir də duman...
Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyi Milli Hidrometeorologiya Xidmətindən verilən 

məlumata əsasən, mayın 8-də Bakıda və  Abşeron yarımadasında bəzi yerlərdə arabir 
yağış yağacağı gözlənilir. 

arımadanın bəzi yerlərində leysan 
xarakterli olacağı ehtimalı var.  Axşama 
doğru tədricən kəsiləcək. Mülayim şi-
mal-qərb küləyi əsəcək. ecə 10-13 , 
gündüz 14-1  isti olacaq. Atmosfer təz-
yiqi 7 9 mm civə sütunundan 7 3 mm 
civə sütununa yüksələcək, nisbi rütubət 
70- 0  faiz  olacaq. Azərbaycanın rayon-

larında bəzi yerlərdə arabir yağıntılı ola-
cağı gözlənilir. Ayrı-ayrı yerlərdə arabir 
leysan xarakterli intensiv olacağı, şimşək 
çaxacağı, dolu düşəcəyi, yüksək dağ-
lıq ərazilərdə qar yağacağı ehtimalı var. 

ecə və səhər bəzi yerlərdə arabir du-
man olacaq. Mülayim şərq küləyi əsəcək. 
Havanın temperaturu gecə 10-1 , gün-

düz 1 -20 , dağlarda gecə 2- , gündüz 
-10  isti olacaq. 
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Ankarada qədim türk bayramı şənlikləri 
Ankara şəhərindəki Keçiören 

Bələdiyyəsi Hıdırellez mövsümi 
bayram münasibətilə beynəlxalq 
mədəniyyət festivalı keçirilib. 

Festival çərçivəsində Azər-
baycan, Qazaxıstan, Qırğızıstan, 

imali Kipr Türk Cümhuriyyətinin 
diplomatik nümayəndəlikləri ölkələ-
rinin milli stendlərini təqdim ediblər. 
Azərbaycanı tədbirdə səfirliyimiz 
və onun nəzdindəki Azərbaycan 
Mədəniyyət Mərkəzi təmsil edib.

Festivalda ölkələrin milli stend-
lərinə baxış keçirilib, qonaqlar 
Azərbaycan stendində milli mədə-
niyyətimizə dair suvenirlər, nəşr-
lərlə tanış olub, milli mətbəximizə 
dair yemək və şirniyyatlara qonaq 
ediliblər.

Keçiören Bələdiyyəsinin rəhbə-

ri Mesut zarslan Türk dünyasın-
da baharın gəlişi kimi qeyd olunan 
Hıdırellez bayramı haqqında mə-
lumat verərək, unudulmaqda olan 
adət və ənənələrin bərpasının önə-
mindən danışıb, bu bayramların 
gözəl ənənələrin göstəricisi oldu-
ğunu söyləyib.

Azərbaycanın Türkiyədəki səfiri 
Rəşad Məmmədov Ankara Keçiö-

ren Bələdiyyəsinin Fəxri diplomu 
ilə təltif olunub. Festivalda bədii 
proqramda müxtəlif ölkələrin rəqs 
kollektivləri milli rəqslərini təqdim 
ediblər.

Azərbaycan Mədəniyyət 
Mərkəzinin təqdim etdiyi bədii 
proqram maraqla qarşılanıb.

XQ

“Şəmkir Şərab-2” ASC 
səhmdarlarının nəzərinə!

2  iyun 2024-cü il saat 11.00-da səhmdarların növ-
bəti illik ümumi yığıncağı əmkir rayonu, Çinarlı qəsə-
bəsi, M. əhriyar küçəsi  nömrəli ünvanda keçirilə-
cəkdir.

Səhmdarlar ümumi yığıncaqda iştirak etmək üçün 
öz şəxsiyyətlərini təsdiqləyən sənədi təqdim etməlidir-
lər.

Bütün səhmdarların iştirakı vacibdir.
Nəzərinizə çatdırırıq ki, müəssisə fəaliyyət göstər-

mir.

diriyyət

Azərbaycanın yüksək idman nəticələri, möhtəşəm qələbələr beynəlxalq idman qurumları tərəfindən 
yüksək qiymətləndirilir. Bu günlər Avropa İdman Paytaxtları və Şəhərləri Federasiyasının Bakı şəhərini 
2026-cı il üçün dünyanın “İdman paytaxtı” seçməsi böyük etimadın daha bir bariz nümunəsidir. 

Müxtəlif dinlərdən olan millətlərin, xalqların birgə 
dostluq və qardaşlıq şəraitində yaşaması bu ecazkar 
şəhəri daha da əsrarəngiz edir. Təkcə son bir həftə ər-
zində Bakı çoxlu beynəlxalq tədbirlərə, eləcə də mö-
təbər idman yarışlarına evsahibliyi edir. Dünyanın ən 
güclü snayperlərinin iştirakı ilə keçirilən atıcılıq üzrə 
Dünya kuboku artıq -ci dəfədir burada keçirilir. Eyni 
zamanda, Bakıda bu günlər bədii gimnastika üzrə ilk 
dəfə Avropa kuboku təşkil edildi. Bu nüfuzlu yarışların 
iştirakçıları jurnalistlərə müsahibələrində idman müba-
rizələrini qeyd etməklə yanaşı, onlar üçün yaradılmış 
şəraitdən, Bakının gözəlliyindən, xalqımızın qonaqpər-
vərliyindən böyük vurğunluqla bəhs edirlər. 

Milli Olimpiya Komitəsinin (MOK) vitse-prezidenti, 
Olimpiya çempionu emfira Meftahətdinova qəzetimizə 
müsahibəsində Bakının 202 -cı il üçün dünyanın “İd-
man paytaxtı” seçilməsindən böyük qürur hissi keçir-
diyini bildirdi

– Bu əlamətdar hadisə hər birimizdə böyük qürur 
hissi yaradır. Dünyanın sürətlə inkişaf edən ölkələrin-
dən biri olan  Azərbaycanda idman sahəsinin tərəqqisi 
üçün yaradılan geniş imkanlar göz qabağındadır. Bu 
sahədə böyük uğurların qazanılmasında Prezident 

 İlham Əliyevin, Azərbaycanın Birinci vitse-prezidenti 
Mehriban Əliyevanın böyük əməyi var. Bakıda Olimpi-
ya Stadionu, Milli imnastika Arenası, Avropa Oyunla-
rı Parkı, Su İdmanı Sarayı, elopark, Atıcılıq Mərkəzi, 
Olimpiya kompleksləri və digər müasir idman qurğuları 
inşa edilərək istifadəyə verilib. Azərbaycan dövlətinin 

idmana və idmançılara göstərdiyi diqqət gənclərimizi 
də həvəsləndirir, idmanda kütləvilik getdikcə artır. Azər-
baycan gənclərinin bu sahəyə böyük maraq göstər-
məsi, əldə edilən qələbələr idman şöhrətimizi hər yerə 
yayır.   

.Meftahətdinova ölkəmizdə, o cümlədən, Bakıda 
ən mötəbər yarışların yüksək səviyyədə təşkil edilməsi 
üçün lazımi şəraitin olduğunu vurğuladı

– lkəmizin, doğma Bakının ay Olimpiya Oyunla-
rından sonra ən böyük beynəlxalq idman tədbirinə – I 
Avropa Oyunlarına layiqincə evsahibliyi bu mötəbər yarı-
şın yüksək statusunu müəyyən etdi. Eyni zamanda, mul-
tiidman yarışı olan İslam Həmrəyliyi Oyunları, həmçinin 
Formula 1 Azərbaycan Qran-prisi, dünya, Avropa çempi-
onatları, digər irimiqyaslı idman tədbirləri şəhərimizin nə 
qədər geniş imkanlara, zəngin infrastruktura malik oldu-
ğunu göstərdi. Bu yarışların hər birinin təşkili ilə dünyaya 
nümunə oluruq. Müstəqil Azərbaycanda idman sahəsin-

də əldə edilən uğurların dünyanın diqqət mərkəzində 
olmasını təsdiqləyən mühüm faktlardan biri də, Bakının 
“İdman paytaxtı” statusunu qazanmasıdır.

Qeyd edək ki, hazırda Sofiya dünyanın “İdman 
paytaxtı”dır, gələn il isə Monako bu statusu daşıyacaq. 

ələn ilin sonunda Belçikanın Brüssel şəhərində, Av-

ropa Parlamentində Bakı şəhərinin dünyanın “İdman 
Paytaxtı” olaraq rəsmi təqdimat mərasiminin keçirilmə-
si planlaşdırılır. 

Leyla R A VA  
XQ

Bakı dünyanın  
“İdman paytaxtı” oldu
Bu, ölkəmizin beynəlxalq nüfuzunun növbəti təsdiqidir


